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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καλό απόγευμα και χρόνια πολλά σε όλους. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θεωρώ χρέος μας 
να αναφερθούμε σε κάποιες επετείους.  Καταρχάς θα αναφερθώ σε δύο θλιβερές επετείους που είχαμε αυτές 
τις ημέρες, στην επέτειο του πραξικοπήματος των συνταγματαρχών στην Ελλάδα, την 21η Απριλίου του 1967, 
και στην επέτειο της γενοκτονίας των Αρμενίων από τους Νεότουρκους, στις 24 Απριλίου του 1915. 

 Το περασμένο Σάββατο συμπληρώθηκαν σαράντα πέντε χρόνια από την επιβολή στη χώρα που 
γέννησε τη δημοκρατία, στην Ελλάδα, του στυγνού δικτατορικού καθεστώτος της χούντας.  Για εφτά ολόκληρα 
χρόνια ο ελληνικός λαός βίωσε το σκοταδισμό, τον ολοκληρωτισμό και την καταπάτηση των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων.  Πολλές οι ηρωικές πράξεις αντίστασης, με κορυφαία την εξέγερση του Πολυτεχνείου.  Πολλά και 
τα θύματα που βασανίστηκαν, φυλακίστηκαν, εξορίστηκαν, δολοφονήθηκαν.  Τα τραγικότερα όμως θύματα της 
χούντας των Αθηνών η Κύπρος μας και ο λαός της, που εξακολουθούν να βιώνουν τις συνέπειες της 
προδοσίας που οδήγησε στην τουρκική εισβολή.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας εκφράζει για μια ακόμα φορά τη βεβαιότητα 
ότι η Ελλάδα θα συνεχίσει να στηρίζει τις προσπάθειες του κυπριακού λαού για αποκατάσταση των δικαίων και 
των δικαιωμάτων του και παράλληλα εύχεται να αντιμετωπίσει με επιτυχία και αποτελεσματικότητα τα σημερινά 
προβλήματα από τη δυσμενή οικονομική συγκυρία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις 24 Απριλίου συμπληρώθηκαν ενενήντα εφτά χρόνια από τη γενοκτονία των Αρμενίων από τους 
Νεότουρκους, ένα από τα μεγαλύτερα και πιο αποτρόπαια εγκλήματα στη σύγχρονη ιστορία της 
ανθρωπότητας.  Μνημονεύοντας το γεγονός αυτό, αποτίουμε σήμερα φόρο τιμής στα θύματα της γενοκτονίας 
και καταδικάζουμε για πολλοστή φορά το στυγερό αυτό έγκλημα και τους εγκληματίες.  Ταυτόχρονα, 
επαναλαμβάνουμε την έκκλησή μας για παγκόσμια αναγνώριση και καταδίκη της γενοκτονίας των Αρμενίων.  Η 
Τουρκία πρέπει επιτέλους να αναγνωρίσει και να παραδεχθεί το έγκλημά της, διακόπτοντας έτσι την κατ’ 
εξακολούθηση εγκληματική της συμπεριφορά. 

 Η πολιτική εξαφάνισης εθνικών μειονοτήτων, όπως αυτή εφαρμόστηκε συστηματικά εις βάρος των 
Αρμενίων με τη γενοκτονία ενάμισι εκατομμυρίου ανθρώπων το 1915, συνεχίζεται μέχρι σήμερα με τις 
εγκληματικές ενέργειες κατά των Κούρδων και του κυπριακού ελληνισμού.  Οι συμπολίτες μας, συμπατριώτες 
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μας Αρμένιοι της Κύπρου είναι απόγονοι των λίγων διασωθέντων από τους φοβερούς διωγμούς που υπέστη το 
αρμενικό έθνος κατά τη μαύρη εκείνη περίοδο, που κανείς δεν μπορεί και δε δικαιούται να ξεχνά. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας έχει καθιερώσει ομόφωνα την 24η Απριλίου 
ως Εθνική Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας του Αρμενικού Έθνους και έχει εγκρίνει σχετικά ψηφίσματα.  Σήμερα 
επαναλαμβάνει για μια ακόμη φορά τη σταθερή και συνεπή υποστήριξή της στο αίτημα του φίλου αρμενικού 
λαού, αλλά και ολόκληρης της δημοκρατικής ανθρωπότητας για αναγνώριση της γενοκτονίας των Αρμενίων και 
άρνηση της παραγραφής ενός τέτοιου στυγνού εγκλήματος. 

 Παρακαλώ τώρα τον αντιπρόσωπο της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν να έρθει στο βήμα. 

Β. ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Συμπληρώνονται φέτος ενενήντα επτά χρόνια από την αρμενική γενοκτονία, την πρώτη μεγάλη 
γενοκτονία του εικοστού αιώνα.  Παρ’ όλον ότι η γενοκτονία άρχισε επίσημα στις 24 Απριλίου του 1915, 
διαπράχθηκε σε διάφορες φάσεις από το 1894 μέχρι το 1923.   

 Οι φανατικοί Οθωμανοί και Νεότουρκοι βασάνισαν, θανάτωσαν και εκτόπισαν εκατοντάδες χιλιάδες 
αθώους χριστιανούς Αρμενίους, τους οποίους θεωρούσαν εμπόδιο στα σχέδιά τους για τη δημιουργία μιας 
παντουρκικής υπεραυτοκρατορίας από τα Βαλκάνια μέχρι τη Σιβηρία.   

 Η Τουρκία ποτέ δεν αποδέχθηκε τον όρο “γενοκτονίαˮ και χαρακτηρίζει τη σφαγή 1,5 εκατομ. αθώων 
ανθρώπων ως επακόλουθο των μετακινήσεων που έλαβαν χώρα κατά τη διάρκεια του Α΄ Παγκοσμίου 
Πολέμου, αρνούμενη ότι εφάρμοσε οποιοδήποτε συστηματικό σχέδιο για εξόντωση των Αρμενίων.  Αυτοί που 
επέζησαν των σφαγών κατέφυγαν αρχικά στις γειτονικές χώρες της Μέσης Ανατολής, ανάμεσά τους και η 
Κύπρος, ιδρύοντας κοινότητες.  Σταδιακά κάποιοι μετανάστευσαν στην Ελλάδα και σε άλλες ευρωπαϊκές, 
αφρικανικές, ασιατικές και αμερικανικές χώρες, δημιουργώντας την αρμενική διασπορά.  Έκτοτε το έγκλημα της 
γενοκτονίας παραμένει χωρίς δικαίωση και οι ένοχοι ατιμώρητοι.  Οι Αρμένιοι ωστόσο δε θέλουν εκδίκηση, 
αλλά δικαίωση.   

 Δυστυχώς η πεισματική άρνηση της Τουρκίας να αναγνωρίσει τη γενοκτονία είχε αποτέλεσμα.  Πέτυχε 
ακόμα και σήμερα να εμποδίσει με απειλές και εκβιασμούς τη διεθνή κοινότητα να αποδεχθεί τα 
αδιαμφισβήτητα ιστορικά γεγονότα, όπως αυτά κατατέθηκαν από εκατοντάδες ανεξάρτητους αυτόπτες 
μάρτυρες, τα οποία φυλάσσονται σε αρχεία σε ολόκληρο τον κόσμο.   

 Κρίνοντας από τα πρόσφατα συμβάντα στη Γαλλία, το Ισραήλ και αλλού, ευελπιστώ πως η παγκόσμια 
αναγνώριση δεν είναι μακριά.  Στα τέλη του 2011 οι ισραηλινή Κνεσέτ συζήτησε την αναγνώριση της αρμενικής 
γενοκτονίας.  Στις 23 Ιανουαρίου 2012 η γαλλική Γερουσία υιοθέτησε νόμο που ποινικοποιούσε την άρνηση 
των γενοκτονιών.  Ωστόσο, μετά από έντονες τουρκικές αντιδράσεις, στις 28 Φεβρουαρίου 2012 το 
Συνταγματικό Συμβούλιο της Γαλλίας ακύρωσε το νόμο.  Μετά από αυτή την αρνητική εξέλιξη ο Γάλλος 
Πρόεδρος Νικολά Σαρκοζί ζήτησε την κατάρτιση νέας νομοθεσίας.   

 Δεν είναι όμως μόνο η αρμενική γενοκτονία που βαραίνει την Τουρκία, αλλά και η ασσυριακή γενοκτονία, 
η ποντιακή γενοκτονία, καθώς επίσης και η βάρβαρη εισβολή στην Κύπρο το καλοκαίρι του 1974.  Έγκλημα 
επίσης που βαραίνει την Τουρκία είναι η κατάφωρη καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων του ιδίου του 
λαού της, ιδιαίτερα των δημοσιογράφων, των διανοούμενων και των μειονοτήτων.   

 Η κοινή μοίρα των λαών μας μας βρήκε να αγωνιζόμαστε στις ίδιες επάλξεις για την αποκατάσταση των 
αναφαίρετων δικαιωμάτων μας.  Δε μαχόμαστε μόνο για τη φυσική και εθνική μας επιβίωση, αλλά και για την 
επικράτηση της δικαιοσύνης και της ισότητας ανάμεσα στους λαούς.  Αυτός είναι ένας από τους πολλούς 
λόγους που εμείς οι Αρμενοκύπριοι στηρίζουμε ανεπιφύλαχτα το δίκαιο αγώνα του ηρωικού λαού της Κύπρου 
έναντι της γενοκτονικής Τουρκίας.  Εμείς οι Αρμένιοι θα είμαστε πάντα ευγνώμονες για τη σταθερή και 
διαχρονική στήριξη της Κύπρου προς τον αγώνα μας για δικαίωση.  Απόδειξη αυτού είναι το γεγονός ότι το 
ζήτημα της αρμενικής γενοκτονίας ήγειρε για πρώτη φορά στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών το 
1965 ο τότε Υπουργός Εξωτερικών της Κύπρου Σπύρος Κυπριανού.  Δέκα χρόνια μετά η Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναγνώρισε την αρμενική γενοκτονία, καθιστώντας την Κύπρο τη δεύτερη χώρα στον κόσμο 
που το έπραξε.   

 Οι Αρμένιοι και οι Κύπριοι απαιτούν δικαίωση για τις βαρβαρότητες που διέπραξε σε βάρος τους η 
Τουρκία, απαιτούν από τις μεγάλες δυνάμεις, αν θέλουν να  αποκαλούνται θεματοφύλακες του διεθνούς 
δικαίου, να υποχρεώσουν την Τουρκία να αντιμετωπίσει την ιστορική πραγματικότητα και να αναγνωρίσει τα 
εγκλήματα που διέπραξε.  Θα είναι παντοτινό στίγμα για τη σημερινή Τουρκία η άρνησή της να αναγνωρίσει τη 
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γενοκτονία.  Θα πρέπει επίσης να βρει το θάρρος της συγγνώμης, κάτι που σίγουρα δε θα σβήσει το χθες, θα 
αποτελέσει όμως προϋπόθεση για ένα καλύτερο αύριο.   

 Χωρίς να το έχουμε επιλέξει, η γενοκτονία είναι στην ιστορική και συλλογική μας μνήμη, και θα συνεχίζει 
να είναι παρούσα στον καθημερινό μας βίο, έως ότου δικαιωθούμε ως έθνος.  Μέχρι τότε η γενοκτονία θα είναι 
ένα γεγονός που θα μας βασανίζει, αλλά και που θα μας ενώνει. 

 Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας καλώ τώρα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή για τα θύματα της γενοκτονίας των Αρμενίων, καθώς και 
για τα θύματα της επταετούς δικτατορίας στην Ελλάδα.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Την ερχόμενη Τρίτη τιμούμε την Εργατική Πρωτομαγιά.  Όπως γνωρίζετε, την 1η Μαΐου 1886 τα 
εργατικά συνδικάτα στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής προχώρησαν σε μαζικές απεργιακές κινητοποιήσεις 
και δυναμικές διεκδικήσεις, με απώτερο σκοπό την κοινωνική δικαιοσύνη και αξιοπρέπεια.  Τριακόσιες πενήντα 
χιλιάδες εργάτες σε χίλια διακόσια εργοστάσια των ΗΠΑ απαίτησαν οκτάωρο και καλύτερες συνθήκες 
εργασίας, ένα κανονιστικό πλαίσιο εργασίας, του οποίου η μέχρι τότε απουσία έδινε στους εργοδότες τη 
δυνατότητα να εργοδοτούν το προσωπικό τους κατά το δοκούν, ακόμη και τις Κυριακές.  

 Την Πρωτομαγιά του 1886 έγινε στο Σικάγο η πιο μαχητική πορεία για τα δίκαια των εργαζομένων με τη 
συμμετοχή ενενήντα χιλιάδων ανθρώπων.  Η δράση των απεργοσπαστών και η επέμβαση της αστυνομίας 
είχαν ως αποτέλεσμα αιματηρές συγκρούσεις.  Όμως, παρά την τραγική κατάληξη, οι εξεγέρσεις αυτές 
αποτέλεσαν την απαρχή πολλών αγώνων των εργαζομένων και έμειναν στην ιστορία σηματοδοτώντας τη 
θυσία όλων όσοι αντιστάθηκαν στην εκμετάλλευση του ανθρώπινου μόχθου.  Από τότε μέχρι και σήμερα η 
Εργατική Πρωτομαγιά είναι ημέρα ορόσημο για τους αγώνες και τα επιτεύγματα της εργατικής τάξης σε 
ολόκληρο τον κόσμο.   

 Το εργατικό κίνημα της Κύπρου χάραξε με αρκετές θυσίες τη δική του πορεία στις δύσκολες συνθήκες 
της αποικιοκρατίας, διεκδικώντας ανθρώπινες συνθήκες εργασίας και θέτοντας τις βάσεις για τις κοινωνικές 
κατακτήσεις που απολαμβάνει σήμερα ο Κύπριος εργαζόμενος. 

 Σήμερα, με την παγκόσμια οικονομική κρίση να θέτει υπό αμφισβήτηση κεκτημένα δικαιώματα των 
εργαζομένων, η Εργατική Πρωτομαγιά εκφράζει όλο και πιο έντονα την ανάγκη για ενότητα και αλληλεγγύη του 
παγκόσμιου εργατικού κινήματος.  Αποτίοντας φόρο τιμής στους εργαζομένους όλου του κόσμου, που με 
αυταπάρνηση αγωνίστηκαν ενάντια στις απάνθρωπες συνθήκες εργασίας και άνοιξαν το δρόμο για την 
εξασφάλιση του σημερινού κοινωνικοοικονομικού επιπέδου ζωής, εκφράζουμε την αποφασιστικότητά μας να 
υπερασπιστούμε τα δικαιώματα των εργαζομένων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Την 1η του Μάη τιμούμε ακόμα μία επέτειο,  την ένταξη πριν από οκτώ χρόνια της χώρας μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η ένταξη στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια αποτελεί σταθμό στην ιστορία της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και σηματοδοτεί την απαρχή μιας νέας εποχής.  Πολλά και απτά τα ωφελήματα της ένταξης σε 
πολλές πτυχές της καθημερινότητάς μας, στον τομέα της υγείας, της εκπαίδευσης, της προστασίας του 
περιβάλλοντος, της προστασίας του καταναλωτή και σε πολλούς άλλους τομείς.   

 Παράλληλα, η δυνατότητα συμβολής της Κυπριακής Δημοκρατίας στη λήψη αποφάσεων σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο αποτελεί σημαντικότατη εξέλιξη, όπως και η δυνατότητα των πολιτών να διακινούνται ελεύθερα στα 
υπόλοιπα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Φυσικά, το βασικότατο αυτό ευρωπαϊκό δικαίωμα οι Κύπριοι 
πολίτες εξακολουθούν να το στερούνται στην ίδιά τους την πατρίδα, λόγω της συνεχιζόμενης τουρκικής 
κατοχής.  

 Πολλές και οι προκλήσεις της ένταξης για την Κύπρο, με καθοριστικότερες τη μέγιστη δυνατή αξιοποίηση 
της ευρωπαϊκής μας ταυτότητας, την πλήρη αξιοποίηση της Συνθήκης της Λισαβόνας και την έξοδο από την 
οικονομική κρίση, που ταλανίζει τα τελευταία χρόνια ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση και που φυσικά δεν έχει 
αφήσει ανεπηρέαστη τη χώρα μας.  

 Στο παρόν όμως στάδιο η σημαντικότερη πρόκληση που αντιμετωπίζει η χώρα μας είναι η ανάληψη της 
Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά το δεύτερο εξάμηνο του έτους, αφού αυτό αποτελεί 
την κορύφωση της ενεργού συμμετοχής της Κύπρου στα ευρωπαϊκά δρώμενα και της ιδιότητάς της κατά τα 
τελευταία οκτώ χρόνια ως πλήρους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι για το λόγο αυτό που με ιδιαίτερο 
ενθουσιασμό η Βουλή των Αντιπροσώπων ετοιμάζεται να φιλοξενήσει οκτώ κοινοβουλευτικές διασκέψεις κατά 
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το εξάμηνο της κυπριακής Προεδρίας, καθώς και τη Διάσκεψη των Προέδρων των Κοινοβουλίων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2013.   

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να εκφράσω τη βεβαιότητα για μια επιτυχή διοργάνωση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και για μια άριστη και άκρως παραγωγική συνεργασία των κοινοβουλίων, αλλά και όλων των 
θεσμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς όφελος των λαών μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Την Τρίτη συμπληρώθηκαν οκτώ χρόνια από το δημοψήφισμα της 24ης Απριλίου του 2004 για το Σχέδιο 
Ανάν.  Ο κυπριακός ελληνισμός απέρριψε το Σχέδιο Ανάν όχι γιατί δεν επιθυμεί λύση του κυπριακού 
προβλήματος, αλλά γιατί επιθυμεί μία λύση που να εδράζεται στις αρχές και τις αποφάσεις του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών, μία λύση δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη με πλήρη σεβασμό των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, που δε διασφάλιζε το συγκεκριμένο σχέδιο. 

 Δυστυχώς οκτώ χρόνια μετά η Τουρκία παραμένει αδιάλλακτη στις θέσεις της, που σε αρκετά σημεία 
οδηγούν σε λύση χειρότερη από εκείνη του Σχεδίου Ανάν.  Οι προσπάθειες για επίλυση του Κυπριακού 
βρίσκονται σε επικίνδυνα κομβικό, οριακό, κρίσιμο σημείο.  Το αδιέξοδο των διαπραγματεύσεων επιβάλλει στη 
δική μας πλευρά χειρισμούς που θα αποτρέπουν την υλοποίηση των δόλιων τουρκικών σχεδιασμών.  Θα 
πρέπει να αντιμετωπίσουμε τα νέα δεδομένα και να υπερασπιστούμε τα δίκαιά μας με αποφασιστικότητα και 
κοινές δράσεις. 

 Καλούμε σήμερα από το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων τη διεθνή κοινότητα να συμβάλει στην 
ευόδωση των προσπαθειών μας για επίτευξη μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του κυπριακού 
προβλήματος στη βάση των αρχών και των αποφάσεων των Ηνωμένων Εθνών, των συμφωνιών υψηλού 
επιπέδου και των θεμελιωδών αρχών και αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να εκφράσω την ικανοποίηση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την απονομή τιμητικής 
διάκρισης στο πρώην μέλος του σώματος και εκπρόσωπο του σώματος στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του 
Συμβουλίου της Ευρώπης κ. Χρήστο Πουργουρίδη, με την ανακήρυξή του ως διά βίου μέλους της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης  του  Συμβουλίου  της  Ευρώπης.    Ταυτόχρονα,  απευθύνω   προς  τον   κ. 
Πουργουρίδη συγχαρητήρια και ευχές για συνέχιση της προσφοράς του. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Να σας υπενθυμίσω ότι, μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η 
κατάσταση της πολιτιστικής κληρονομιάς μας στα κατεχόμενα και οι δυνατότητες διάσωσής της», είχαμε 
αποφασίσει να ετοιμαστεί προσχέδιο ψηφίσματος, το οποίο έχει ήδη κυκλοφορήσει και βρίσκεται ενώπιόν σας. 
Παρακαλώ το γραμματέα να το αναγνώσει.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Υπενθυμίζοντας παλαιότερα σχετικά ψηφίσματα του σώματος, 

 Υπογραμμίζοντας την πλούσια συνεισφορά της Κύπρου, ως κοιτίδας ενός πολιτισμού πέραν των δέκα 
χιλιάδων χρόνων, στην ευρωπαϊκή και παγκόσμια πολιτιστική κληρονομιά, 

 Καταγγέλλοντας τη συστηματική καταστροφή της ανεκτίμητης αυτής κληρονομιάς, ως αποτέλεσμα της 
τουρκικής εισβολής και της συνεχιζόμενης από το 1974 κατοχής του 37% του εδάφους της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, όπως και την αλλαγή των τοπωνυμίων στην κατεχόμενη περιοχή, ως μεθοδευμένο εκτουρκισμό 
της, με στόχο τον πλήρη αφανισμό κάθε ελληνικού και χριστιανικού στοιχείου, 

 Εκφράζοντας αποτροπιασμό και αγανάκτηση για τη σύληση σε κατεχόμενες πόλεις και χωριά της 
Κύπρου πέραν των πεντακόσιων χριστιανικών ναών και δεκαεπτά μοναστηριών, εκ των οποίων κάποιοι ναοί 
έχουν πλήρως κατεδαφιστεί, ενώ άλλοι έχουν μετατραπεί σε τζαμιά, στάβλους, “μουσεία”, “πολιτιστικά κέντρα”, 
εργαστήρια, ξενοδοχεία-καζίνα, ξενώνες, εστιατόρια και στρατιωτικές αποθήκες ή αχυρώνες και για τη 
βεβήλωση και παντελή ισοπέδωση όλων σχεδόν των κοιμητηρίων, 

 Παρακολουθώντας με οδύνη την οργιώδη αρχαιοκαπηλία στις κατεχόμενες περιοχές, ως αποτέλεσμα 
της διεξαγωγής παράνομων αρχαιολογικών ανασκαφών, λεηλασίας και παράνομης μεταφοράς και πώλησης 
σε χώρες του εξωτερικού δεκάδων χιλιάδων αρχαίων αντικειμένων, εικόνων, εκκλησιαστικών κειμηλίων και 
άλλων έργων τέχνης, 
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 Καταγγέλλοντας την επίμονη άρνηση του παράνομου κατοχικού καθεστώτος να επιτρέψει τη διεξαγωγή 
από την Κυπριακή Δημοκρατία των αναγκαίων εργασιών για την αποκατάσταση αρχαιολογικών και 
εκκλησιαστικών μνημείων, τα οποία απειλούνται με κατάρρευση, παρά τα επανειλημμένα διαβήματα της 
πολιτείας και της Εκκλησίας της Κύπρου,  

 Σημειώνοντας τις ευσυνείδητες προσπάθειες των αρμόδιων αρχών της Κυπριακής Δημοκρατίας για 
συντήρηση των τουρκοκυπριακών μνημείων που βρίσκονται στις ελεύθερες, υπό τον έλεγχό της, περιοχές,  

 Τονίζοντας ότι οι ενέργειες αυτές του κατοχικού καθεστώτος συνιστούν κατάφωρες παραβιάσεις 
ευρωπαϊκών και διεθνών συμβάσεων για την προστασία της πολιτιστικής κληρονομιάς, ειδικότερα των 
Συμβάσεων της ΟΥΝΕΣΚΟ του 1954, 1970 και 1972, των Συστάσεων της ΟΥΝΕΣΚΟ του 1956 και 1964, της 
Σύμβασης Unidroit/1995, της 4ης Σύμβασης της Γενεύης, της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προστασία των 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Βασικών Ελευθεριών και των Πρωτοκόλλων της, της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για 
την Προστασία της Αρχαιολογικής Κληρονομιάς/1969, καθώς και συναφών Οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,   

 Χαιρετίζοντας την πρόνοια του ψηφίσματος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου του 2006, που ζητούσε από 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να συμπεριλάβει στον προϋπολογισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης κονδύλια για την 
αναστήλωση των θρησκευτικών μνημείων στην κατεχόμενη Κύπρο, 

 Υπογραμμίζοντας την ουσιαστική συμβολή της Βουλής των Αντιπροσώπων στην ευτυχή κατάληξη 
πρόσφατα των προσπαθειών της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου για επιστροφή στην Κύπρο από το Τέξας των 
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής των πολύτιμων βυζαντινών τοιχογραφιών της εκκλησίας του Αγίου 
Ευφημιανού, στην κατεχόμενη Λύση,  

 Εκφράζοντας εκτίμηση για το έμπρακτο ενδιαφέρον διεθνών και ευρωπαϊκών οργανισμών, ιδιαίτερα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Συμβουλίου της Ευρώπης, στο θέμα της διάσωσης της κυπριακής πολιτιστικής 
κληρονομιάς στα κατεχόμενα και τις ουσιαστικές προσπάθειες των Κυπρίων εκπροσώπων στο 
κοινοβουλευτικό σκέλος των οργανισμών αυτών, 

Ομόφωνα: 

1. Επαναβεβαιώνει τα προηγούμενα σχετικά ψηφίσματά της. 

2. Επαναλαμβάνει την αποφασιστικότητά της να συνεχίσει να εργάζεται για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση στο 
κυπριακό πρόβλημα, σύμφωνα με το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο και τα σχετικά ψηφίσματα του 
ΟΗΕ, η οποία θα απελευθερώνει την Κύπρο από την τουρκική κατοχή και θα επανενώνει τη χώρα και το 
λαό της και θα διασφαλίζει τα θεμελιώδη ανθρώπινα δικαιώματα ολόκληρου του κυπριακού λαού, 
Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμενίων, Μαρωνιτών και Λατίνων, περιλαμβανομένης της άρρηκτης 
σύνδεσής του με τον πολιτισμό του και του δικαιώματος της θρησκευτικής ελευθερίας. 

3. Καταγγέλλει την καταστροφή της πολιτιστικής κληρονομιάς της Κύπρου στις κατεχόμενες από την 
Τουρκία περιοχές, ως μορφή μεθοδευμένου εκτουρκισμού του κατεχόμενου τμήματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και διαγραφής χιλιάδων χρόνων πολιτισμού.  

4. Καταδικάζει έντονα την οργιώδη λεηλασία στα κατεχόμενα και την παράνομη μεταφορά και εμπορία σε 
χώρες του  εξωτερικού  πολιτιστικών θησαυρών αμύθητης αξίας.  

5. Τονίζει ότι η πολιτιστική κληρονομιά στις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου ανήκει στην παγκόσμια 
κληρονομιά και για τη διάσωσή της επιβάλλεται η ανάληψη ενεργότερης διεθνούς δράσης, σύμφωνα με 
το διεθνές δίκαιο και τις σχετικές διεθνείς και ευρωπαϊκές συμβάσεις. 

6. Απευθύνει έκκληση προς τη διεθνή κοινότητα και ειδικότερα προς την Ευρωπαϊκή Ένωση να εντείνει τις 
πιέσεις της προς την Τουρκία, ως υπεύθυνη για την κατάσταση στις κατεχόμενες περιοχές, ώστε να 
θέσει τέρμα στην καταστροφή και να επιτρέψει την αποκατάσταση των μνημείων που απειλούνται με 
κατάρρευση.  

7. Καλεί παράλληλα τις χώρες στις οποίες έχουν παράνομα καταλήξει αντικείμενα της πολιτιστικής 
κληρονομιάς της Κύπρου να συνεργαστούν με την Κυπριακή Δημοκρατία για επαναπατρισμό τους, 
σύμφωνα με τις σχετικές διεθνείς συμβάσεις. 

8. Καλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση να τερματίσει κάθε συζήτηση για άνοιγμα του κεφαλαίου της διαδικασίας 
ένταξης της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση που σχετίζεται με τον πολιτισμό, αν δεν τερματιστεί η 
πολιτιστική καταστροφή στα κατεχόμενα από την Τουρκία εδάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

9. Καλεί την κυπριακή κυβέρνηση να εντατικοποιήσει τις προσπάθειές της, σε συντονισμό με τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, την Εκκλησία της Κύπρου και όλους τους αρμόδιους φορείς, για περαιτέρω προβολή 
του θέματος της διάσωσης και του επαναπατρισμού της κυπριακής πολιτιστικής κληρονομιάς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

 Αφού δεν υπάρχει ένσταση, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο κατατίθεται σήμερα από το Υπουργείο 
Οικονομικών και για το οποίο υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Πρόκειται για το 
νομοσχέδιο υπό τον τίτλο «Ο περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012».  

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με την παράκληση να συνέλθει, για να το 
μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που σας έχει ήδη διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για 
το Συντονισμό Υπηρεσιών Αεροναυτικής και 
Ναυτικής Έρευνας και Διάσωσης (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.089-2012). 

Εξωτερικών Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

2.  Ο περί Διαπίστευσης, Τυποποίησης και 
Τεχνικής Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.090-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

3.  Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδιών και 
Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.091-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

4.  Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.092-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

5.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.093-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6.  Ο περί της Ρύθμισης Χαρτών, Ηλεκτρονικών 
Συσκευών Εντοπισμού Θέσης και Πλοήγησης 
και άλλων Παρόμοιων Προϊόντων, με ή χωρίς 
Λογισμικά, προς Επιβολή Γεωγραφικών 
Ονομάτων Περιοχών της Κύπρου και 
Τοπωνυμιών που περιγράφονται στο 
Τοπωνυμικό Λεξικό Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.094-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

7.  Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.095-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

8.  Ο περί της Συνθήκης Προσχώρησης της 
Δημοκρατίας της Κροατίας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.096-2012). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

9.  Ο περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού 
Σκοπού (ΕΟΟΣ) (Εφαρμοστικές Διατάξεις) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.097-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  
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10.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.098-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

11.  O περί Προστασίας Κυπριακών Πλοίων από 
Πράξεις Πειρατείας και άλλες Παράνομες 
Πράξεις Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.099-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

12.  Ο περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του 
Πολίτη Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.101-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.102-2012). 

Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

14.  Οι περί Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών - Θέσεις Πρώτου Επιθεωρητή 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών 
και Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας)  
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.034-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

15.  Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.035-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16.  Οι περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και 
Ξεναγών Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.036-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

17.  Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
- Θέση Ασφαλιστικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.037-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών  

 

 

18.  Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
Διευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 
Διευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

19.  Οι περί Εταιρειών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.039-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

20.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.040-2012). 

Υγείας  Νομικών  

21.  Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού 
Σκοπού (Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.041-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

22.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.042-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

23.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Θέση 
Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.043-2012). 

Υγείας  Νομικών  
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24.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας - Θέσεις Προϊστάμενου 
Υπηρεσίας Ασθενοφόρων και 
Διασωστών/Πληρώματος Ασθενοφόρων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. φακ. 23.03.049.044-2012). 

Υγείας  Νομικών  

25.  Έγγραφο που αφορά τη Σύσταση Αρ. 198 της 
Διεθνούς Συνόδου Εργασίας (Employment 
Relationship Recommendation), που 
υιοθετήθηκε κατά την 99η  Σύνοδο του 
Διεθνούς Οργανισμού Εργασίας  τον Ιούνιο 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 04.05.001). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

26.  Εξαμηνιαία έκθεση του Διοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου για την κατάσταση του 
νομίσματος και των κεφαλαίων και αξιών της 
τράπεζας κατά την 31η  Δεκεμβρίου 2011, 
σύμφωνα με την παράγραφο 5 του άρθρου 
119 του συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

27.  Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων προς το Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμου του 
2011 [Ν. 29(ΙΙ) του 2011].  
(Aρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας  

28.  Έκθεση για μεταφορά πιστώσεων από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών, 
σύμφωνα με το άρθρο 4(3) του περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών του 2011 Νόμου του 2011 
[Ν.12(II)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Κυπριακό Οργανισμό 
Αγροτικών Πληρωμών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

29.  Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προς 
τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, 
σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού του 2011 Νόμου του 2011 [N. 
25(II)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

30.  Έκθεση προς τη Βουλή των  
Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από 
την 1η  Ιανουαρίου 2012 μέχρι  
την 31η  Μαρτίου 2012. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Διαπίστευσης, Τυποποίησης και 
Τεχνικής Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.044-2012). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  



1973 

 

2. O περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.045-2012). 

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Συγκοινωνιών και Έργων  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είστε ενήμερος ότι ο συνάδελφός σας Πρόεδρος της Βουλής της Κροατίας απηύθυνε 
επιστολή προς εσάς που ζητά όπως το συντομότερο δυνατό το νομοθετικό σώμα της Κύπρου επικυρώσει την 
πράξη ένταξης της Κροατίας ως μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Επειδή έχει κατατεθεί ο κυρωτικός νόμος 
από την εκτελεστική εξουσία, είναι το υπ’ αριθμόν 8 νομοσχέδιο, η επιτροπή μας, των Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, θα συνέλθει αύριο, για να μπορέσουμε να το έχουμε έτοιμο για την επόμενη 
Πέμπτη.  Επομένως, πρέπει να μπει αύριο στην ημερήσια διάταξη.  Όμως, με βάση το άρθρο του συντάγματος 
73, παράγραφος 5, δεν μπορεί ένα νομοσχέδιο να κατατεθεί στην αρμόδια επιτροπή, αν δεν παρέλθουν 
σαράντα οκτώ ώρες από την ώρα της κατάθεσης, εκτός και αν κηρυχθεί επείγον.  Παρ’ όλο που δεν είναι 
επείγον να ψηφιστεί σήμερα το νομοσχέδιο, ζητούμε την έγκριση του σώματος να κηρυχθεί επείγον, για να 
μπορέσουμε να το βάλουμε στην ημερήσια διάταξη αύριο και να μπορεί το σώμα να το επικυρώσει την 
ερχόμενη Πέμπτη.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην εισήγηση του κ. Νεοφύτου;   

 Πράγματι, ο Πρόεδρος του κροατικού κοινοβουλίου, ενώ βρισκόταν στη Βαρσοβία, όπου  ήταν η 
Σύνοδος των Προέδρων των Κοινοβουλίων των Χωρών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προέβη σε 
παραστάσεις, ακριβώς για να προχωρήσει η διαδικασία επικύρωσης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του 
συγκεκριμένου νομοσχέδιου.   

 Δε βλέπω να υπάρχει ένσταση, άρα γίνεται αποδεκτή η εισήγηση. 

 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση. 

 Τα πρώτα δύο θέματα, που τιτλοφορούνται «Ο περί της Αναγνώρισης της Συνδικαλιστικής Οργάνωσης 
και του Δικαιώματος Παροχής Συνδικαλιστικών Διευκολύνσεων για Σκοπούς Αναγνώρισης Νόμος του 2012» 
και «Ο περί της Σύμβασης περί των Αντιπροσώπων των Εργαζομένων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012», αναβάλλονται για δεκαπέντε ημέρες. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Δημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε μεγάλο αριθμό 
συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα από τον Φεβρουάριο μέχρι τον Απρίλιο του  
2012.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, η διευθύντρια 
του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ο Αρχηγός Αστυνομίας (Διοικητής ΥΑΜ), η αναπληρώτρια διευθύντρια του 
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Τμήματος Εργασίας, καθώς και εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων, του Τμήματος Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας, του ΚΥΣΑΤΣ και της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως, για σκοπούς εναρμόνισής του με την Οδηγία 2009/50/ΕΚ του Συμβουλίου της 25ης Μαΐου 
2009, σχετικά με τις προϋποθέσεις εισόδου και διαμονής υπηκόων τρίτων χωρών με σκοπό την απασχόληση 
υψηλής ειδίκευσης. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο ρυθμίζονται ανάμεσα σ’ άλλα τα ακόλουθα: 

1. Οι προϋποθέσεις εισόδου και διαμονής για περισσότερο από τρεις μήνες στις ελεγχόμενες από την 
κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές υπηκόων τρίτων χωρών με σκοπό την απασχόληση υψηλής 
ειδίκευσης ως κατόχων μπλε κάρτας της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) και των μελών της οικογένειάς τους. 

2. Τα κριτήρια εισόδου και διαμονής υπηκόων τρίτων χωρών με σκοπό την απασχόληση υψηλής 
ειδίκευσης, αλλά και τους λόγους απόρριψης της σχετικής αίτησής τους. 

3. Η διαδικασία για τον αποκλεισμό ή περιορισμό του όγκου εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών στη 
Δημοκρατία για σκοπούς απασχόλησης υψηλής ειδίκευσης, είτε γενικά είτε κατά τομέα είτε κατά 
επάγγελμα είτε κατά χώρα προέλευσης, λαμβανομένων υπόψη των αναγκών της αγοράς εργασίας. 

4. Η διαδικασία ανανέωσης της μπλε κάρτας της ΕΕ, καθώς και οι λόγοι ανάκλησης ή ακύρωσής της. 

5. Η πρόσβαση στην αγορά εργασίας των κατόχων μπλε κάρτας της ΕΕ, καθώς και η προσωρινή ανεργία 
κατά την παρουσία τους στη Δημοκρατία. 

6. Θέματα ίσης μεταχείρισης. 

7. Θέματα οικογενειακής επανένωσης των κατόχων μπλε κάρτας της ΕΕ. 

8. Το καθεστώς του επί μακρόν διαμένοντος για τους κατόχους μπλε κάρτας της ΕΕ. 

9. Οι προϋποθέσεις διαμονής του κατόχου μπλε κάρτας της ΕΕ και των μελών της οικογένειάς του στη 
Δημοκρατία ως δεύτερου κράτους μέλους. 

 Στα πλαίσια της πρώτης εξέτασης του νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι όλων των υπουργείων και του 
ΚΥΣΑΤΣ συμφώνησαν με τις πρόνοιές του.   

 Στο στάδιο αυτό τέθηκαν στη διάθεση της επιτροπής πληροφορίες και έγγραφα που βρίσκονται στον 
οικείο φάκελο της Βουλής και στη διάθεση κάθε μέλους της. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
πρόσθεσε ότι με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται αυξημένος βαθμός προστασίας σε σύγκριση με αυτό που 
ισχύει σήμερα στους υπηκόους τρίτων χωρών.  Παράλληλα, το Υπουργικό Συμβούλιο έχει τη δυνατότητα, με 
βάση τη Στρατηγική Απασχόλησης για τους Αλλοδαπούς που ισχύει σήμερα στη Δημοκρατία, να απαγορεύει 
τέτοια απασχόληση κατά τομέα, χώρα, ειδικότητα, επάγγελμα, αξιολογώντας ανάλογα τις εκάστοτε συνθήκες της 
αγοράς εργασίας.  Η ίδια εκπρόσωπος πρόσθεσε ότι η σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία παρέχει την ευχέρεια στα 
κράτη μέλη να χορηγούν την μπλε κάρτα της ΕΕ για σκοπούς απασχόλησης υψηλής ειδίκευσης σε υπηκόους 
τρίτων χωρών που έχουν “υψηλά επαγγελματικά προσόντα”.  Τα προσόντα αυτά, με βάση την ευρωπαϊκή 
Οδηγία, πιστοποιούνται από τίτλο σπουδών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης ή από πενταετή τουλάχιστον σχετική 
επαγγελματική πείρα επιπέδου ανάλογου προς τίτλο σπουδών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, όταν αυτό 
προβλέπεται από το εθνικό δίκαιο.  Η Κύπρος επέλεξε μέσω του σχετικού νομοσχεδίου ως προαπαιτούμενο για 
διεκδίκηση μπλε κάρτας της ΕΕ την κατοχή τίτλου σπουδών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης τριετούς τουλάχιστον 
φοίτησης σχετικού με τον τομέα ή το επάγγελμα που προσδιορίζεται στη σύμβαση εργασίας ή τη δεσμευτική 
προσφορά εργασίας.  Η ίδια πρόσθεσε διευκρινιστικά ότι με βάση την ευρωπαϊκή Οδηγία πρέπει να δίνεται 
προτεραιότητα σε Κύπριους και κοινοτικούς εργαζομένους.  Όπως η ίδια ανέφερε, οι εργαζόμενοι από τρίτες 
χώρες εισέρχονται στη Δημοκρατία και σήμερα για προσωρινή απασχόληση με βάση τις ισχύουσες ρυθμίσεις.  
Η ίδια πρόσθεσε περαιτέρω ότι οι κάτοχοι μπλε κάρτας της ΕΕ σε άλλο κράτος μέλος μπορούν να 
συμπληρώσουν στην Κύπρο ή σε άλλο κράτος μέλος τον απαιτούμενο χρόνο, για να διεκδικήσουν το καθεστώς 
του επί μακρόν διαμένοντος. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ανέφερε στην επιτροπή ότι το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο υιοθετεί ουσιαστικά τις πλείστες διατάξεις της σχετικής Οδηγίας και υιοθετούνται ως 
επί το πλείστον οι σχετικοί ορισμοί αυτούσιοι, αλλά, όσον αφορά κάποια θέματα, η Βουλή έχει την ευχέρεια να 
τροποποιήσει άρθρα του νομοσχεδίου.  Τέλος, ο ίδιος τόνισε την ανάγκη επείγουσας ψήφισης του νομοσχεδίου 
αυτού σε νόμο, αφού η Δημοκρατία βρίσκεται ήδη σε διαδικασία παράβασης για τη μη υιοθέτηση της σχετικής 
Οδηγίας από τις 11 Ιουνίου 2011.  Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η Οδηγία αυτή άρχισε ήδη να εφαρμόζεται 
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από τις 11 Ιουνίου 2011, ανεξάρτητα από τη μη ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού από τη Βουλή.  Την τελευταία 
θέση επανέλαβε και σε σχετικές επιστολές του προς την επιτροπή και το Υπουργείο Εσωτερικών, 
ενημερώνοντας ότι επίκειται η έναρξη της διαδικασίας εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας ενώπιον του 
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, με βάση πληροφόρηση της Μόνιμης Αντιπροσωπίας της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Με νεότερη επιστολή του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής, 
ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, πληροφορείται η Βουλή ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαβίβασε στην Κυπριακή 
Δημοκρατία αιτιολογημένη γνώμη για την παράβαση με αρ. 2011/704, στην οποία απαιτείται όπως η μεταφορά 
της Οδηγίας αυτής ολοκληρωθεί μέχρι τις 27 Απριλίου 2012.  Σε αντίθετη περίπτωση, η Κύπρος κινδυνεύει να 
προσαχθεί στο δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να καταβάλει χρηματικές ποινές. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού άκουσε τις απόψεις των αρμόδιων φορέων, προχώρησε 
στην κατ’ άρθρο εξέταση του νομοσχεδίου, σε συνεργασία με τους εκπροσώπους των Υπουργείων Εσωτερικών 
και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τη διευθύντρια του Τμήματος Πληθυσμού και Μετανάστευσης και 
εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Στο στάδιο αυτό την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως τα πιο κάτω ερωτήματα: 

1. Ποια η σημασία των όρων ‟απασχόληση υψηλής ειδίκευσης”, ‟υψηλά επαγγελματικά προσόντα” και 
ποια η έννοια του όρου ‟τίτλος σπουδών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης”; 

2. Πώς προστατεύονται οι Κύπριοι εργαζόμενοι με την εφαρμογή του υπό ψήφιση νόμου; 

3. Πώς διασφαλίζεται μέσα από το νομοσχέδιο ο όγκος εισδοχής εργαζομένων υψηλής ειδίκευσης από 
τρίτες χώρες; 

4. Ποιος ο μισθός των κατόχων μπλε κάρτας της ΕΕ, έτσι ώστε να προστατεύεται ο Κύπριος και ο 
Ευρωπαίος εργαζόμενος από τον ανταγωνισμό; 

5. Πώς θα λαμβάνουν γνώση οι Κύπριοι, Ευρωπαίοι και οι εργαζόμενοι από τρίτες χώρες για την ύπαρξη 
κενών θέσεων εργασίας στην Κύπρο; 

6. Μπορεί να τεθεί ως προϋπόθεση για διεκδίκηση θέσης και στα πλαίσια απασχόλησης υψηλής 
ειδίκευσης η γνώση της ελληνικής γλώσσας ή και άλλων πρόσθετων προσόντων, όπως σχετικός 
μεταπτυχιακός τίτλος ή πρόσθετη πείρα ή “επαρκής και ειδική γνώση”, αν το απαιτεί το επάγγελμα; 

7. Τι ισχύει σε άλλες χώρες που υιοθέτησαν ήδη την πιο πάνω Οδηγία και ποιες ασφαλιστικές δικλίδες 
τέθηκαν για την προστασία των ντόπιων και Ευρωπαίων εργαζομένων; Για το συγκεκριμένο ερώτημα 
ζητήθηκαν στοιχεία μέσω της Υπηρεσίας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής, που αναλύονται πιο 
κάτω. 

 Αναφορικά με τον όγκο εισδοχής αλλοδαπών, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
τόσο με προφορική όσο και γραπτή γνωμάτευσή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2012, 
διευκρίνισε ότι το άρθρο 6 της Οδηγίας 2009/50/ΕΚ δε θίγει το δικαίωμα των κρατών μελών να καθορίζουν τον 
όγκο εισδοχής αλλοδαπών και δε θίγεται επίσης και το αίτημα για τη χορήγηση μπλε κάρτας της ΕΕ, το οποίο 
μπορεί να απορριφθεί με βάση το εν λόγω άρθρο.  Περαιτέρω, με βάση το προοίμιο της ίδιας Οδηγίας: 

1. τηρείται η αρχή της κοινοτικής προτίμησης, δηλαδή δίνεται προτεραιότητα στην απασχόληση 
Ευρωπαίων πολιτών (σκέψη 6), 

2. λαμβάνονται υπόψη οι προτεραιότητες, οι ανάγκες της αγοράς εργασίας, καθώς και οι ικανότητες 
υποδοχής των κρατών μελών (σκέψη 7), 

3. τα κράτη μέλη δικαιούνται να μη χορηγούν σε αλλοδαπούς άδεια διαμονής είτε γενικά είτε για ορισμένα 
επαγγέλματα, οικονομικούς τομείς ή περιοχές (σκέψη 8). 

 Με βάση την ίδια γνωμάτευση, το άρθρο 18ΣΣΤ του νομοσχεδίου, που καθορίζει τους όγκους εισδοχής 
αλλοδαπών, μπορεί να αναθεωρηθεί, κατά τρόπο ώστε το Υπουργικό Συμβούλιο να μπορεί να αποκλείει 
γενικά ή να περιορίζει την εργοδότηση αλλοδαπών, λαμβάνοντας υπόψη την κατάσταση της αγοράς εργασίας 
κατά τομέα, επάγγελμα, ειδικότητα ή και χώρα προέλευσης του όγκου εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών στη 
Δημοκρατία για τους σκοπούς του νομοσχεδίου αυτού, με βάση σχετικό διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου, 
που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  Με βάση την ίδια γνωμάτευση, το 
επαναδιατυπωμένο, με βάση τα πιο πάνω, άρθρο 18ΣΣΤ είναι συμβατό με τη σχετική Οδηγία και απαντά στις 
επιφυλάξεις των μελών της κοινοβουλευτικής επιτροπής για πιθανές επιπτώσεις του νομοσχεδίου στους 
Κύπριους προσοντούχους εργαζομένους.  Το νέο επαναδιατυπωμένο άρθρο κατατέθηκε στην επιτροπή μέσω 
του πρώτου αναθεωρημένου νομοσχεδίου, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2012. 

 Τοποθετούμενη επί των πιο πάνω ερωτημάτων της επιτροπής, η αναπληρώτρια διευθύντρια του 
Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε στην επιτροπή τα 
ακόλουθα, αφού εφοδίασε την επιτροπή με σωρεία εγγράφων γύρω από τα θέματα αυτά: 
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1. Το Τμήμα Εργασίας είναι αρμόδιο για την προώθηση και την εφαρμογή της κυβερνητικής πολιτικής 
στους τομείς της απασχόλησης και της κατάρτισης ανθρώπινου δυναμικού. 

2. Το τμήμα θα τροφοδοτεί το Υπουργικό Συμβούλιο με πληροφορίες για τις ανάγκες σε συγκεκριμένους 
κλάδους, λαμβάνοντας υπόψη και τη Στρατηγική για την Απασχόληση Ξένου Εργατικού Δυναμικού.  Η 
στρατηγική αυτή αποφασίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 2 Ιουνίου 2008, μετά από 
διαβούλευση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης.  Προς εφαρμογή της απόφασης αυτής, το Μάιο του 2008 εκδόθηκε 
σχετική εγκύκλιος για την υλοποίηση της πιο πάνω στρατηγικής.  Σκοπός της στρατηγικής, με βάση την 
εγκύκλιο αυτή, είναι η αποτελεσματική διαχείριση του θεσμού της προσωρινής διαμονής και 
εργοδότησης αλλοδαπών, για σκοπούς ικανοποίησης αναγκών της οικονομίας σε εργατικό δυναμικό. 

3. Για σκοπούς υποβολής αίτησης για μπλε κάρτα της ΕΕ σε θέσεις υψηλής ειδίκευσης, τα επαγγελματικά 
προσόντα θα πιστοποιούνται από τίτλο σπουδών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης τριετούς τουλάχιστον 
διάρκειας σε αναγνωρισμένο εκπαιδευτικό ίδρυμα και όχι από εργασιακή πείρα. 

4. Οι αιτήσεις για μπλε κάρτα της ΕΕ θα υποβάλλονται μέσω συγκεκριμένου εργοδότη και θα συνοδεύονται 
από συμβόλαιο απασχόλησης διάρκειας ενός έτους, που θα κοινοποιείται στο Τμήμα Εργασίας.  
Επίσης, εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας θα είναι παρών στις συνεντεύξεις για τις προσλήψεις 
αυτές. 

5. Πριν ληφθεί απόφαση για την έκδοση ή ανανέωση μπλε κάρτας της ΕΕ, ο διευθυντής του Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης πρέπει να εξασφαλίζει τη σύμφωνη γνώμη του διευθυντή του 
Τμήματος Εργασίας και ο τελευταίος να ελέγχει, πριν δώσει τη σύμφωνη γνώμη του, τη δυνατότητα 
πλήρωσης της κενής θέσης κατά προτεραιότητα από Κύπριο ή Ευρωπαίο πολίτη. 

6. Ο εργοδότης, πριν υποβάλει την αίτηση για εργοδότηση αλλοδαπών, οφείλει να αναζητήσει προσωπικό 
από την ντόπια και κοινοτική αγορά.  Ο εργοδότης κοινοποιεί την ύπαρξη κενής θέσης στο οικείο τοπικό 
ή επαρχιακό Γραφείο Εργασίας, δημοσιεύει τη θέση στον ημερήσιο τύπο μέσω της Δημόσιας Υπηρεσίας 
Απασχόλησης και γενικά αναζητά κατά προτεραιότητα ντόπιο και ευρωπαϊκό προσωπικό για την 
πλήρωση της κενής θέσης μέσω διαδικτύου, συνδικαλιστικών οργανώσεων κ.ά. 

7. Η πληροφόρηση για κενές θέσεις θα δημοσιεύεται για έξι τουλάχιστον βδομάδες σε δύο ημερήσιες 
εφημερίδες και θα κοινοποιείται στο Τμήμα Εργασίας.  Το Τμήμα Εργασίας θα διαβιβάζει τις κενές θέσεις 
στα κέντρα καριέρας (career centers) των κυπριακών πανεπιστημίων και στα ιδιωτικά γραφεία εργασίας 
και θα δημοσιεύει τη θέση σε ειδικούς χώρους των διαφημιστικών σελίδων των ιστοσελίδων για 
ενημέρωση των Κυπρίων που διαμένουν στο εξωτερικό. 

8. Ο ακαθάριστος ετήσιος μισθός που δίδεται σε κάτοχο μπλε κάρτας της ΕΕ δε θα είναι κατώτερος από 
μιάμιση φορά (1,5) το ύψος του μέσου ετήσιου ακαθάριστου μισθού στη Δημοκρατία, όπως αυτός 
δημοσιεύεται σε ετήσια βάση με σχετικό διάταγμα.   

 Τοποθετούμενος επί των πιο πάνω θεμάτων, ο εκπρόσωπος της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού δήλωσε ότι αρμοδιότητα της Αρχής αποτελεί η πρόβλεψη των αναγκών απασχόλησης στην 
Κυπριακή Δημοκρατία συνήθως με ορίζοντα τη δεκαετία.  Οι προβλέψεις αυτές διαβιβάζονται τόσο στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όσο και στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για 
αξιοποίηση για τους δικούς τους σκοπούς.  Ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε πρόσθετα ενημερωτικά ότι η Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού ανέλαβε τη δέσμευση να ετοιμάσει μελέτη για τις ανάγκες σε θέσεις 
εργασίας για σκοπούς αξιοποίησης του φυσικού αερίου.  Η μελέτη αυτή αναμένεται να συμπληρωθεί πριν από 
το τέλος του χρόνου και θα κοινοποιηθεί στη Βουλή. 

 Επίσης, η Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού προβαίνει σε ταξινόμηση των επαγγελμάτων και 
των διάφορων ειδικοτήτων με βάση το Διεθνή Κώδικα Ταξινόμησης. 

 Γνωματεύοντας επί των νέων συναφών ερωτημάτων που υπέβαλαν μέλη της επιτροπής, ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας σε νέα γραπτή γνωμάτευσή του, 
ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, αναφέρει τα ακόλουθα: 

1. Η ερμηνεία του όρου του νομοσχεδίου ‟τίτλος σπουδών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης” αντιστοιχεί με αυτόν 
της Οδηγίας και δεν μπορεί να αλλάξει (άρθρο 2 της Οδηγίας/άρθρο 18ΣΒ του νομοσχεδίου). 

2. Η προσθήκη της γενικής πρόσθετης προϋπόθεσης της γνώσης της ελληνικής γλώσσας γι’ αυτούς που 
αιτούνται να εξασφαλίσουν μπλε κάρτα της ΕΕ δεν επιτρέπεται από την Οδηγία, αλλά ο αιτητής πρέπει 
να αποδεικνύει ότι πληρεί τις προϋποθέσεις που καθορίζει η εθνική νομοθεσία για την άσκηση από τους 
πολίτες της ΕΕ του νομοθετικά κατοχυρωμένου επαγγέλματος στο οποίο προτίθεται να εργοδοτηθεί.  
Συνεπώς, όπου η κυπριακή νομοθεσία, ο περί Αναγνώρισης Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 
2008, επιβάλλει τη γνώση της ελληνικής γλώσσας ως προϋπόθεση για την άσκηση ενός τέτοιου 
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επαγγέλματος, αυτή η προϋπόθεση θα ισχύει έμμεσα και για τους σκοπούς της Οδηγίας αυτής.  Επίσης, 
δεν μπορεί να απαιτηθεί η κατοχή μεταπτυχιακού τίτλου, γιατί δεν το προβλέπει η Οδηγία. 

 Με βάση την Οδηγία: 

α. σε μη νομοθετικά κατοχυρωμένο επάγγελμα απαιτείται ως μόνη προϋπόθεση η κατοχή βασικού 
πτυχίου, 

β. σε νομοθετικά κατοχυρωμένο επάγγελμα απαιτούνται τα ίδια προσόντα όπως και για τους 
πολίτες της ΕΕ,  

γ. η ‟επαρκής και ειδική γνώση”, με βάση την Οδηγία, όπως αυτή αποδεικνύεται από υψηλά 
επαγγελματικά προσόντα, πιστοποιείται από τον τίτλο σπουδών τριετούς τουλάχιστον διάρκειας 
σε ίδρυμα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης που αναγνωρίζεται στο κράτος εγκατάστασης του αιτητή. 

3. Η δυνατότητα καθορισμού του όγκου εισδοχής, που προνοεί το άρθρο 18ΣΣΤ του νομοσχεδίου, δεν 
μπορεί να χρησιμοποιηθεί ως δικαιολογητικό για τον τερματισμό της διαμονής και απασχόλησης 
αλλοδαπών που έχουν ήδη εξασφαλίσει μπλε κάρτα της ΕΕ.  Ο καθορισμός του όγκου εισδοχής 
αλλοδαπών εφαρμόζεται κατά την είσοδό τους στη Δημοκρατία, αλλά δεν επηρεάζει τη νόμιμη 
παραμονή τους ή την πρόσβασή τους στην αγορά εργασίας, όταν αποκτήσουν την μπλε κάρτα της ΕΕ.  
Σε περίπτωση παράνομης άρνησης της διοίκησης να του χορηγήσει μπλε κάρτα της ΕΕ, ο αλλοδαπός 
θα μπορεί να ζητήσει αποζημιώσεις. 

4. Η Βουλή των Αντιπροσώπων είναι υπό δέσμια εξουσία να υιοθετήσει το νομοσχέδιο αυτό όπως σ’ αυτό 
ενσωματώθηκαν οι πρόνοιες της Οδηγίας, εκτός αν αυτές επιτρέπουν παρεκκλίσεις ή προσθήκες. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τον 
εκπρόσωπο της Υπηρεσίας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής να τους εφοδιάσει με ό,τι ισχύει σε άλλες 
χώρες της ΕΕ όσον αφορά την υιοθέτηση της Οδηγίας αυτής, καθώς και να διαπιστωθεί αν άλλες χώρες 
έθεσαν σχετικές ασφαλιστικές δικλίδες.  Ειδικότερα, τα ερωτήματα αφορούσαν τη μεταφορά στο εθνικό δίκαιο 
των κρατών μελών των όρων ‟απασχόληση υψηλής ειδίκευσης” και ‟υψηλά επαγγελματικά προσόντα” και την 
τυχόν ύπαρξη ασφαλιστικών δικλίδων για προστασία του υψηλά ειδικευμένου εργατικού δυναμικού της χώρας.  
Λήφθηκαν απαντήσεις από δεκαεπτά κράτη μέλη της ΕΕ και τα πλείστα από αυτά δεν έθεσαν στις ρυθμίσεις 
τους ασφαλιστικές δικλίδες, ενώ η Ιρλανδία, το Ηνωμένο Βασίλειο και η Δανία δεν έλαβαν μέρος στη σύνταξη 
της σχετικής Οδηγίας και δε δεσμεύονται από αυτήν.  Οι πληροφορίες αυτές βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής 
και στη διάθεση των μελών της. 

 Παράλληλα, το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας απέστειλε στην επιτροπή νέο δεύτερο 
αναθεωρημένο κείμενο, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, ύστερα από συνεννόηση με τη διευθύντρια του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, που προνοεί τα ακόλουθα: 

1. Οι πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου δεν εφαρμόζονται αναφορικά με αυτούς που βρίσκονται 
παράνομα στη Δημοκρατία, εκτός αν εκκρεμεί αίτηση ανανέωσης της μπλε κάρτας της ΕΕ. 

2. Τα έγγραφα που προσκομίζει αιτητής για μπλε κάρτα της ΕΕ πρέπει να είναι δεόντως επικυρωμένα και 
να συνοδεύονται από επίσημη μετάφρασή τους στα ελληνικά. 

3. Ο διευθυντής του Τμήματος Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως μπορεί να απορρίπτει αίτηση για μπλε 
κάρτα της ΕΕ, σε περίπτωση που η αίτηση αυτή είναι ασύμβατη με διάταγμα του Υπουργικού 
Συμβουλίου που εκδίδεται με βάση το άρθρο 18ΣΣΤ. 

4. Σε περίπτωση μη τήρησης της προθεσμίας για ανανέωση μπλε κάρτας της ΕΕ, τριάντα μέρες πριν από 
τη λήξη της, η αίτηση απορρίπτεται. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, τέθηκαν από 
μέλη της και από μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος οι πιο κάτω πρόσθετες εισηγήσεις για την τροποποίηση 
του νομοσχεδίου: 

1. Στα κριτήρια εισδοχής υπηκόου τρίτης χώρας ο οποίος υποβάλλει αίτηση για μπλε κάρτα που 
καθορίζονται στο νομοσχέδιο να περιληφθεί και η υποχρέωση προσκόμισης βεβαίωσης νόμιμης 
παραμονής του αλλοδαπού στην Κυπριακή Δημοκρατία καθ’ όλη τη διάρκειά της, στις περιπτώσεις που 
ο ενδιαφερόμενος διαμένει ήδη στη Δημοκρατία.  Σε περίπτωση που αυτό δεν είναι εφικτό, να καθοριστεί 
ορισμένο χρονικό διάστημα (π.χ. δύο χρόνια) κατά το οποίο ο εν λόγω ενδιαφερόμενος να παραμένει 
νόμιμα στη Δημοκρατία.  Σημειώνεται ότι, με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου αυτού, η περίοδος 
ισχύος της μπλε κάρτας της ΕΕ είναι ένα έτος με δυνατότητα ανανέωσης (άρθρο 18ΣΤ). 

2. Ο όγκος εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών στη Δημοκρατία με σκοπό την απασχόληση υψηλής 
ειδίκευσης να απαγορεύεται πλήρως και να “χαλαρώνει” η απαγόρευση με βάση καθορισμένα κριτήρια 
(εισήγηση που είναι νομικά επιτρεπτή).  Περαιτέρω, το Υπουργικό Συμβούλιο να μπορεί να καθορίζει 
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τους όγκους εισδοχής κάθε ένα ή δύο χρόνια, λαμβάνοντας υπόψη τα κριτήρια που αναφέρονται στις 
Σκέψεις (7) και (8) του προοιμίου της σχετικής Οδηγίας, τις αναπτυξιακές ανάγκες της Δημοκρατίας και 
τις δυνατότητες υποδοχής των εν λόγω υπηκόων, καθώς και την εφαρμογή των κατάλληλων 
διαδικασιών οι οποίες θα καταγράφονται σε σχετικό οδηγό που θα εκπονεί το Τμήμα Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο θα έχει την ευθύνη της 
σύστασης/απόρριψης των αιτημάτων που υποβάλλονται.  Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής ζήτησαν 
όπως ο όγκος εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών που θα δύναται να καθορίζεται να δύναται να αυξηθεί 
με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου σε ποσοστό μεταξύ 5% και 10%, αιτιολογημένα, λόγω 
έκτακτων αναγκών.  Για τις ενέργειες αυτές, το σκεπτικό της “χαλάρωσης” κ.λπ., να ενημερώνεται η 
Βουλή με σχετική έκθεση. 

3. Για τη λήψη απόφασης σχετικά με αίτηση για μπλε κάρτα της ΕΕ από τη διευθύντρια του Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, για σκοπούς πλήρους εναρμόνισης με το άρθρο 8(2) της 
Οδηγίας, πρέπει να είναι σύμφωνος, με βάση ρητή διάταξη του νομοσχεδίου, και ο διευθυντής του 
Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σχετικά με την κατάσταση 
της αγοράς εργασίας, ο οποίος πρέπει να ελέγχει τη δυνατότητα πλήρωσης της συγκεκριμένης κενής 
θέσης από πολίτες της ΕΕ, από υπηκόους τρίτων χωρών που διαμένουν νόμιμα στις ελεγχόμενες από 
την κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές και αποτελούν ήδη μέρος του εργατικού δυναμικού της, 
σύμφωνα με την κυπριακή ή κοινοτική νομοθεσία, ή επί μακρόν διαμένοντες στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
που επιθυμούν να μετακινηθούν στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές για 
απασχόληση υψηλής ειδίκευσης (άρθρο 18ΣΗ). 

4. Η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης να έχει τη δυνατότητα απόρριψης 
αίτησης για μπλε κάρτα της ΕΕ, στις περιπτώσεις που ο εργοδότης έχει υποστεί κυρώσεις σύμφωνα με 
την κυπριακή νομοθεσία για αδήλωτη εργασία ή και παράνομη απασχόληση για σκοπούς πλήρους 
εναρμόνισης με το άρθρο 8(2) της Οδηγίας, αντί να την απορρίπτει, όπως προνοείται στο νομοσχέδιο 
[άρθρο 18ΣΗ, εδάφιο (5)]. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας σε δύο γνωματεύσεις του, με 
ημερομηνία 14 και 23 Μαρτίου 2012, τονίζει τα ακόλουθα: 

1. Όσον αφορά την εισήγηση υπ’ αριθμόν (1), αυτή δεν μπορεί να υιοθετηθεί, αφού τα κριτήρια εισδοχής 
καθορίζονται ρητά και εξαντλητικά στην Οδηγία, χωρίς δυνατότητα προσθηκών, ενώ όσοι αλλοδαποί 
υποβάλουν αίτηση για μπλε κάρτα της ΕΕ, ενώ διαμένουν ήδη νόμιμα στο κράτος μέλος, μπορούν να 
υποβάλουν αίτηση για μπλε κάρτα της ΕΕ. 

2. Η διοικητική αρμοδιότητα για τον καθορισμό των όγκων εισδοχής ανήκει στο Υπουργικό Συμβούλιο, με 
βάση το άρθρο 54(β) του συντάγματος, και θα ήταν ασφαλέστερο από συνταγματικής άποψης να 
παραμείνει στο Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο όμως μπορεί να την εκχωρεί σε άλλο διοικητικό όργανο. 

3. Μπορεί το άρθρο 18ΣΣΤ του νομοσχεδίου να επαναδιατυπωθεί, ώστε το Υπουργικό Συμβούλιο να 
λαμβάνει υπόψη, εκτός των ρητών κριτηρίων της Οδηγίας, τις ‟αναπτυξιακές προτεραιότητες” και τις 
‟ικανότητες υποδοχής” της Δημοκρατίας. 

4. Το Τμήμα Εργασίας έχει την ευθύνη της σύστασης προς τη διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης, η τελευταία όμως πρέπει να έχει την τελική ευθύνη για την απόρριψη ή 
έγκριση αίτησης [άρθρο 18ΣΗ(2)]. 

5. Να μπορεί να απορρίπτεται αίτηση για μπλε κάρτα της ΕΕ, σε περιπτώσεις που εργοδότης έχει υποστεί 
κυρώσεις για αδήλωτη εργασία ή παράνομη απασχόληση. 

6. Δεν κρίνεται αναγκαία η εκπόνηση οδηγού από το Τμήμα Εργασίας για τις διαδικασίες εξασφάλισης 
μπλε κάρτας της ΕΕ, του οποίου η έκδοση να προβλέπεται ρητά στο νομοσχέδιο, αφού οι σχετικές 
ρυθμίσεις περιλαμβάνονται ήδη στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, με βάση τις πρόνοιες της σχετικής 
Οδηγίας.  Η προσθήκη αυτή είναι ‟νομικά προβληματική”. 

 Στη βάση των πιο πάνω, το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας απέστειλε στην επιτροπή 
τρίτο αναθεωρημένο κείμενο, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, επιφυλάσσεται να 
τοποθετηθεί τελικά γύρω από το νομοσχέδιο αυτό στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 



1979 

 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, να ενημερώσω το σώμα ότι στο τελικό κείμενο που υπάρχει για ψήφιση έχει γίνει, 
με ομόφωνη, σύμφωνο γνώμη των μελών της επιτροπής, μία διόρθωση, η οποία αφορά το...  Ένα λεπτό.  
Σελίδα 11 του κειμένου, για να διευκολυνθούμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιλάτε για την έκθεση ή για το κείμενο του νομοσχεδίου; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι, για το κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Διαμορφώνεται εκεί που λέει, σελίδα 9, για τη δυνατότητα που έχει το Υπουργικό Συμβούλιο να 
αποφασίζει· θα γίνεται σε εξαιρετικές περιπτώσεις μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να γίνει η διόρθωση. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι το άρθρο 18ΣΣΤ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι μέσα.  Υπάρχει. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι μέσα στο κείμενο, απλά ενημερώνω το σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, πολύ ωραία! 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων άρθρων.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη στο τέλος του νέου Παραρτήματος ΧΙΙ.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί των Πράξεων του 24ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής 
Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί των Πράξεων του 24ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2010» 

Παρόντες: 



1980 

 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Χρίστος Μέσης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο υπό την προηγούμενη σύνθεσή της ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών σε συνεδρία της, 
που πραγματοποιήθηκε την 1η Δεκεμβρίου 2010, και υπό την παρούσα σύνθεσή της σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Νοεμβρίου, στις 23 Μαρτίου και στις 6 Απριλίου 2012.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας και του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
(ΓΕΡΗΕΤ). 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση 
των Πράξεων του 24ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης (ΠΤΕ) του 2008, οι οποίες αφορούν 
το Όγδοο Πρόσθετο Πρωτόκολλο του Καταστατικού της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης, το Πρώτο 
Πρόσθετο Πρωτόκολλο των Γενικών Κανονισμών της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης, την Παγκόσμια 
Ταχυδρομική Σύμβαση και το Τελικό Πρωτόκολλο, καθώς και τη Συμφωνία για τις Υπηρεσίες των 
Ταχυδρομικών Πληρωμών, η αποδοχή των οποίων εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του 
που λήφθηκε στις 27 Σεπτεμβρίου 2010. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι κυριότερες αλλαγές που 
περιλαμβάνονται στις προαναφερόμενες Πράξεις συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Αντικαθίσταται ο ορισμός “Ταχυδρομική Διοίκηση” από τους ορισμούς “χώρα μέλος” και “Φορέας 
Παροχής Καθολικής Υπηρεσίας”, ανάλογα με την περίπτωση, ώστε να γίνεται σαφής διαχωρισμός 
μεταξύ των ρυθμιστικών και λειτουργικών αρμοδιοτήτων των κρατών και των ταχυδρομικών παροχέων. 

2. Προβλέπεται η δυνατότητα ηλεκτρονικής αποστολής συστημένης αλληλογραφίας μεταξύ 
ενδιαφερόμενων χωρών σε συνθήκες ασφάλειας. 

3. Προβλέπονται αναθεωρημένα συστήματα καταληκτικών τελών για επιστολικό ταχυδρομείο και 
ταχυδρομείο δεμάτων, με κύριο χαρακτηριστικό τη δυνατότητα σύνδεσής τους με την ποιότητα ή άλλες 
παραμέτρους. 

4. Εισάγονται νέες ρυθμίσεις για το Ταμείο Βελτίωσης Ποιότητας με αντικειμενικό στόχο την παροχή 
ουσιαστικής βοήθειας στις αναπτυσσόμενες και λιγότερο ανεπτυγμένες χώρες για βελτίωση της 
ποιότητας των παρεχόμενων υπηρεσιών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κατά τη διάρκεια του συνεδρίου του 2008 υιοθετήθηκε επίσης σειρά 
αποφάσεων, ψηφισμάτων και συστάσεων που δεν τροποποιούν τις Πράξεις, αλλά αποτελούν καθοδηγητικό 
εργαλείο τόσο για τις χώρες μέλη όσο και για τα διάφορα σώματα της ΠΤΕ. 

 Στα πλαίσια περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του ΓΕΡΗΕΤ διατύπωσε επιφύλαξη 
σχετικά με την τυπική ισχύ του προτεινόμενου νόμου έναντι του περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων Νόμου [Ν. 112(Ι)/2004], ο οποίος είναι εναρμονιστικός, λαμβανομένων υπόψη των 
προνοιών των άρθρων 169 και 179 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, και κατέθεσε γνωματεύσεις 
των νομικών συμβούλων του ΓΕΡΗΕΤ οι οποίες συμφωνούν ότι ο πιο πάνω νόμος υπερισχύει έναντι του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου.  Περαιτέρω, εξέφρασε την άποψη ότι η Δήλωση που συνυπέγραψε η Κύπρος στα 
πλαίσια του 24ου Συνέδριου της ΠΤΕ με όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ), η οποία δεσμεύει τη 
Δημοκρατία να υιοθετήσει τις Πράξεις, εφόσον αυτές δεν αντίκεινται στις υποχρεώσεις της προς την ΕΕ και τη 
Γενική Συμφωνία για το Εμπόριο σε Υπηρεσίες (GATS), πρέπει να περιληφθεί στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ενημέρωσε γραπτώς την 
επιτροπή για σχετική επιστολή του Διοικητή της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) προς την τότε 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2010, στην οποία επισημαίνονται επικαλύψεις 
όσον αφορά κρίσιμα νομικά ζητήματα μεταξύ της Συμφωνίας για τις Υπηρεσίες Ταχυδρομικών Πληρωμών της 
12ης Αυγούστου 2008, η οποία περιλαμβάνεται στις Πράξεις των οποίων σκοπείται η κύρωση με το υπό 
εξέταση νομοσχέδιο, και της Οδηγίας 2007/64/ΕΚ για τις υπηρεσίες πληρωμών στην εσωτερική αγορά, 
αναλύονται νομικά προβλήματα και ασυμβίβαστα μεταξύ της συμφωνίας και της Οδηγίας 2007/64/ΕΚ και 
απευθύνεται έκκληση σε κάθε ενδιαφερόμενο μέρος να διασφαλίσει ότι η επικύρωση της συμφωνίας δε θα 
θέσει σε κίνδυνο την εφαρμογή των σχετικών εθνικών κανόνων εφαρμογής της Οδηγίας 2007/64/ΕΚ και να 
λάβει κατάλληλα συναφή  μέτρα, όπου κρίνεται απαραίτητο. Ο ίδιος σημείωσε ότι ο περί Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος, στον οποίο αναφέρθηκε ο εκπρόσωπος του ΓΕΡΗΕΤ, 
δεν περιλαμβάνεται στις νομικές πράξεις που μεταφέρουν στην έννομη τάξη της Δημοκρατίας τις διατάξεις της 
Οδηγίας 2007/64/ΕΚ. 



1981 

 

 Σχετικά με το ευρύτερο θέμα της σχέσης μεταξύ εναρμονιστικών νόμων που θεσπίζονται για τη 
μεταφορά κοινοτικών Οδηγιών στο δίκαιο της Δημοκρατίας και νόμων που κυρώνουν διεθνείς συμβάσεις, ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ανέφερε τα ακόλουθα: 

1. Δεν είναι δυνατό να υποστηριχθεί πως ένας εναρμονιστικός νόμος υπερισχύει στο σύνολό του ενός 
κυρωτικού νόμου ή των διατάξεων διεθνούς σύμβασης που κυρώνεται με νόμο. Υπεροχή έναντι των 
διατάξεων διεθνούς σύμβασης έχουν μόνο οι διατάξεις του εναρμονιστικού νόμου που απορρέουν 
άμεσα από υποχρεωτικές διατάξεις της Οδηγίας και όχι οι διατάξεις που είτε έχουν καθαρά εθνικό 
χαρακτήρα είτε απορρέουν από δυνητικές διατάξεις ευρωπαϊκής Οδηγίας. 

2. Η σχέση μεταξύ μιας εθνικής διάταξης που μεταφέρει διάταξη ευρωπαϊκής Οδηγίας και ενός νόμου που 
κυρώνει διεθνή σύμβαση εξαρτάται και από τη φύση της εν λόγω διεθνούς σύμβασης.  Οι σχέσεις 
μεταξύ του δικαίου της ΕΕ και του διεθνούς δικαίου είναι περίπλοκες και πρέπει να εξετάζονται 
προσεκτικά σε κάθε περίπτωση με βάση τη γενική αρχή ότι το δίκαιο της ΕΕ υπερισχύει εντός των 
κρατών μελών έναντι των προνοιών διεθνών συμβάσεων υπό την αίρεση των δύο πιο κάτω σημαντικών 
επιφυλάξεων: 

 α. Τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις που απορρέουν από συμβάσεις που συνήφθησαν μεταξύ ενός 
ή περισσότερων κρατών μελών και μιας ή περισσότερων τρίτων χωρών πριν από την ημερομηνία 
προσχώρησης του οικείου κράτους στην ΕΕ δε θίγονται από τις ιδρυτικές συνθήκες της ΕΕ και 
επομένως ούτε από το παράγωγο δίκαιο της ΕΕ (άρθρο 251 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης). 

 β. Σύμφωνα με τη νομολογία του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διεθνείς συμβάσεις που 
δεσμεύουν την ΕΕ, δηλαδή συμβάσεις των οποίων η ΕΕ αποτελεί συμβαλλόμενο μέρος ή 
συμβάσεις που αφορούν τομείς για τους οποίους οι αρμοδιότητα ανήκει πλέον στην ΕΕ και στις 
οποίες τα κράτη μέλη της ΕΕ είναι συμβαλλόμενα μέρη, υπερισχύουν του παράγωγου δίκαιου της 
ΕΕ, αλλά, δεδομένου ότι θεωρούνται πράξεις των οργάνων της ΕΕ, πρέπει να συνάδουν με τις 
ιδρυτικές συνθήκες. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας κατέληξε στο συμπέρασμα ότι 
στην περίπτωση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου η ασφάλεια δικαίου που επιδιώκει η ΕΚΤ αναφορικά με την 
προστασία του δικαίου της ΕΕ μπορεί να επιτευχθεί με τον τρόπο που εισηγείται ο εκπρόσωπος του ΓΕΡΗΕΤ, 
δηλαδή με την κύρωση της Δήλωσης στην οποία προέβησαν τα κράτη μέλη της ΕΕ κατά την υπογραφή των 
Πράξεων, η οποία καθορίζει την έκταση των υποχρεώσεων που θα αναλάβουν, διασφαλίζοντας την υπεροχή 
των υποχρεώσεών τους που απορρέουν από τη Συνθήκη περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, και για 
το σκοπό αυτό κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στην επιτροπή.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τροποποιηθεί. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί στη βάση 
των πιο πάνω, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί των Πράξεων 
του 24ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Πράξεων του 24ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας 
Ταχυδρομικής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως Ναυτικής Εργασίας του 2006 (Κυρωτικός) 
και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως Ναυτικής Εργασίας του 2006 (Κυρωτικός) και περί Συναφών 

Θεμάτων Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Χρίστος Μέσης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Μαρτίου και στις 6 Απριλίου 2012.  Στα 
πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας), του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, 
της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου Κύπρου και της συντεχνίας 
ΣΕΚ.  Οι συντεχνίες ΠΕΟ και ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η, δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος, κύρωση 
της Σύμβασης Ναυτικής Εργασίας του 2006, η οποία υιοθετήθηκε από τη γενική συνδιάσκεψη της Διεθνούς 
Οργάνωσης Εργασίας στη Γενεύη την 23η  Φεβρουαρίου 2006, καθώς και η εναρμόνιση με την Απόφαση 
2007/431/ΕΚ του Συμβουλίου της 7ης Ιουνίου 2007 για την εξουσιοδότηση των κρατών μελών να επικυρώσουν, 
προς το συμφέρον της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, τη Σύμβαση Ναυτικής Εργασίας του 2006 της Διεθνούς 
Οργάνωσης Εργασίας.  

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, η εν λόγω 
σύμβαση δεν εισάγει νέες πρόνοιες, αλλά ενοποιεί και αναθεωρεί υφιστάμενες συμβάσεις, θέτοντας τα θεμέλια 
για ένα διεθνή κώδικα ναυτικής εργασίας και καθορίζοντας τις ελάχιστες απαιτήσεις εργασίας των ναυτικών στα 
πλοία, τις συνθήκες εργασίας, την ενδιαίτηση, τις υπηρεσίες αναψυχής, τη διατροφή και τροφοδοσία, την 
προστασία της υγείας, την ιατρική περίθαλψη, καθώς και την πρόνοια και προστασία κοινωνικής ασφάλισης.  

 Σύμφωνα πάντα με το αναφερόμενο πιο πάνω επεξηγηματικό σημείωμα, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
επιβάλλει επίσης νέα υποχρέωση σε κάθε πλοίο το οποίο φέρει την κυπριακή σημαία και το οποίο είναι ολικής 
χωρητικότητας 500 ή άνω και ασχολείται σε διεθνείς πλόες ή δραστηριοποιείται από λιμένα ή μεταξύ λιμένων 
άλλης χώρας να διαθέτει Πιστοποιητικό Ναυτικής Εργασίας, το οποίο εκδίδεται από την αρμόδια αρχή ή από 
αναγνωρισμένο οργανισμό για περίοδο που δεν υπερβαίνει τα πέντε έτη και το οποίο πιστοποιεί ότι οι 
συνθήκες εργασίας και διαβίωσης των ναυτικών στο πλοίο έχουν επιθεωρηθεί και πληρούν τις απαιτήσεις του 
νόμου. 

 Στα πλαίσια περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου, ο διευθυντής του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η σύμβαση θα τεθεί σε ισχύ δώδεκα μήνες μετά την κύρωσή της από τουλάχιστον 
τριάντα κράτη με συνολικό μερίδιο τουλάχιστον 33% της διεθνούς ολικής χωρητικότητας των πλοίων, 
προϋποθέσεις οι οποίες θα ικανοποιηθούν με την κύρωση της σύμβασης από τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της 
Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών εισηγήθηκαν συγκεκριμένες διορθώσεις στο κείμενο του νομοσχεδίου με 
σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του, με τις οποίες συμφώνησαν όλοι οι παρευρισκόμενοι. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 
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 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει 
νομοτεχνικά διαμορφωθεί και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
της Διεθνούς Συμβάσεως Ναυτικής Εργασίας του 2006 (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 
2012». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ο κ. Στυλιανίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά αυτό τον κυρωτικό νόμο για τη σύμβαση για τη ναυτική εργασία, όταν το 
διεξήλθαμε στην επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, δεν υπήρχε μπροστά μας μία πρόταση 
από πλευράς του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου, η οποία ουσιαστικά να προνοεί σε εθελοντική 
αποδοχή και συμμετοχή πλοίων υπό κυπριακή σημαία πιο γρήγορα από την κύρωση, που χρειάζεται περίπου 
δώδεκα μήνες.  Αυτό, κατά την άποψή μου, θα δημιουργήσει ένα συγκριτικό πλεονέκτημα σε πλοία υπό 
κυπριακή σημαία, αφού θα αποδεχτούν εκ των προτέρων αυτή τη σύμβαση εργασίας, και θα βοηθήσει τον 
ανταγωνισμό της κυπριακής ναυτιλίας.   

 Πιστεύω, μη επηρεάζοντας καθόλου την ουσία, η τροποποίηση η συγκεκριμένη είναι ότι ουσιαστικά ο 
πλοιοκτήτης δύναται να αιτηθεί την πιστοποίηση του πλοίου του σύμφωνα με τις πρόνοιες των διατάξεων (6), 
(7), (8), (9) και (10) του παρόντος νόμου, πριν αυτός τεθεί σε ισχύ από τη δημοσίευση του νόμου στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  Είναι σε εθελοντική βάση και θα δημιουργήσει ένα συγκριτικό πλεονέκτημα. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Έν’ θετικό πλεονέκτημα. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Είναι και θετικό πλεονέκτημα, σίγουρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, θέλω να υπενθυμίσω ότι είχαμε αποφασίσει και θεωρείται ότι έγινε ruling -να προχωρήσει, 
παρακαλώ, και η τροποποίηση του κανονισμού- ότι μέχρι την ενάτη πρωινή της ημέρας της συνεδρίασης της 
Βουλής θα πρέπει να κατατίθενται εγγράφως οι τροποποιήσεις.  Θα το επιτρέψω για τελευταία φορά, για να 
μην υπάρξει αναβολή. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έσιει θέματα που μπορεί να προκύψουν την ημέρα της συνεδρίασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, προτιμώ να γίνεται αναβολή, παρά να δημιουργείται ένας κυκεώνας.  Έχουμε μελετήσει το τι ισχύει 
στα πλείστα κοινοβούλια των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Δεν μπορεί να γίνονται τροποποιήσεις 
διαρκώς στη συνεδρίαση.  Επιτρέπω την τροποποίηση. 

 Παρακαλώ να προχωρήσει ο κανονισμός ως είχαμε αποφασίσει εν ολομελεία.  Αντιλαμβάνομαι δεν 
υπάρχει ένσταση σ’ αυτή την προταθείσα τροποποίηση. 

 Δεν υπάρχει ένσταση.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 4. 
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 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 5. 

 Ανάθεση καθηκόντων σε Αναγνωρισμένους Οργανισμούς.  Άρθρο 6. 

 Πιστοποιητικό Ναυτικής Εργασίας.  Άρθρο 7. 

 Χρονική ισχύς και ανανέωση Πιστοποιητικού Ναυτικής Εργασίας.  Άρθρο 8. 

 Προσωρινό Πιστοποιητικό Ναυτικής Εργασίας.  Άρθρο 9. 

 Δήλωση Συμμόρφωσης Ναυτικής Εργασίας.  Άρθρο 10. 

 Αποτελέσματα επιθεωρήσεων.  Άρθρο 11. 

 Ύπαρξη Πιστοποιητικού και της Δήλωσης Συμμόρφωσης στο πλοίο.  Άρθρο 12. 

 Παύση ισχύος των Πιστοποιητικών.  Άρθρο 13. 

 Απόσυρση Πιστοποιητικού.  Άρθρο 14. 

 Αντίγραφο Σύμβασης στα πλοία.  Άρθρο 15. 

 Διαδικασία επίλυσης παραπόνων στο πλοίο.  Άρθρο 16. 

 Υποχρεώσεις Κράτους Λιμένα.  Άρθρο 17. 

 Διαδικασία χειρισμού παραπόνων στα λιμάνια της Δημοκρατίας.  Άρθρο 18. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 19. 

 Ελάχιστο όριο ηλικίας ναυτικών για εργασία σε πλοίο.  Άρθρο 20. 

 Απαγόρευση εργασίας.  Άρθρο 21. 

 Νυχτερινή Εργασία.  Άρθρο 22. 

 Εξαιρέσεις/έκτακτη ανάγκη.  Άρθρο 23. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 24. 

 Απαγόρευση ναυτολόγησης χωρίς έγκυρο ιατρικό πιστοποιητικό.  Άρθρο 25. 

 Εξαίρεση.  Άρθρο 26. 

 Έκδοση ιατρικού πιστοποιητικού από τη Δημοκρατία ή τρίτη χώρα.  Άρθρο 27. 

 Επανεξέταση ιατρικού πιστοποιητικού.  Άρθρο 28. 

 Χρονική ισχύς ιατρικού πιστοποιητικού.  Άρθρο 29. 

 Γλώσσα ιατρικών πιστοποιητικών.  Άρθρο 30. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 31. 

 Πιστοποιητικά ναυτικής ικανότητας.  Άρθρο 32. 

 Κατ’ εξαίρεση άδεια.  Άρθρο 33. 

 Εκπαίδευση προσωπικής ασφάλειας στο πλοίο.  Άρθρο 34. 

 Ελάχιστες υποχρεωτικές απαιτήσεις για την απόκτηση πιστοποιητικού ναυτικής ικανότητας.  Άρθρο 35. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 36. 

 Πρόσβαση ναυτικού σε υπηρεσία ή γραφείο εύρεσης εργασίας.  Άρθρο 37. 

 Βασικές υποχρεώσεις σχετικές με τη σύμβαση εργασίας.  Άρθρο 38. 

 Αναφορές και συλλογικές συμβάσεις εργασίας.  Άρθρο 39. 

 Στοιχεία που πρέπει να περιλαμβάνονται στη Σύμβαση Εργασίας.  Άρθρο 40. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 41. 

 Μηνιαία καταβολή μισθών.  Άρθρο 42. 

 Κατάσταση μισθοδοσίας.  Άρθρο 43. 

 Έμβασμα σε άλλους δικαιούχους.  Άρθρο 44. 
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 Δυσμενείς χρεώσεις και συναλλαγματική ισοτιμία.  Άρθρο 45. 

 Μισθοί με χωριστές αποδοχές για υπερωρίες.  Άρθρο 46. 

 Πλήρως ή εν μέρει ενοποιημένοι μισθοί.  Άρθρο 47. 

 Προϋποθέσεις άδειας αντί αμοιβής.  Άρθρο 48. 

 Υποχρεώσεις Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 49. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 50. 

 Πρότυπο ωρών εργασίας και ανάπαυσης.  Άρθρο 51. 

 Ώρες ανάπαυσης.  Άρθρο 52. 

 Πίνακας ρύθμισης εργασίας στο πλοίο.  Άρθρο 53. 

 Τήρηση μητρώων ωρών ανάπαυσης των ναυτικών στο πλοίο.  Άρθρο 54. 

 Εξαίρεση από την τήρηση ωρών ανάπαυσης.  Άρθρο 55. 

 Νεαροί ναυτικοί.  Άρθρο 56. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 57. 

 Δικαίωμα ετήσιας άδειας μετά απολαβών.  Άρθρο 58. 

 Δικαίωμα άδειας εξόδου στην ξηρά.  Άρθρο 59. 

 Περίοδος υπηρεσίας.  Άρθρο 60. 

 Λήψη ετήσιας άδειας.  Άρθρο 61. 

 Ανάκληση από ετήσια άδεια.  Άρθρο 62. 

 Νεαροί ναυτικοί.  Άρθρο 63. 

 Δικαίωμα επαναπατρισμού των ναυτικών.  Άρθρο 64. 

 Υποχρεώσεις πλοιοκτήτη.  Άρθρο 65. 

 Υποχρεώσεις της Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 66. 

 Αντίγραφο σχετικής νομοθεσίας επί του πλοίου.  Άρθρο 67. 

 Δικαίωμα αποζημίωσης λόγω απώλειας ή βύθισης του πλοίου.  Άρθρο 68. 

 Υποχρέωση πλοιοκτήτη για επαρκή στελέχωση.  Άρθρο 69. 

 Πιστοποιητικό Ασφαλούς Επάνδρωσης.  Άρθρο 70. 

 Υποχρέωση αποφυγής υπερβολικών ωρών εργασίας.  Άρθρο 71. 

 Διατροφή και τροφοδοσία.  Άρθρο 72. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 73. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 74. 

 Εφαρμογή ελάχιστων απαιτήσεων.  Άρθρο 75. 

 Γενικές απαιτήσεις για τους χώρους ενδιαίτησης.  Άρθρο 76. 

 Επιθεωρήσεις χώρων ενδιαίτησης.  Άρθρο 77. 

 Αποκλίσεις λόγω θρησκευτικής ή κοινωνικής διαφορετικότητας των ναυτικών.  Άρθρο 78. 

 Εξαιρέσεις για πλοία κάτω των 200 κόρων.  Άρθρο 79. 

 Θέση/εξοπλισμός κοιτώνων.  Άρθρο 80. 

 Κουκέτες.  Άρθρο 81. 

 Μέγεθος Κοιτώνων και αριθμός ναυτικών που τους μοιράζεται.  Άρθρο 82. 

 Επίπλωση κοιτώνων.  Άρθρο 83. 

 Τοποθεσία και μέγεθος χώρων εστίασης.  Άρθρο 84. 
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 Επίπλωση/εξοπλισμός χώρων εστίασης.  Άρθρο 85. 

 Περί εγκαταστάσεων υγιεινής.  Άρθρο 86. 

 Τουαλέτες.  Άρθρο 87. 

 Εξαερισμός χώρων.  Άρθρο 88. 

 Εγκαταστάσεις κλιματισμού.  Άρθρο 89. 

 Παροχή θέρμανσης.  Άρθρο 90. 

 Παροχή φωτισμού.  Άρθρο 91. 

 Εγκαταστάσεις πλυσίματος.  Άρθρο 92. 

 Νοσοκομειακές εγκαταστάσεις.  Άρθρο 93. 

 Εγκαταστάσεις αλλαγής ρούχων.  Άρθρο 94. 

 Κλινοσκεπάσματα.  Άρθρο 95. 

 Είδη προσωπικής υγιεινής.  Άρθρο 96. 

 Θόρυβοι και δονήσεις.  Άρθρο 97. 

 Πρόσβαση σε ανοικτό χώρο.  Άρθρο 98. 

 Εγκαταστάσεις και μέσα υπηρεσιών αναψυχής.  Άρθρο 99. 

 Φαγητό και πόσιμο νερό.  Άρθρο 100. 

 Δωρεάν Σίτιση.  Άρθρο 101. 

 Προμήθειες Τροφίμων.  Άρθρο 102. 

 Τμήμα Τροφοδοσίας.  Άρθρο 103. 

 Επιθεωρήσεις.  Άρθρο 104. 

 Προσόντα και εκπαίδευση μαγείρων.  Άρθρο 105. 

 Πιστοποίηση μαγείρων.  Άρθρο 106. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 107. 

 Πλαίσιο και εύρος ιατρικής περίθαλψης.  Άρθρο 108. 

 Ιατρικά εφόδια, ιατρείο, ιατρός επί του πλοίου και εκπαίδευση ναυτικών.  Άρθρο 109. 

 Γιατρός, ιατρική περίθαλψη, πρώτες βοήθειες στο πλοίο.  Άρθρο 110. 

 Εκπαίδευση και οδηγοί χρήσης.  Άρθρο 111. 

 Επιθεωρήσεις από την Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 112. 

 Τυπική μορφή Ιατρικής Έκθεσης.  Άρθρο 113. 

 Ιατρικές συμβουλές μέσω ασυρμάτου.  Άρθρο 114. 

 Εμπιστευτικότητα πληροφοριών και αρχείου.  Άρθρο 115. 

 Προληπτική ενημέρωση για την υγεία.  Άρθρο 116. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 117. 

 Ασθένεια ή τραυματισμός.  Άρθρο 118. 

 Ανικανότητα εργασίας.  Άρθρο 119. 

 Δαπάνες ταφής.  Άρθρο 120. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 121. 

 Ευθύνη για τη φύλαξη προσωπικών αντικειμένων.  Άρθρο 122. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 123. 

 Προστασία της υγείας, της ασφάλειας και πρόληψη των ατυχημάτων στο πλοίο.  Άρθρο 124. 
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 Υποχρεώσεις πλοιάρχου.  Άρθρο 125. 

 Αξιολόγηση κινδύνων.  Άρθρο 126. 

 Μέτρα για την πρόληψη των εργατικών ατυχημάτων.  Άρθρο 127. 

 Λοιπές απαιτήσεις για τα προγράμματα πρόληψης ατυχημάτων.  Άρθρο 128. 

 Χρήση μηχανημάτων.  Άρθρο 129. 

 Προστασία από το θόρυβο.  Άρθρο 130. 

 Προστασία από τους κραδασμούς.  Άρθρο 131. 

 Υποχρέωση ενημέρωσης για ατύχημα.  Άρθρο 132. 

 Γραπτή ενημέρωση περί μη ασφαλών συνθηκών.  Άρθρο 133. 

 Έντυπο ενημέρωσης.  Άρθρο 134. 

 Διόρθωση μη ασφαλών συνθηκών εργασίας.  Άρθρο 135. 

 Ενημέρωση περί επαγγελματικών ασθενειών.  Άρθρο 136. 

 Συλλογή δεδομένων, τήρηση αρχείων και στατιστικών.  Άρθρο 137. 

 Επιμόρφωση και Εκπαίδευση.  Άρθρο 138. 

 Υποχρεώσεις των ναυτικών.  Άρθρο 139. 

 Σύσταση Επιτροπών Ασφαλείας.  Άρθρο 140. 

 Αρμοδιότητες Επιτροπών Ασφαλείας.  Άρθρο 141. 

 Καταγραφή και διερεύνηση ατυχημάτων.  Άρθρο 142. 

 Κώδικες πρακτικής και κατευθυντήριες οδηγίες.  Άρθρο 143. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 144. 

 Πρόσβαση σε εγκαταστάσεις πρόνοιας χωρίς διακρίσεις.  Άρθρο 145. 

 Διαβουλεύσεις Αρμόδιας Αρχής με τις οργανώσεις των πλοιοκτητών και των ναυτικών.  Άρθρο 146. 

 Συμβούλια πρόνοιας.  Άρθρο 147. 

 Ενημέρωση περί εγκαταστάσεων πρόνοιας και μέτρα διευκόλυνσης.  Άρθρο 148. 

 Έξοδος και μετακίνηση ναυτικών από τους λιμένες.  Άρθρο 149. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 150. 

 Δικαίωμα ναυτικού σε πλήρη προστασία κοινωνικής ασφάλισης.  Άρθρο 151. 

 Νομική προστασία.  Άρθρο 152. 

 Καθορισμός κλάδων κοινωνικής προστασίας στη σύμβαση εργασίας.  Άρθρο 153. 

 Εποπτεία από την Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 154. 

 Υποχρέωση ενημέρωσης του Διεθνούς Γραφείου Εργασίας.  Άρθρο 155. 

 Απαγόρευση απόπλου.  Άρθρο 156. 

 Διοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 157. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 158. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 159. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 160. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 161. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 162. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 163. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 163; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 163 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως Ναυτικής Εργασίας του 2006 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ενοποιήσεως και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευθύμιος Δίπλαρος 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 1ης και 29ης Μαρτίου 2012.  
Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η αναπληρώτρια 
διευθύντρια του Τμήματος Αναδασμού του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η αγροτική οργάνωση  “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής 
Αγροτικών Κτημάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών εφαρμογής των 
μέτρων αναδασμού και να αντιμετωπιστούν ορισμένα προβλήματα που προκύπτουν με τις ραγδαίες 
διαφοροποιήσεις στις αξίες των αγροτεμαχίων και την αύξηση του κόστους κατασκευής των έργων υποδομής 
σε περιοχές αναδασμού. 

 Ειδικότερα, οι κυριότερες διατάξεις που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την παραχώρηση δυνατότητας στην προσωρινή επιτροπή, η οποία καταρτίζεται κατά την 
προκαταρκτική συνεδρίαση των ιδιοκτητών της περιοχής για την οποία έχει επιδειχθεί ενδιαφέρον για 
ενοποίηση και αναδιανομή, να τροποποιεί την πιο πάνω καθορισθείσα περιοχή μέχρι και τη σύγκληση 
της πρώτης συνεδρίασης των δικαιούχων ιδιοκτητών. 

2. Την επέκταση της υφιστάμενης δυνατότητας της Επιτροπής Ενοποιήσεως και Αναδιανομής να ζητά από 
την επιτροπή εκτιμήσεως πριν από τη δημοσίευση του σχεδίου ενοποιήσεως και αναδιανομής την 
επανεξέταση της αξίας ορισμένων ιδιοκτησιών οι οποίες περιλαμβάνονται στην περιοχή ενοποίησης και 
αναδιανομής, ώστε, στις περιπτώσεις που αυτό κρίνεται αναγκαίο, να ζητείται επανεξέταση για το 
σύνολο των εν λόγω ιδιοκτησιών. 

3. Τη διαγραφή των διατάξεων που αφορούν την επιβολή τόκου στις περιπτώσεις που ιδιοκτήτης τεμαχίου 
γης παραλείψει να καταβάλει το ποσό δαπανών που του αναλογεί από την εφαρμογή των μέτρων 
ενοποίησης και αναδιανομής και την ταυτόχρονη προσθήκη νέων διατάξεων, ώστε για τα εν λόγω 
οφειλόμενα ποσά να γίνεται επιβάρυνση μέρους ή όλης της ιδιοκτησίας του. 

4. Την παραχώρηση δυνατότητας στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, αφού 
εξασφαλίσει τη σύμφωνη γνώμη του διευθυντή του Τμήματος Αναδασμού, να τροποποιεί την περιοχή 
ενοποίησης και αναδιανομής μετά την κτήση κατοχής των νέων τεμαχίων από τους ενδιαφερομένους, 
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υπό την προϋπόθεση ότι η εν λόγω τροποποίηση δεν επηρεάζει το σχέδιο ανάπτυξης της περιοχής, 
εφόσον τηρούνται οι σχετικές διατάξεις του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου. 

 Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με τους κανονισμούς «Οι περί Ενοποιήσεως 
και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και έτυχαν ταυτόχρονης 
μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, επειδή στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται εξουσιοδοτικές προς τους 
κανονισμούς πρόνοιες, κρίνεται σκόπιμο όπως οι εν λόγω κανονισμοί τεθούν ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος σε μεταγενέστερο στάδιο, αφού προηγηθεί η ψήφιση του νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή η αναπληρώτρια διευθύντρια του 
Τμήματος Αναδασμού, αφού ανέλυσε τις κυριότερες πρόνοιες του νομοσχεδίου, εξέφρασε την πεποίθηση ότι 
με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις αναμένεται να επιτευχθεί μεγαλύτερη αποδοτικότητα και 
αποτελεσματικότητα στην εφαρμογή των διατάξεων του νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, καθώς και οι εκπρόσωποι των 
αγροτικών οργανώσεων συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις. 

 Τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό αναφορικά με την προτεινόμενη τροποποίηση της 
περιοχής ενοποίησης και αναδιανομής μετά την κτήση κατοχής, καθώς η υιοθέτηση της εν λόγω 
τροποποίησης, όπως επισήμαναν, ενδεχομένως να προκαλέσει περαιτέρω προβλήματα στην εφαρμογή του 
υπό τροποποίηση νόμου, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις που η εν λόγω τροποποίηση της περιοχής επηρεάζει τα 
αναπτυξιακά δικαιώματα των επηρεαζόμενων τεμαχίων γης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα όπως σε συνεργασία 
με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας μελετήσουν εκ νέου τις εν λόγω προτεινόμενες 
διατάξεις και υποβάλουν σε αυτή γραπτές εισηγήσεις για την επίλυση του όλου ζητήματος. 

 Το Τμήμα Αναδασμού, ανταποκρινόμενο στο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, με γραπτή επιστολή του 
ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012 κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου, με το οποίο γίνεται εισήγηση για 
τροποποίηση των προτεινόμενων διατάξεων, κατά τρόπο ώστε ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας να έχει τη δυνατότητα, με τη σύμφωνη γνώμη του διευθυντή του Τμήματος Αναδασμού και των 
επηρεαζόμενων ιδιοκτητών, να τροποποιεί την περιοχή ενοποίησης και αναδιανομής μετά την κτήση κατοχής 
μόνο στις περιπτώσεις που η εν λόγω τροποποίηση αφορά αγροτικά κτήματα, οπότε δε θα επηρεάζεται 
οποιοδήποτε αναπτυξιακό δικαίωμα ούτε και θα διαφοροποιείται η χρήση της γης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό διαμορφώθηκε 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ενοποιήσεως και 
Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν του νέου άρθρου 43Γ.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Υγείας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της Υγείας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευθύμιος Δίπλαρος  

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Μαρτίου και στις 5 Απριλίου 2012.  Στο στάδιο της 
εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο διευθυντής των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του ΚΕΒΕ και των αγροτικών οργανώσεων “Παναγροτικός Σύνδεσμος” 
και “Αγροτική”.  Η ΟΕΒ, η ΠΟΒΕΚ και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Υγείας των Ζώων Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί εναρμόνιση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1069/2009 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 21ης Οκτωβρίου 2009, περί υγειονομικών κανόνων για 
ζωικά υποπροϊόντα και παράγωγα προϊόντα που δεν προορίζονται για κατανάλωση από τον άνθρωπο και για 
την κατάργηση του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1774/2002 (κανονισμός για τα ζωικά υποπροϊόντα), και με τον 
Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 142/2011 της Επιτροπής, της 25ης Φεβρουαρίου 2011, για την εφαρμογή του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1069/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου περί υγειονομικών 
κανόνων για ζωικά υποπροϊόντα και παράγωγα προϊόντα που δεν προορίζονται για κατανάλωση από τον 
άνθρωπο και για την εφαρμογή της Οδηγίας 97/78/ΕΚ του Συμβουλίου όσον αφορά ορισμένα δείγματα και 
τεμάχια που εξαιρούνται από κτηνιατρικούς ελέγχους στα σύνορα οι οποίοι αναφέρονται στην εν λόγω Οδηγία.  
Πιο συγκεκριμένα, με το νομοσχέδιο σκοπείται η παροχή της δυνατότητας στην αρμόδια αρχή να επιβάλλει 
ποινές στους παραβάτες των διατάξεων των πιο πάνω ευρωπαϊκών κανονισμών.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο διευθυντής των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών επισήμανε ότι με τις προτεινόμενες διατάξεις θεσπίζονται αποτελεσματικές και αποτρεπτικές 
κυρώσεις για τις περιπτώσεις παράβασης των προνοιών των πιο πάνω κανονισμών. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ εξέφρασε την άποψη ότι το ύψος των προτεινόμενων ποινών είναι πάρα 
πολύ υψηλό, άποψη με την οποία συμφώνησαν και οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έθεσε 
αριθμό διευκρινιστικών ερωτημάτων, κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο όπως επανεξετάσει το ύψος των 
προτεινόμενων με το νομοσχέδιο κλιμάκων ποινών και επιπρόσθετα όπως καταθέσει στην επιτροπή προς το 
σκοπό αυτό συγκριτικό πίνακα των εν λόγω ποινών και των ποινών που προνοούνται στη νομοθεσία άλλων 
κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Περαιτέρω, η επιτροπή, αφού διαπίστωσε ότι οι κλίμακες ποινών 
που περιλαμβάνονται στον υπό τροποποίηση νόμο εκφράζονται σε λίρες Κύπρου, κάλεσε τους αρμοδίους 
όπως προχωρήσουν στη μετατροπή τους σε ευρώ για σκοπούς εκσυγχρονισμού του εν λόγω νόμου. 

 Συναφώς, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, ανταποκρινόμενες στα πιο πάνω αιτήματα της επιτροπής, 
κατέθεσαν σε αυτήν ενημερωτικό υπόμνημα στο οποίο αναφέρονται οι ποινές που προβλέπονται για τις ίδιες 
παραβάσεις στην Ελλάδα, στην Ιρλανδία και στο Ηνωμένο Βασίλειο.  Ταυτόχρονα, οι εν λόγω υπηρεσίες 
κατέθεσαν στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου με το οποίο εισηγούνται στην επιτροπή τη 



1991 

 

μείωση ορισμένων από τις προτεινόμενες ποινές, καθώς και την αντικατάσταση του παραρτήματος του 
υφιστάμενου νόμου που αφορά τη μετατροπή των κλιμάκων των ποινών και των διοικητικών προστίμων σε 
χρόνο φυλάκισης και χρηματικά ποσά, ώστε τα τελευταία να εκφράζονται στο νόμισμα του ευρώ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, 
ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα 
με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δε βλέπω να υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Υγείας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (Πρόσληψη, Προαγωγή 
και Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) 

Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευθύμιος Δίπλαρος 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Μαρτίου και στις 5 Απριλίου 2012.  Στο στάδιο της 
μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, ο Βοηθός Επίτροπος Αγροτικών Πληρωμών συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες του 
Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ) και εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΔΥ.  Το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 20 και 45 του περί 
Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί του Οργανισμού Αγροτικών 
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Πληρωμών (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμών, ώστε να συμπληρωθεί το 
νομοθετικό κενό που υφίσταται αναφορικά με την πλήρωση θέσεων προαγωγής στον ΚΟΑΠ.  Πιο 
συγκεκριμένα, με τους υπό εξέταση κανονισμούς παραχωρείται στον εν λόγω οργανισμό η δυνατότητα να 
πληρώνει και θέσεις προαγωγής επιπροσθέτως της υφιστάμενης δυνατότητάς του για πλήρωση θέσεων 
πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις καθίστανται 
αναγκαίες, καθώς στον προϋπολογισμό του ΚΟΑΠ υπάρχουν από το 2009 έξι θέσεις Λειτουργού Αγροτικών 
Πληρωμών Α΄, οι οποίες, σύμφωνα με το σχετικό σχέδιο υπηρεσίας, αποτελούν θέσεις προαγωγής και, ως 
απόρροια του πιο πάνω αναφερόμενου κενού, η πλήρωσή τους καθίσταται αδύνατη. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο Βοηθός Επίτροπος Αγροτικών 
Πληρωμών ανέφερε μεταξύ άλλων ότι με την έγκριση των υπό εξέταση κανονισμών θα δημιουργηθεί μια 
ορθότερη διοικητική δομή στον ΚΟΑΠ με το σχηματισμό μίας μεσαίας διευθυντικής βαθμίδας, που δεν ήταν 
δυνατό να επιτευχθεί μέχρι σήμερα, αφού ο εν λόγω οργανισμός υφίσταται για σχετικά μικρό χρονικό διάστημα, 
με αποτέλεσμα οι εργαζόμενοι σε αυτόν να μην είχαν τα απαραίτητα προσόντα για την πλήρωση των εν λόγω 
θέσεων.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας επισήμανε ότι οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις είναι απόλυτα συμβατές με την αντίστοιχη νομοθεσία που αφορά τη δημόσια υπηρεσία και τους 
εργαζομένους σε αυτή. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται στους κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς επίσης το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, 
ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (Πρόσληψη, Προαγωγή και 
Υπηρεσία Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
αποφάσισαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της 
ολομέλειας της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν αυτοί οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Καθορισμού Ανωτάτων Τιμών Χονδρικής και Λιανικής 
Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις Νόμος του 2011», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Αρδευτικών Τμημάτων (Χωριά) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο που είχαμε κηρύξει στην αρχή της συνεδρίας ως επείγον.  
Τιτλοφορείται «Ο περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη Βουλή, στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον αυθημερόν.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών 
Κρίσεων Νόμου, ώστε να παραταθεί η ισχύς του μέχρι τις 30 Απριλίου 2013. 

 Όπως είναι γνωστό, ο περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων Νόμος του 2011 ψηφίστηκε 
και τέθηκε σε ισχύ στις 30 Δεκεμβρίου 2011.  Αποσκοπεί στην ανάθεση εξουσιών στο Υπουργικό Συμβούλιο 
και στην Κεντρική Τράπεζα ως η αρμόδια αρχή για τη διασφάλιση της σταθερότητας του χρηματοπιστωτικού 
συστήματος, η οποία, με εισήγησή της και αφού συμβουλευθεί την αρμόδια εποπτική αρχή σε περιόδους 
χρηματοοικονομικών κρίσεων, θα μπορεί να λαμβάνει μέτρα προς αντιμετώπιση προβλημάτων ρευστότητας ή 
φερεγγυότητας του χρηματοοικονομικού συστήματος ή και για σκοπούς ενίσχυσης της κεφαλαιακής βάσης ή 
του ισολογισμού χρηματοοικονομικών οργανισμών στη Δημοκρατία, οι οποίοι ενδεχομένως να προκαλέσουν 
συστηματικές διαταραχές στο χρηματοοικονομικό σύστημα σε περίπτωση μη στήριξής τους.  Η ισχύς του εν 
λόγω νόμου λήγει στις 30 Απριλίου 2012 για τούτο και κρίνεται σκόπιμη η παράταση της ισχύος του για ακόμη 
ένα έτος, ώστε να είναι δυνατή η παρέμβαση του κράτους προς στήριξη χρηματοοικονομικών οργανισμών, 
εφόσον τούτο κριθεί αναγκαίο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους σκοπούς του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να σημειωθεί ότι η ΕΔΕΚ συμφωνεί με το νομοσχέδιο.    

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να σημειωθεί. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ έχει ολοκληρωθεί η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Έχει ήδη γίνει η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.728, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι θα γίνει με την 
απομάκρυνση των πυλώνων και των εναέριων γραμμών μεταφοράς ρεύματος υπερυψηλής τάσης της ΑΗΚ 
πάνω από τα νέα οικόπεδα που δόθηκαν στους πρόσφυγες στην κοινότητα Καντού και, αν προβλέπεται η 
μετακίνησή τους, πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.729, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προχωρήσει σε διαπλάτυνση του δρόμου από την κοινότητα Καντού προς την κοινότητα 
Σωτήρας και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το εν λόγω έργο.  Ο δρόμος αυτός θα καταστεί πολύ 
επικίνδυνος από την αναμενόμενη χρήση του από τους πρόσφυγες που θα κατοικήσουν στα οικόπεδα που 
τους δόθηκαν στην Καντού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.730, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους παρατηρείται καθυστέρηση στην παροχή νερού στα οικόπεδα που δόθηκαν σε πρόσφυγες 
δικαιούχους στην Καντού και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.731, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
εφαρμόζεται η νομοθεσία σχετικά με τη χρήση του καθαρού χώματος από εκσκαφές, το οποίο είναι καθαρό 
υλικό και δε χρειάζεται ανακύκλωση, αφού δεν είναι ανάμικτο με άλλα υλικά, και αν υπάρχει δυνατότητα 
καλύτερης αξιοποίησής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.732, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στα πλαίσια της ανάληψης της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης το δεύτερο 
εξάμηνο του 2012 η Κυπριακή Δημοκρατία έχει προχωρήσει με την κατάρτιση ενός προγράμματος προβολής 
της ιστορίας και του πολιτισμού του τόπου μας στο εξωτερικό. Μία από τις σημαντικές εκθέσεις που θα 
διοργανωθούν θα είναι η έκθεση “Χαρτογραφώντας την Κύπρο 1191-2012”, η οποία θα παρουσιαστεί στις 
Βρυξέλλες και στόχο έχει να παρουσιάσει τους δεσμούς της Ευρώπης με την Κύπρο μέσα από σημαντικά 
ιστορικά γεγονότα, που ξεκινούν με την κατάληψη της Κύπρου από τους σταυροφόρους το 1191 και 
συνεχίζονται μέχρι σήμερα.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει η 
πληροφόρηση που έχω ότι ο κατάλογος με τις σχετικές πληροφορίες των εκθεμάτων θα εκδοθεί μόνο στα 
αγγλικά, γαλλικά και φλαμανδικά, καθώς και τους λόγους που πάρθηκε η απόφαση όπως αποκλειστεί η 
αναγραφή των σχετικών πληροφοριών στην ελληνική γλώσσα, που είναι η γλώσσα της διοργανώτριας 
χώρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.733, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πληροφορήθηκα ότι οι εκπαιδευτικοί ζητούν να τους δοθεί η δυνατότητα να παρεμβαίνουν σε 
περιπτώσεις εμπλοκής μαθητών σε επεισόδια βίας ή φιλονικίας και να ενεργούν καταλυτικά, για να 
σταματήσουν καβγάδες και συγκρούσεις.  Αυτή η καταλυτική παρέμβαση των εκπαιδευτικών ονομάζεται 
“άμεση σωματική περιοριστική παρέμβαση”.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους απαγορεύεται η άμεση σωματική περιοριστική παρέμβαση των εκπαιδευτικών σε περιπτώσεις 
συγκρούσεων και επεισοδίων βίας μεταξύ των μαθητών και αν τα τελευταία περιστατικά παρενόχλησης και 
βίας μεταξύ των μαθητών οδηγούν το υπουργείο σε νέα προσέγγιση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.734, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους σε 
παλαιότερη ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.05.02.007 πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 
είχε προβεί σε βιβλιογραφική έρευνα και είχε συλλέξει καλές πρακτικές που εφαρμόζονται στα άλλα κράτη μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και στο διεθνή χώρο αναφορικά με την εγκατάσταση και συντήρηση κεραιών 
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τηλεφωνίας.  Οι πληροφορίες αυτές, όπως είχα πληροφορηθεί, θα τύγχαναν μελέτης και θα ετοιμάζονταν οι 
τεχνικοί όροι και οι προδιαγραφές για την εξέταση των αιτήσεων παραχώρησης άδειας εγκατάστασης κεραίας 
τηλεφωνίας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ετοιμαστεί 
οι τεχνικοί όροι και οι προδιαγραφές για την εξέταση των αιτήσεων παραχώρησης άδειας εγκατάστασης 
κεραίας τηλεφωνίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.735, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα πληροφορήθηκα ότι δεν πραγματοποιήθηκε καμία δεντροφύτευση του χώρου όπου 
βρίσκεται το μεταλλείο της Σκουριώτισσας.  Παράλληλα, όπως πληροφορήθηκα, καθημερινά χρησιμοποιείται 
θειικό οξύ για τον καθαρισμό του χαλκού, ενώ έχει παρατηρηθεί ότι υγρά απόβλητα ρέουν στη βόρεια πλευρά 
του λατομείου.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
δεν έχει προχωρήσει η δεντροφύτευση του χώρου όπου βρίσκεται το μεταλλείο της Σκουριώτισσας και πότε 
προγραμματίζεται να γίνει.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει οποιεσδήποτε μετρήσεις της ποιότητας του αέρα στην περιοχή όπου βρίσκεται 
το μεταλλείο, αν το υπουργείο είναι ενήμερο για τη ρύπανση που παρατηρείται στη βόρεια πλευρά του 
λατομείου λόγω της ροής των υγρών αποβλήτων και ποια είναι τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, για να 
σταματήσει η ρύπανση αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.736, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους, 
ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2011, σε παλαιότερη ερώτησή μου, με αρ. 23.06.009.05.01.553, πληροφορήθηκα ότι 
το τροποποιητικό νομοσχέδιο του περί Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων Νόμου θα κατετίθετο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ψήφισή εντός του 2011. Έχω παρατηρήσει ότι το εν λόγω νομοσχέδιο δεν έχει κατατεθεί 
ακόμη στη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους το εν λόγω νομοσχέδιο δεν έχει ακόμη κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αν έχει ολοκληρωθεί 
η διαδικασία της δημόσιας διαβούλευσης και, εάν ναι, πότε αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.737, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα πληροφορήθηκα ότι οι πρατηριούχοι πετρελαιοειδών, βάσει μίας άτυπης συμφωνίας που 
έγινε μεταξύ του Τμήματος Περιβάλλοντος και των εταιρειών, όφειλαν να ελέγχουν σε ημερήσια βάση τα 
αποθέματα πετρελαιοειδών και να καταγράφουν σε ειδικό έντυπο τα αποτελέσματα των καταμετρήσεων.  Το 
έντυπο αυτό ήταν διαθέσιμο για έλεγχο ανά πάσα στιγμή στον αρμόδιο επιθεωρητή.  Όπως πληροφορήθηκα, 
λόγω μη ύπαρξης νομικής βάσης, το αρμόδιο τμήμα δεν ελέγχει πλέον την καταγραφή των αποθεμάτων 
πετρελαιοειδών.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
καταθέσει τροποποιητικό νομοσχέδιο που να περιλαμβάνει την υποχρέωση των πρατηριούχων να 
καταγράφουν σε ημερήσια βάση τα αποτελέσματα των καταμετρήσεων των αποθεμάτων των πετρελαιοειδών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.738, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου Φλουρέντζου, ημερομηνίας 30 
Σεπτεμβρίου 2011, σε παλαιότερη ερώτησή μου με αριθμό 23.06.009.05.02.011, με θέμα τη σύνταξη έκθεσης 
από Ευρωπαίους εμπειρογνώμονες όπου επισημαίνονταν τα κενά και οι παραλείψεις στην ασφάλεια των 
κυπριακών αεροδρομίων, πληροφορήθηκα ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες έλαβαν άμεσα διορθωτικά μέτρα, τα 
οποία κρίθηκαν ικανοποιητικά από τους Ευρωπαίους εμπειρογνώμονες.  Πληροφορήθηκα επίσης ότι το τελικό 
σχέδιο δράσης του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας που καλύπτει όλα τα κεφάλαια της αεροπορικής 
ασφάλειας θα υποβαλλόταν σύντομα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υποβληθεί το 
τελικό σχέδιο δράσης του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας που καλύπτει όλα τα κεφάλαια της αεροπορικής 
ασφάλειας, αν τα κυπριακά αεροδρόμια έχουν επιθεωρηθεί ξανά στα πλαίσια προγράμματος επιθεωρήσεων 
ευρωπαϊκών αερολιμένων που καταρτίζει κάθε χρόνο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και, εάν ναι, ποια ήταν τα 
αποτελέσματα των επιθεωρήσεων αυτών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.739, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τον Ιανουάριο του 2012 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απηύθυνε στην Κύπρο αιτιολογημένη γνώμη, 
ζητώντας από την Κυπριακή Δημοκρατία να συμμορφωθεί εντός δύο μηνών με τις απαιτήσεις της νομοθεσίας 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορά τους χώρους υγειονομικής ταφής αποβλήτων.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
διαπίστωσε ότι έξι χωματερές στην Κύπρο λειτουργούν κατά παράβαση της νομοθεσίας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
Δημοκρατία έχει προχωρήσει στο κλείσιμο των έξι χωματερών που αποτελούν σοβαρή απειλή για την 
ανθρώπινη υγεία και το περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.740, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα έχει ολοκληρωθεί το χρηματοδοτούμενο από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση έργο που αφορούσε την ανανέωση του δικτύου διανομής του ύδατος στην περιοχή του Κιόνελι.  Οι 
σωλήνες του νερού έχουν ανανεωθεί σε μήκος σχεδόν εβδομήντα χιλιομέτρων.  Με το έργο αυτό υπήρξαν 
σημαντικές μειώσεις στην ποσότητα του νερού που χάνεται μέσω των κατεστραμμένων σωλήνων 
αμιαντοτσιμέντου, ενώ έχουν αποκλειστεί οι οποιοιδήποτε κίνδυνοι για την υγεία των εργαζομένων και των 
καταναλωτών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
Δημοκρατία σκοπεύει να αντικαταστήσει τις σωλήνες αμιαντοτσιμέντου για μεταφορά του νερού και αν ένα 
τέτοιο έργο μπορεί να χρηματοδοτηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως χρηματοδοτήθηκε και το έργο της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας Κιόνελι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.741, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μελετάται η κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου για την κοινότητα Σιας στην 
επαρχία Λευκωσίας.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, έχουν μελετηθεί ήδη αρκετές οδεύσεις, οι οποίες όμως 
συνάντησαν την αντίδραση ιδιοκτητών γης.  Υπάρχει η πληροφορία ότι τώρα μελετάται όδευση μέσα από 
ιδιωτικό ή κρατικό δάσος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις εναλλακτικές 
οδεύσεις του παρακαμπτηρίου Σιας και σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.742, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την καταστροφή μιας γραμμικής δεντροστοιχίας περίπου είκοσι πεύκων 
μεγάλης ηλικίας που βρίσκεται στη λεωφόρο Αμμοχώστου κοντά στις κρατικές αποθήκες στη Λευκωσία.  Η 
καταστροφή οφείλεται στις εκσκαφές που έγιναν για σκοπούς υπογείωσης των υπηρεσιών κατά τη διάρκεια 
πρόσφατων οδικών έργων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είχε γίνει 
περιβαλλοντική μελέτη, προτού ξεκινήσουν τα έργα διαπλάτυνσης της λεωφόρου Αμμοχώστου, και αν είχε γίνει 
αποτύπωση του πρασίνου από το Τμήμα Δασών.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που το αρμόδιο τμήμα αδειοδότησε την υλοτόμηση μεγάλου 
αριθμού κυπαρισσιών κατά την έναρξη των εργασιών διαπλάτυνσης της λεωφόρου Αμμοχώστου, αφού θα 
μπορούσε οι εργασίες διαπλάτυνσης να γίνουν από την άλλη πλευρά της λεωφόρου, καθώς επίσης και για 
τους λόγους που δεν προνοήθηκε μικρή απόκλιση των υπόγειων υπηρεσιών, για να αποφευχθεί η καταστροφή 
των πεύκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.743, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ξένοι κυρίως εργαζόμενοι ταξιδεύουν είτε με ποδήλατα είτε με μοτοσικλέτες χωρίς τον αναγκαίο 
φωτισμό κατά τις νυκτερινές ώρες στους δρόμους μεταξύ των δήμων και κοινοτήτων της ελεύθερης περιοχής 
Αμμοχώστου, με αποτέλεσμα να υπάρχει κίνδυνος δυστυχημάτων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 
λαμβάνει για την εξάλειψη του κινδύνου αυτού, κατά πόσο υπάρχει κενό στη νομοθεσία για το εν λόγω θέμα 
και, εάν ναι, να μας το επισημάνει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.744, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Το Β΄ Δημοτικό Σχολείο Λατσιών διατηρεί ως οικοδομή τη στατική επάρκειά του; 

2. Προτίθεται το κράτος να προχωρήσει στην ανακαίνισή του ή στην κατεδάφισή του και πότε υπολογίζεται 
να υλοποιήσει την όποια απόφασή του; 

3. Πόσα χρήματα έχουν ξοδευτεί μέχρι σήμερα για την επιδιόρθωσή του και πόσα υπολογίζεται να 
ξοδευτούν είτε για την ανακαίνιση είτε για την κατεδάφισή του;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.745, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνεδρία των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Περιβάλλοντος και Υγείας, στις 19 Ιουλίου 2011, με 
θέμα “Ενημέρωση Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Περιβάλλοντος και Υγείας για τις ενδεχόμενες επιπτώσεις στο 
περιβάλλον και στη δημόσια υγεία από την έκρηξη στη ναυτική βάση ‘Ευάγγελος Φλωράκης’” η γενική 
διευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και η διευθύντρια του Κρατικού 
Χημείου μάς πληροφόρησαν ότι θα αποστέλλονταν σε διαπιστευμένο εργαστήριο στο εξωτερικό δείγματα 
γάλακτος τα οποία θα συλλέγονταν από κτηνοτροφικές μονάδες της περιοχής, για να γίνουν οι απαραίτητες 
αναλύσεις.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν τελικά στάλθηκαν 
δείγματα γάλακτος σε διαπιστευμένο εργαστήριο στο εξωτερικό, σε ποιο εργαστήριο στάλθηκαν τα δείγματα και 
ποια τα αποτελέσματα των αναλύσεων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.746, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Γραφείο Σχεδιασμού για τα Άτομα με Αναπηρία στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων λειτουργεί με ένα μόνο συνεργάτη με συμβόλαιο για σειρά πολλών ετών (από το 
2002).  Έγινε διαπίστωση ότι οι υποχρεώσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας που προκύπτουν με την εφαρμογή 
των προνοιών της ευρωπαϊκής νομοθεσίας είναι πολύ σοβαρές και το έργο που πρέπει να επιτελεστεί μεγάλο.  
Η ενίσχυση του γραφείου Σχεδιασμού κρίνεται απαραίτητη.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
μονιμοποιήσει την έμπειρη συνεργάτη και ιδρυτή του Γραφείου Σχεδιασμού για τα Άτομα με Αναπηρία στο 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και ταυτόχρονα να προχωρήσει στην περαιτέρω ενίσχυση του γραφείου 
με επιστημονικό προσωπικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.747, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τον Ιούλιο του 2010 οι κυπριακές αρχές προέβησαν στη σύλληψη Ρώσου 
κατόπιν ειδοποίησης της Ιντερπόλ, ο οποίος βρισκόταν στο αεροδρόμιο της Λάρνακας, έτοιμος να επιβιβαστεί 
σε πτήση με προορισμό τη Βουδαπέστη.  Οι κυπριακές αρχές είχαν στην κατοχή τους τον υπολογιστή του 
Ρώσου πράκτορα, ο οποίος, σύμφωνα με πληροφορίες μου, θα παραδιδόταν στις αρμόδιες υπηρεσίες των 
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι κυπριακές 
αρχές έχουν παραδώσει στις αρμόδιες υπηρεσίες των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής τον υπολογιστή του 
Ρώσου πράκτορα και τα ταξιδιωτικά του έγγραφα, τα οποία είχαν κατάσχει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.748, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα έχω πληροφορηθεί από την Ομάδα Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Λευκωσίας ότι ο πρώην 
Υπουργός Εσωτερικών κ. Νεοκλής Συλικιώτης διόρισε παγκύπρια έναν αρκετά μεγάλο αριθμό πιστοποιούντων 
υπαλλήλων.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως ο πρώην 
Υπουργός Εσωτερικών προχώρησε στο διορισμό πιστοποιούντων υπαλλήλων και, εάν ναι, πόσους 
πιστοποιούντες υπαλλήλους έχει διορίσει, λίγο πριν αποχωρήσει από το υπουργείο.  Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους που ο πρώην υπουργός έλαβε 
τη συγκεκριμένη απόφαση, δεδομένου ότι το νομοσχέδιο για τους πιστοποιούντες υπαλλήλους βρίσκεται 
ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για συζήτηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.749, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους το Τμήμα Γεωργίας δε δημιουργεί βάσεις δεδομένων που είναι αναγκαία για στατιστικούς 
σκοπούς και που καθορίζουν ή υπολογίζουν το εισόδημα του κάθε γεωργού κατά τα τελευταία χρόνια.  Τα 
στοιχεία  επίσης είναι αναγκαία στην περίπτωση παραχώρησης κρατικής ενίσχυσης στους παραγωγούς για 
ζημιές στο πλαίσιο κρατικής ενίσχυσης για τον αγροτικό τομέα. 

 Επίσης, να μας ενημερώσει ο αρμόδιος υπουργός πότε η εν λόγω βάση δεδομένων μπορεί να είναι 
έτοιμη, ώστε να επιλυθεί το τόσο σημαντικό πρόβλημα της καθυστέρησης της καταβολής των κρατικών 
ενισχύσεων στους επηρεαζόμενους παραγωγούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.750, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος καθυστερεί να υποβάλει τις 
προτάσεις για τις κρατικές ενισχύσεις προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και γιατί δε διαθέτει τα αναγκαία 
στατιστικά στοιχεία, ώστε να ετοιμάζονται οι βάσεις δεδομένων έγκαιρα.  Η καθυστέρηση της υποβολής του 
αιτήματος προς την ΕΕ με αιτιολογικό την αναμονή στατιστικών στοιχείων δεν μπορεί να ευσταθεί, αφού οι 
υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες έχουν ήδη έτοιμα ανά πάσα στιγμή τα στατιστικά στοιχεία που αφορούν το 
εισόδημα των γεωργών κατά τα τελευταία χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.751, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσα άτομα με 
ψυχιατρικές παθήσεις βρίσκονται σε γηροκομεία κατά τα τελευταία τρία χρόνια σε κάθε επαρχία και ποιες 
δομές προγραμματίζεται να υλοποιηθούν από τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας για τη στήριξη αυτών των 
ατόμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.752, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την πρόσφατη έρευνα της Ευρωπαϊκής Ομοσπονδίας Σχολών Οδήγησης (EFA-
benchmark 2012), η Κύπρος παρουσιάζεται να είχε τις μεγαλύτερες καθυστερήσεις στην εξέταση των οδηγών 
για την απόκτηση της άδειας οδήγησης.  Στις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι εβδομάδες 
αναμονής μεταξύ της αίτησης για καθορισμό ημερομηνίας και της διεξαγωγής του ελέγχου (test) δεν ξεπερνούν 
τις δέκα εβδομάδες (από μία μέχρι δέκα εβδομάδες).  Μόνο στην Κύπρο η διάρκεια αναμονής είναι είκοσι 
εβδομάδες. Επίσης, φαίνεται από τις ευρωπαϊκές στατιστικές ότι στην Κύπρο δε διεξάγεται έλεγχος για τα 
θέματα της άδειας οδήγησης σε θεωρητικό επίπεδο (επισυνάπτονται οι στατιστικές). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι 
ενημερωμένος για αυτή την κατάσταση που προσβάλλει την Κύπρο και επηρεάζει την οδική συμπεριφορά των 
Κυπρίων οδηγών, καθώς και αν προτίθεται να διορθώσει αυτή την οπισθοδρομική κατάσταση.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.753, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, παρά το γεγονός ότι τα χωριά της Ορεινής Λάρνακας (Λεύκαρα, Βάβλα, Ορά, 
Βαβατσινιά, Άγιοι Βαβατσινιάς, Οδού, Λάγια κ.λπ.) ζητούν να επεκταθεί το δίκτυο της Green Dot στην περιοχή 
τους, μέχρι σήμερα δεν υπήρξε θετική απάντηση.  Το ίδιο αίτημα υπάρχει από κοινότητες της περιοχής 
Λευκωσίας (Φαρμακάς, Καμπί Φαρμακά, Κλήρου, Καλό Χωρίο Κλήρου κ.λπ.).  Φαίνεται ότι η εταιρεία “Green 
Dot”, παρά το γεγονός ότι έχει υποχρέωση να συλλέγει όλες τις συσκευασίες από ολόκληρη την Κύπρο και έχει 
επιχορηγηθεί προς τούτο επανειλημμένα από τον κρατικό προϋπολογισμό, καθυστερεί να καλύψει ολόκληρη 
την Κύπρο με το δίκτυο υπηρεσιών της.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους σημειώνεται αυτή η καθυστέρηση και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει η κυβέρνηση, ώστε να επεκταθεί 
το δίκτυο ανακύκλωσης στα χωριά της Ορεινής Λάρνακας και Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.754, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι επιβάλλεται πρόστιμο σε όσες κοινότητες δε μεταφέρουν συγκεκριμένες 
ποσότητες αποβλήτων στο Χώρο Υγειονομικής Ταφής Υπολειμμάτων (ΧΥΤΥ) στην Κόση.  Αναφέρεται ότι αυτό 
προνοεί η σχετική συμφωνία.  



1999 

 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τη συμφωνία μεταξύ του 
διαχειριστή του ΧΥΤΥ της Κόσης και της κυπριακής κυβέρνησης και συγκεκριμένα την παράγραφο που 
αναφέρεται στον τρόπο χρέωσης παραλαβής των αποβλήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.755, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την πρόσφατη έρευνα της Ευρωπαϊκής Ομοσπονδίας Σχολών Οδήγησης (EFA-
benchmark 2012) στις περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι αρχές της οικολογικής οδήγησης 
(ecodriving) διδάσκονται και ελέγχονται στη διαδικασία έκδοσης άδειας οδήγησης αυτοκινήτου (επισυνάπτονται 
σχετικές στατιστικές).  Δυστυχώς, όπως φαίνεται από τις στατιστικές της Ευρωπαϊκής Ομοσπονδίας Σχολών 
Οδήγησης, η Κύπρος είναι η μοναδική χώρα στην οποία δε διδάσκονται ούτε ελέγχονται οι γνώσεις για 
οικολογική οδήγηση.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι 
ενημερωμένος για αυτή την κατάσταση που προσβάλλει την Κύπρο και επηρεάζει την οδική συμπεριφορά των 
Κυπρίων οδηγών, καθώς και αν προτίθεται να διορθώσει αυτή την οπισθοδρομική κατάσταση.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.756, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Εθνική Φρουρά διεξάγει ασκήσεις μέσα στη λίμνη Παραλιμνίου, η οποία έχει 
οριοθετηθεί ως ευρύτερη περιοχή προστασίας της φύσης.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η Εθνική 
Φρουρά φέρεται να μην είναι διατεθειμένη να τερματίσει τις ασκήσεις μέσα στην προστατευόμενη περιοχή.  Η 
πρακτική αυτή καταστρέφει ένα μοναδικό βιότοπο της Κύπρου ευρωπαϊκής σημασίας, αφού εκεί βρίσκεται το 
ενδιαίτημα ενός σπάνιου ερπετού το οποίο κινδυνεύει σοβαρά να εξαφανιστεί, του νερόφιδου “natrix-natrix”.  
Ιδιαίτερη ανησυχία προκαλεί η πληροφορία ότι η λίμνη Παραλιμνίου χρησιμοποιείται και ως πεδίο βολής 
όπλων καμπύλης τροχιάς (όλμων).  Εάν αληθεύουν αυτές οι πληροφορίες, πρόκειται για ένα πολύ μεγάλο 
περιβαλλοντικό πρόβλημα το οποίο θα οδηγήσει τη χώρα μας σε καταδίκη από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, 
αφού προφανώς καταστρέφεται ένας μοναδικός βιότοπος.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
διατάξει τον άμεσο τερματισμό της χρήσης της λίμνης Παραλιμνίου για οποιεσδήποτε μορφής στρατιωτικές 
ασκήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.757, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το νομικό 
πλαίσιο που διέπει το ανεξέλεγκτο άναμμα ξύλων και άλλων αντικειμένων μέσα σε δημοτικές περιοχές.  Εάν 
απαγορεύεται η καύση ξύλων και άλλων αντικειμένων, γιατί δεν απαγορεύεται η συσσώρευση ξύλων και άλλων 
αντικειμένων από διάφορα πρόσωπα και το άναμμά τους κατά το βράδυ του Μεγάλου Σαββάτου;  Γιατί οι 
αρμόδιες υπηρεσίες δε λαμβάνουν σχεδόν κανένα μέτρο για τον τερματισμό αυτών των ανεξέλεγκτων πράξεων 
που ρυπαίνουν την ατμόσφαιρα των πόλεων, αλλά γίνονται και αφορμή για έκτροπα και βάρβαρες πράξεις;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.758, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δεκαπέντε χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν υιοθετήσει κίνητρα για 
την απόκτηση νέων ηλεκτρικών αυτοκινήτων, όπως επιδοτήσεις, φορολογικές ελαφρύνσεις και εξαιρέσεις από 
τέλη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα 
ενθάρρυνσης της αγοράς ηλεκτρικών αυτοκινήτων που έχει εφαρμόσει η κυβέρνηση και ποια είναι η μέχρι 
σήμερα αποτελεσματικότητά τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.759, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πρόσφατες δηλώσεις του αρμόδιου Ανώτερου Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το πρόγραμμα 
μετρήσεων της ατμοσφαιρικής ρύπανσης, σημειώνεται αριθμός υπερβάσεων του οκτάωρου στόχου για το 
όζον.  Επίσης, έχουν σημειωθεί υπερβάσεις τόσο της ετήσιας όσο και της εικοσιτετράωρης οριακής τιμής για τα 
αιωρούμενα σωματίδια ΑΣ10. 



2000 

 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ανησυχεί για τις 
επιπτώσεις στη δημόσια υγεία από τις υπερβάσεις στο όζον και στα αιωρούμενα σωματίδια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.760, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Καμπιού Φαρμακά έχει ζητήσει επέκταση των οικιστικών ζωνών 
γύρω από τον πυρήνα του χωριού, διότι πολλοί απόδημοι ζητούν να κτίσουν σπίτι στο χωριό και δεν υπάρχουν 
διαθέσιμα οικόπεδα.  Οι ιδιοκτήτες της γης εντός της οικιστικής ζώνης του χωριού δεν είναι διατεθειμένοι να την 
αναπτύξουν.  Κοντά στην οικιστική ζώνη υπάρχει κρατική γη, η οποία παραμένει αναξιοποίητη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς προτίθεται η 
κυβέρνηση να αντιμετωπίσει το οξύ στεγαστικό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι και οι απόδημοι του 
χωριού Καμπί Φαρμακά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.761, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στο χωριό Αγκλεισίδες στην επαρχία Λάρνακας υπάρχει πολύ σοβαρό πρόβλημα με τη λειτουργία του 
αποχετευτικού συστήματος για τον προσφυγικό οικισμό.  Μετά την επισκευή του βιολογικού σταθμού και την 
επαναλειτουργία του συστήματος αποδείχθηκε ότι το κόστος λειτουργίας και συντήρησης του έργου είναι 
εξαιρετικά δυσβάσταχτο για τα πενιχρά οικονομικά της κοινότητας.  Η κοινοτική αρχή ζητά τη διαγραφή του 
χρέους και την οικονομική στήριξη από την πολιτεία.  Επίσης, ζητά όπως μελετηθεί η σύνδεση ολόκληρης της 
κοινότητας με το αποχετευτικό σύστημα άλλων χωριών και η παύση λειτουργίας του ενεργοβόρου και 
αντιοικονομικού πεπαλαιωμένου συστήματος.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση 
μελετά οποιοδήποτε μέτρο για την απάμβλυνση των προβλημάτων που αντιμετωπίζει με το αποχετευτικό η 
κοινότητα Αγκλεισίδων της επαρχίας Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.762, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κυπριακή Δημοκρατία είναι μία από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 
έχουν λάβει πολλές προειδοποιητικές επιστολές (formal notices) και δικαιολογημένες γνώμες (reasoned 
opinions), καθώς και αναφορές στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την παραβίαση 
του κοινοτικού δικαίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το συνολικό 
αριθμό των προειδοποιητικών επιστολών, δικαιολογημένων γνωμών και αναφορών στο Ευρωπαϊκό 
Δικαστήριο εις βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας από το 2004 και ειδικότερα για το 2012.  Επίσης, 
παρακαλείται να ενημερώσει το σώμα αν υπήρξε οποιαδήποτε καταδίκη και για ποιο θέμα, ποιες υποθέσεις 
εκκρεμούν ενώπιον του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου και για πόσες δικαιολογημένες γνώμες ή προειδοποιητικές 
επιστολές εκκρεμεί η συμμόρφωση από την Κυπριακή Δημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.763, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού υπάρχει το κονδύλι της Μαθητικής 
Πρόνοιας, με το οποίο υπάρχει η δυνατότητα παροχής χρηματικής βοήθειας σε οικογένειες μαθητών με 
σοβαρά οικονομικά προβλήματα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
ποσό που έχει δαπανηθεί ανά έτος τα τελευταία τέσσερα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.764, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Yπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος πωλεί 
νερό στις βρετανικές βάσεις στην Κύπρο από το Ενιαίο Σχέδιο Νοτίου Αγωγού.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την τιμή 
χρέωσης του νερού για κάθε έτος μέχρι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.765, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της απάντησης του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.362, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον αριθμό των αυτοκτονιών ανά έτος και ανά επαρχία τα τελευταία πέντε χρόνια.» 



2001 

 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.766, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τη 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα για τη δυνατότητα καθορισμού χαμηλότερων τελών μίσθωσης 
βιοτεχνικών οικοπέδων που τελούν υπό κοινωνικό χαρακτήρα, όπως οι Βιοτεχνικές Περιοχές Κιτίου και 
Σωτήρας, που σκοπό έχουν την κοινωνική εξυπηρέτηση και δεν τελούν υπό τους ίδιους όρους κρατικής 
ενίσχυσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.767, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όσοι 
πολέμησαν κατά τη διάρκεια της τουρκικής εισβολής του 1974 τυγχάνουν δωρεάν ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης και, εάν όχι, κατά πόσο προτίθεται το κράτος να τους την παρέχει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.768, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ετοιμασία νομοθεσίας για την αναγραφή της χώρας προέλευσης των έργων των χειροτεχνών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.769, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σύμφωνα με απάντηση που έχω λάβει από τον αρμόδιο υπουργό, φαίνεται από τους αριθμούς ότι το 
κόστος φοίτησης ενός φοιτητή στο Δασικό Κολέγιο ανέρχεται στις 100.000 ευρώ ετησίως και περίπου στις 
300.000 ευρώ το συνολικό κόστος αποφοίτησης ενός Κυπρίου φοιτητή από το εν λόγω κολέγιο.  Θεωρώ ότι το 
κόστος σπουδών είναι συγκριτικά πολύ μεγάλο.   

 Επομένως, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο μπορεί να μελετηθεί το ενδεχόμενο ενσωμάτωσης του Δασικού Κολεγίου στο ΤΕΠΑΚ.  Σε αντίθετη 
περίπτωση, να δικαιολογήσει την ανάγκη ξεχωριστής ύπαρξης και λειτουργίας του εν λόγω κολεγίου.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.02.051, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Τάσου Μητσόπουλου  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας προγραμματίζεται να αρχίσει μέσω προκήρυξης των αναγκαίων προσφορών εντός του 2012. 

2. Η όλη επέκταση θα περιλαμβάνει υπόγειο, ισόγειο και τρείς ορόφους. Έχει γίνει η σχετική αρχιτεκτονική 
μελέτη για το τι θα περιλαμβάνει ο κάθε όροφος ξεχωριστά. Επίσης έχει γίνει η προκαταρκτική εκτίμηση της 
κατασκευαστικής δαπάνης από τους Επιμετρητές Ποσοτήτων. 

3. Οι κατασκευαστικές εργασίες αναμένεται να ξεκινήσουν τέλος του 2012 και θα αποπερατωθούν μέχρι το 
2016. Το έργο θα στοιχίσει πέραν των 28 εκατομμυρίων ευρώ συμπεριλαμβανομένου του ΦΠΑ και της 
συντήρησης του κτηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.126, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2011, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.126 που υποβλήθηκε από τη Βουλευτή Λεμεσού 
κα Αθηνά Κυριακίδου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 22.8.2011 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Το υφιστάμενο κοιμητήριο στην Κοινότητα Παλώδιας, το οποίο είναι πλήρες, βρίσκεται εντός του 
τεμαχίου με αρ. 304, Φ/Σχ. 54/17 και είναι εγγεγραμμένο επ’ ονόματι του Ιερού Ναού Αγίου Νικολάου 
Παλώδιας. 

(β)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Παλώδιας αποφάσισε την αγορά του τεμαχίου με αρ. 305, Φ/Σχ. 54/17, για την 
επέκταση του κοιμητηρίου, το οποίο βρίσκεται ακριβώς δίπλα από το υφιστάμενο κοιμητήριο και είναι 
επίσης εγγεγραμμένο επ’ ονόματι του Ιερού Ναού Αγ. Νικολάου Παλώδιας. 
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(γ) Προς το σκοπό αυτό, ζητήθηκαν οι απόψεις του Πρώτου Ιατρικού Λειτουργού και του Διευθυντή του 
Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, οι οποίες ήταν θετικές, καθώς και του Επαρχιακού Λειτουργού του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, του οποίου οι απόψεις ήταν αρνητικές. 

(δ) Η Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού ενημέρωσε σχετικά το Κοινοτικό Συμβούλιο Παλώδιας, το οποίο λόγω 
της δυσκολίας να εξεύρει άλλο κατάλληλο τεμάχιο, αλλά και ενθαρρυμένο από τη θετική στάση της 
Εκκλησιαστικής Επιτροπής του Ιερού Ναού Αγ. Νικολάου Παλώδιας, συνέχισε να διαβουλεύεται με την 
εν λόγω Επιτροπή για την αγορά του τεμαχίου με αρ. 305, Φ/Σχ. 54/17. 

(ε)  Ακολούθως, η Εκκλησιαστική Επιτροπή με σχετική επιστολή της, έθεσε προκαταρκτικό ερώτημα στο 
Επαρχιακό Γραφείο Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως Λεμεσού, σχετικά με την επέκταση του 
υφιστάμενου κοιμητηρίου στο τεμάχιο με αρ. 305, Φ/Σχ. 54/17, το οποίο και απάντησε ότι η 
προτεινόμενη ανάπτυξη θα μπορούσε να αντιμετωπιστεί ευνοϊκά, υπό κάποιες όμως προϋποθέσεις. 

(στ)  Ενόψει των νέων απόψεων του Επαρχιακού Λειτουργού Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως Λεμεσού 
και κατόπιν αιτήματος τόσο της Ιεράς Μητρόπολης Λεμεσού, όσο και του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Παλώδιας, πραγματοποιήθηκαν συσκέψεις στην Επαρχιακή Διοίκηση με σκοπό την επίλυση των 
διαφορών που προέκυψαν μεταξύ των εμπλεκόμενων μερών στη συμφωνία επέκτασης του κοιμητηρίου 
στο τεμάχιο με αρ. 305, Φ/Σχ. 54/17, αλλά και των όρων που έθεσε το Επαρχιακό Γραφείο του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως Λεμεσού. 

(ζ)  Δεν κατέστη δυνατό οι δύο πλευρές να έρθουν σε συμφωνία μεταξύ τους και ως εκ τούτου, η Ιερά 
Μητρόπολη Λεμεσού με σχετική επιστολή της μέσω του Δικηγόρου της, ενημέρωσε την Επαρχιακή 
Διοίκηση ότι δεν επιθυμεί πλέον την πώληση του τεμαχίου με αρ, 305, Φ/Σχ. 54/17 στο Κοινοτικό 
Συμβούλιο Παλώδιας. 

2. Υπό το φως των πιο πάνω, η Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού ζήτησε από το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Παλώδιας όπως προβεί στην εξεύρεση άλλου χώρου για τη δημιουργία νέου κοιμητηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.003, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2011, με αρ. 23.06.010.01.003, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι οι διαδικασίες επέκτασης του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας 
συμπεριλαμβανομένου και του Τμήματος Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ), 
προγραμματίζεται ν’ αρχίσουν μέσω προκήρυξης των αναγκαίων προσφορών εντός του 2012, ενώ οι 
κατασκευαστικές εργασίες αναμένεται να ολοκληρωθούν μέχρι το 2016. 

2. Στο παρόν στάδιο, η προκαταρκτική αξιολόγηση των περιστατικών γίνεται, λόγω έλλειψης χώρου, στο 
χώρο αναμονής από κάποιο ιατρό ή νοσηλευτή, ενώ στη συνέχεια οι ασθενείς παραπέμπονται για εξέταση 
στο ΤΑΕΠ. Όσον αφορά την αποσυμφόρηση του Τμήματος, αυτή θα επιτευχθεί με την ενημέρωση του κοινού 
να μην χρησιμοποιεί το ΤΑΕΠ για περιστατικά που δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του. 

3. Πιστεύουμε ότι η κοστολόγηση των υπηρεσιών του ΤΑΕΠ θα αποτελέσει αποτρεπτικό παράγοντα για 
την προσέλευση μη επειγόντων περιστατικών σε αυτό, και μακροπρόθεσμα, το μελλοντικό σύστημα παροχής 
πρωτοβάθμιας περίθαλψης σε όλο τον πληθυσμό καθ’ όλον το 24ωρο αναμένεται να επιλύσει οριστικά αυτή 
την συμφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.007, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σας διαβιβάζεται η ακόλουθη απαντητική επιστολή του Βοηθού Γενικού Λογιστή της Δημοκρατίας κ. 
Ανδρέα Ζαχαριάδη: 

“Μέτρα στήριξης των οικογενειών που έχασαν τους δικούς τους στη φονική έκρηξη της 11ης Ιουλίου, 2011 στη 
Ναυτική Βασική “Αντιστράτηγος Ευάγγελος Φλωράκης” στο Μαρί  

 Κατόπιν οδηγιών του Υπουργού Οικονομικών, επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας προς αυτόν 
με αρ. Ερ. 23.06.010.01.007 και ημερ. 16/2/2012, η οποία διαβιβάστηκε στο γραφείο μου για χειρισμό στις 
9/3/2012, αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και να επισυνάψω την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 
αρ. 72.361 και ημερ. 10/8/2011 καθώς επίσης και προσχέδιο Απόφασης ημερ. 11/11/2011, όπου 
καταγράφονται τα όσα ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο για στήριξη τον εν λόγω οικογενειών.   

 Σημειώνεται ότι το Γενικό Λογιστήριο υλοποίησε άμεσα τις Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου και, 
με την πρόσφατη γέννηση του παιδιού κ. Σπύρου Ταντή, κατέβαλε πρόσθετα το ποσό των €95.000 που 
αναλογεί στο νεογέννητο, σύμφωνα με την παράγραφο (α) της Απόφασης αρ. 72.361. Παράλληλα, η 
Απόφαση κοινοποιήθηκε στο Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου για υλοποίηση, κατόπιν αιτήματος των 
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οικογενειών, του σημείου (δ) της Απόφασης με αρ. 72.361. Σημειώστε, επίσης, ότι όλα τα συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα που απορρέουν από τις κείμενες νομοθεσίες και Κανονισμούς έχουν ήδη αποδοθεί στις 
οικογένειες. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες πληροφορίες τυχόν χρειαστείτε.”.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.010, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας ημερομηνίας 16/02/2012, σας 
ενημερώνω για τα πιο κάτω γεγονότα και δεδομένα: 

1.  Γενικές Πληροφορίες για το Έργο της Κατεδάφισης των Ελληνικών Χημικών Βιομηχανιών 

• Οι Ελληνικές Χημικές Βιομηχανίες λειτούργησαν στην περιοχή του Βασιλικού από το 1982 μέχρι 
το 1995 και είχαν ως κύρια δραστηριότητα την παραγωγή λιπασμάτων. 

• Το έργο της κατεδάφισης των εγκαταστάσεων των Ελληνικών Χημικών Βιομηχανιών προέκυψε 
κατόπιν σχετικής Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου. 

• Το εν λόγω έργο ολοκληρώθηκε με επιτυχία στις 31/05/2007, αφού κατεδαφίστηκαν τα 
οικοδομήματα, αφαιρέθηκαν οι εγκαταστάσεις και αποκαταστάθηκε περιβαλλοντικά ο χώρος. Για 
το έργο αυτό προσλήφθηκε η εταιρεία Parsons Brinckerhoff Ltd για την παροχή συμβουλευτικών 
υπηρεσιών προς το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και η κοινοπραξία 
Environmental Protection Engineering S.A-Van Vliet Sloopwerken B.V. για τις εργασίες 
κατεδάφισης. 

• Κατά την εκτέλεση του έργου τηρήθηκαν όλες οι απαιτήσεις διαφύλαξης του περιβάλλοντος, της 
ορθής και ασφαλούς διαχείρισης των χημικών ουσιών (όσες κρίθηκαν κατάλληλες διατέθηκαν 
στην αγορά ενώ οι υπόλοιπες είχαν εξαχθεί ως επικίνδυνα απόβλητα στο εξωτερικό, τηρώντας τις 
απαραίτητες διαδικασίες), καθώς και της ασφάλειας και υγείας των εργαζομένων κατά την 
εκτέλεση των εργασιών. 

• Έχει εκδοθεί σχετικό πιστοποιητικό περιβαλλοντικής καταλληλότητας του χώρου των πρώην 
Ελληνικών Χημικών Βιομηχανιών από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος. 

2. Βασικός Σχεδιασμός για το Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό 

• Στα πλαίσια υλοποίησης σχετικής Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου ολοκληρώθηκε το 
Σεπτέμβριο του 2006 η ετοιμασία του Βασικού Σχεδιασμού για το Ενεργειακό Κέντρο στο 
Βασιλικό (τερματικό υποδοχής υγροποιημένου φυσικού αερίου και τερματικό αποθήκευσης 
πετρελαιοειδών). Για το σκοπό αυτό, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είχε 
προβεί σε πρόσληψη της κοινοπραξίας M.W. Kellogg. 

• Στα πλαίσια του Βασικού Σχεδιασμού, είχε εκπονηθεί σχετική Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον, ενώ μετέπειτα εκδόθηκε η Περιβαλλοντική Άδεια για το έργο, από την Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος. 

• Επιπρόσθετα, είχε εκπονηθεί και Μελέτη Εκτίμησης Επικινδυνότητας η οποία μετέπειτα είχε 
υποβληθεί στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. 

• Για το όλο έργο υπήρξε εξαρχής αγαστή συνεργασία με τις Κοινότητες της περιοχής Βασιλικού. Οι 
εν λόγω Κοινότητες εμπλέκονταν στα θέματα του Ενεργειακού Κέντρου και πάντοτε τύγχαναν 
σχετικής ενημέρωσης για τις εξελίξεις. 

3.  Βασικό Σχέδιο Ανάπτυξης της περιοχής Βασιλικού 

• Είναι γεγονός ότι στην ευρύτερη περιοχή Βασιλικού καταγράφονται διαφόρων ειδών και μεγεθών 
αναπτύξεις, οι οποίες αφορούν τόσο χερσαίες όσο και θαλάσσιες εγκαταστάσεις. Εκτός των 
υφιστάμενων εγκαταστάσεων, υπάρχουν και άλλες αναπτύξεις που προγραμματίζονται στην εν 
λόγω περιοχή. 

• Αναγνωρίζοντας τα πιο πάνω ζητήματα, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, σε 
συνεργασία με συμβούλους (Wardell Armstrong LLP και ALA Planning Partnership (Environment) 
Ltd.) που προσλήφθηκαν μετά από δημόσιο διαγωνισμό, ετοίμασε μελέτη για το Βασικό Σχέδιο 
Ανάπτυξης (Master Plan) της περιοχής Βασιλικού (χερσαία έκταση και θαλάσσια περιοχή). 
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• Η εν λόγω μελέτη αποσκοπούσε στην καταγραφή όλων των υφιστάμενων καθώς και των 
προτεινόμενων αναπτύξεων, στην αναγνώριση πρακτικών προβλημάτων που θα μπορούσαν να 
προκύψουν, και στην εκπόνηση διάφορων σεναρίων για τη βέλτιστη και ορθολογική ανάπτυξη της 
περιοχής Βασιλικού. 

• Η τελική αυτή μελέτη υποβλήθηκε στο Υπουργείο μας στις 07/09/2009, ενώ μετέπειτα 
(συγκεκριμένα στις 17/12/2009) πραγματοποιήθηκε σχετική Δημόσια Διαβούλευση, στην οποία 
συμμετείχαν διάφοροι ενδιαφερόμενοι και εμπλεκόμενοι φορείς και υπηρεσίες του Κράτους, 
καθώς και εκπρόσωποι των Κοινοτήτων της περιοχής Βασιλικού. 

• Επιπρόσθετα στις 01/02/2010 πραγματοποιήθηκε στο Κοινοτικό Συμβούλιο Μαρί, στην παρουσία 
του Έπαρχου Λάρνακας και εκπρόσωπων της ΑΗΚ κατ’ ιδίαν ενημέρωση των τοπικών αρχών της 
περιοχής Βασιλικού (Κοινότητες Ζύγι, Καλαβασός, Μαρί, Μαρώνι, Πεντάκωμο, Τόχνη, 
Ψεματισμένος), όπου παρουσιάστηκαν τα αποτελέσματα της εν λόγω μελέτης. 

 Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, αναγνωρίζεται το γεγονός ότι ενόψει των νέων δεδομένων που 
δημιουργούνται αναφορικά με τον τομέα του φυσικού αέριου και σε σχέση με τα προτεινόμενα έργα στην υπό 
αναφορά περιοχή, χρειάζεται η επαναξιολόγηση και επανεξέταση του όλου ζητήματος της χωροθέτησης έργων 
στην περιοχή Βασιλικού. Για το σκοπό αυτό, κρίνεται επιτακτική η ανάγκη αλληλοενημέρωσης και χάραξης 
κοινής πορείας/κατεύθυνσης όσον αφορά τις ενέργειες και τον τρόπο αντιμετώπισης/χειρισμού των 
έργων/αναπτύξεων στην εν λόγω περιοχή. 

 Ενόψει των πιο πάνω, χρειάζεται να επιμετρηθούν και να εκτιμηθούν σε μεγαλύτερη λεπτομέρεια τα 
έργα προτεραιότητας του Κράτους, ώστε να τύχουν κατάλληλης αντιμετώπισης, σε συνάρτηση και με τα 
υπόλοιπα έργα/αναπτύξεις στην περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.035, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.035 και ημερομηνία 16.02.2012, σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση που αφορούσε επιστολή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε 
εταιρεία πετρελαιοειδών, για να διασφαλίσει, όπως αναφέρετε στην επιστολή σας, μαζούτ για τη λειτουργία 
τουβλοποιείου στη μη ελεγχόμενη από την Κυπριακή Δημοκρατία περιοχή της Λευκωσίας, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε καμία περίπτωση δεν έχει την αρμοδιότητα να 
εκδίδει άδειες ή να ελέγχει τις αγοραπωλησίες καυσίμων μεταξύ εταιρειών πετρελαιοειδών και πελατών 
τους. 

2 . Παρ’ όλα αυτά, και εφόσον είχε περιέλθει εις γνώση του Υπουργείου η πρόθεση της εταιρείας Petrolina 
(Holdings) Ltd να πωλήσει το καύσιμο στην εταιρεία GURDA TRADING & INDUSTRY LTD, η οποία 
δραστηριοποιείται στην μη ελεγχόμενη από την Κυπριακή Δημοκρατία περιοχή της Λευκωσίας, κρίθηκε 
αναγκαίο πριν την οποιαδήποτε συναλλαγή, να διασφαλιστεί ότι η αγοραπωλησία και μεταφορά 
καυσίμων θα γίνει βάσει ορθής και νόμιμης πρακτικής με τρόπο που δεν θα επηρέαζε τα συμφέροντα 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και τον εφοδιασμό της σε καύσιμα, ενώ παράλληλα δε θα καθιστούσε 
παράνομη και επικίνδυνη την μεταφορά καυσίμων. 

3. Συγκεκριμένα, οι όροι που τέθηκαν προς την Petrolina (Holdings) Ltd, σε περίπτωση που προχωρούσε 
στην πώληση μαζούτ, αφορούσαν (α) ότι το προϊόν το οποίο θα διοχετευτεί στις μη ελεγχόμενες από 
την Κυπριακή Δημοκρατία περιοχές, κατεχόμενες από την Τουρκία, δεν θα χρησιμοποιηθεί για 
στρατιωτικούς ή άλλους σκοπούς, πέρα από την κατασκευή τούβλων (β) οι προδιαγραφές του μαζούτ 
που θα επωλείτο θα έπρεπε να είναι βάσει του περί Προδιαγραφών Βαρέως Μαζούτ, Ελαφριού Μαζούτ, 
Πετρελαίου Εσωτερικής Καύσης και Καυσίμων Πλοίων Διατάγματος του 2007, (γ) ότι στην τιμή 
πώλησης θα επιβάλλονταν όλοι οι φόροι και τα τέλη (τέλος Κ.Ο.Δ.Α.Π., φόρος κατανάλωσης, και φόρος 
προστιθέμενης αξίας), (ε) ότι η παράδοση του καυσίμου θα γινόταν με βυτιοφόρα της Petrolina 
(Holdings) Ltd, τουλάχιστον μέχρι τα σημεία ελέγχου από την Κυπριακή Δημοκρατία και (στ) ότι κατά 
την μεταφορά και παράδοση του καυσίμου θα εφαρμόζονταν όλοι οι σχετικοί κανονισμοί ασφάλειας για 
μεταφορά καυσίμων. 

4. Σημειώνεται επίσης ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ζήτησε από την εταιρεία 
Petrolina (Holdings) Ltd μέσω της επιστολής του, να ενημερώσει το Υπουργείο για το ενδιαφέρον της 
εταιρείας να πωλήσει μαζούτ, έτσι ώστε να ενημερωθεί ανάλογα και το Υπουργείο Εξωτερικών για 
περαιτέρω χειρισμό λόγω αρμοδιότητας. 

5. Από προφορική ενημέρωση που είχε η Υπηρεσία Ενέργειας, καμία αγοραπωλησία μαζούτ δεν έχει γίνει 
μεταξύ των δύο πιο πάνω εταιρειών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.082, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Γεώργιου Τάσου  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ ότι η επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας προγραμματίζεται να αρχίσει μέσω 
προκήρυξης των αναγκαίων προσφορών εντός του 2012. 

2.  Η όλη επέκταση θα συμπεριλαμβάνει υπόγειο, ισόγειο και τρεις ορόφους. Έχει γίνει η σχετική 
αρχιτεκτονική μελέτη για το τι θα περιλαμβάνει ο κάθε όροφος ξεχωριστά όπως επίσης και η προκαταρκτική 
εκτίμηση της κατασκευαστικής δαπάνης από τους Επιμετρητές Ποσοτήτων. Οι κατασκευαστικές εργασίες 
αναμένεται να ξεκινήσουν εντός του 2012 και θα αποπερατωθούν μέχρι το 2016 και το έργο υπολογίζεται ότι 
θα στοιχίσει πέραν των 28 εκατομμυρίων ευρώ συμπεριλαμβανομένου του Φ.Π.Α.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.097 και 23.06.010.01.106, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2011 και 8 

Σεπτεμβρίου 2011, των βουλευτών κ. Ανδρέα Κυπριανού και Γεώργιου Τάσου, εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού και Λάρνακας, αντίστοιχα  

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.097 ημερομηνίας 7.9.2011 και 23.06.010.01.106 
ημερομηνίας 8.9.2011, που υποβλήθηκαν από το Βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού και το Βουλευτή κ. Γεώργιο 
Τάσου, αντίστοιχα και σε απάντηση των επιστολών σας ημερομηνίας 16.2.2012, 15.9.2011 και 22.9.2011 σας 
διαβιβάζεται Πίνακας, στον οποίο φαίνονται τα οφειλόμενα ποσά αποζημιώσεων για απαλλοτριώσεις, 
συμπεριλαμβανομένων και των τόκων, μέχρι 30.9.2011. Στο συνολικό ποσό των €515.070.978 δεν 
συμπεριλαμβάνονται τα ποσά αποζημίωσης για έργα ανάπτυξης για τα οποία δημοσιεύτηκε, είτε 
Γνωστοποίηση Απαλλοτρίωσης είτε Διάταγμα Απαλλοτρίωσης και δεν έγινε ακόμη προσφορά στους 
δικαιούχους, ούτε και ποσά που αφορούν Τουρκοκυπριακές περιουσίες στις οποίες έχουν ανεγερθεί 
συνοικισμοί για τους εκτοπισμένους και αποκτούνται με απαλλοτρίωση. 

2. Επιπρόσθετα, επειδή η διαδικασία μηχανογράφησης των παλιών υποθέσεων δεν έχει ακόμη 
ολοκληρωθεί, τα αναφερόμενα στο συνημμένο Πίνακα ποσά πιθανό να διαφοροποιηθούν, αν και δεν 
αναμένεται σημαντική αύξηση, γιατί οι υποθέσεις αυτές αφορούν μικρά ποσά αποζημίωσης. Η εν λόγω 
διαδικασία εκτιμάται ότι θα ολοκληρωθεί εντός του τρέχοντος έτους. 

3. Επισημαίνεται επίσης ότι, δεν είναι δυνατό να υπολογιστεί επακριβώς ο χρόνος από τη μέρα αποστολής 
της προσφοράς της αποζημίωσης στους επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες, μέχρι την ημέρα καταβολής του ποσού, 
γιατί επενεργούν αστάθμητοι παράγοντες όπως, η ημερομηνία αποδοχής της προσφοράς, αν ο ιδιοκτήτης 
συμφωνήσει ή διαφωνήσει με το ποσό της προσφοράς, αν ο ιδιοκτήτης θα διαπραγματευτεί το ποσό ή θα 
αποταθεί στο Δικαστήριο για καθορισμό τελικού ποσού, αν κατά την αποδοχή του ποσού υπάρχουν διαθέσιμες 
πιστώσεις ή αν ο ίδιος ο δικαιούχος καθυστερήσει να προσκομίσει σχετικά έγγραφα που θα του ζητηθούν. 
Πέραν τούτου, πολλοί ιδιοκτήτες, προ της οικονομικής κρίσης, εσκεμμένα καθυστερούσαν να αποδεχτούν το 
ποσό της προσφοράς, γιατί σε αυτό προστίθεται τόκος 9%. 

4. Ενόψει των πιο πάνω και κυρίως, λόγω των πολύ περιορισμένων πιστώσεων για αποζημιώσεις 
απαλλοτριώσεων που εγκρίνονται μέσω του Ετήσιου Προϋπολογισμού, που δεν ξεπερνούν το ποσό των 
€80.000.000 ανά έτος για όλες τις Επαρχίες, αποζημιώσεις καταβάλλονται από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, με βάση τα ακόλουθα κριτήρια προτεραιότητας: 

 i. Ποσά που επιδικάστηκαν σε παραπομπές, για τα οποία εκδόθηκαν εντάλματα κατάσχεσης (writs). 

 ii. Ποσά που επιδικάστηκαν/συμφωνήθηκαν σε παραπομπές. 

 iii. Αποζημιώσεις προς Τουρκοκύπριους ιδιοκτήτες, που απουσιάζουν μόνιμα εκτός Κύπρου προ του 
1974, για τις περιουσίες τους οι οποίες χρησιμοποιήθηκαν για στέγαση εκτοπισμένων και οι 
ιδιοκτησίες τους αποκτούνται μετά από απαλλοτρίωση, με φιλικό διακανονισμό. 

 iv. Καταβολή οφειλόμενης αποζημίωσης για ανθρωπιστικούς λόγους (π.χ. λόγω ασθένειας, για 
οικονομικούς λόγους, πτωχεύσεις κλπ). 

v. Καταβολή αποζημίωσης για απαλλοτρίωση σε δικαιούχους ιδιοκτήτες, με βάση την ημερομηνία 
αποδοχής του ποσού της προσφοράς. 

 Ο πίνακας στον οποίο φαίνονται τα οφειλόμενα ποσά αποζημιώσεων για απαλλοτριώσεις είναι ο 
ακόλουθος: 
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ΕΠΑΡΧΙΑ 

Προσφερθέν αλλά μη 
αποδεχθέν ποσό 

€ 

Αποδεχθέν αλλά απλήρωτο 
ποσό 

€ 

Συνολικό Οφειλόμενο ποσό - 

(αποδεχθέν και μη αποδεχθέν) 

€ 

Συνολικό 
Οφειλόμενο 

ποσό- 
(αποδεχθέν 

και μη 
αποδεχθέν) 

€ 

 

ΑΚΙΝΗΤΗ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑ ΑΚΙΝΗΤΗ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑ ΑΚΙΝΗΤΗ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑ  

Ε/Κ και Τ/Κ 
ΑΚΙΝΗΤΗ 

ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑ 

 

 Ε/Κ  Τ/Κ Ε/Κ Τ/Κ Ε/Κ Τ/Κ  

ΛΕΥΚΩΣΙΑ 45.780.692 …….  66.309.560    8.379.067 112.090.252    8.379.067 120.469.319  

ΛΕΜΕΣΟΣ 93.216.934    795.762  57.936.563  29.520.721 151.153.497  30.316.483 181.469.980  

ΛΑΡΝΑΚΑ 23.711.030 .……  20.636.280  44.943.191   44.347.310  44.943.191   89.290.501  

ΠΑΦΟΣ 49.878.807 3.793.433  29.395.319  38.793.826   79.274.126  42.587.259 121.861.385  

ΑΜΜ/ΣΤΟΣ   1.319.607 ……...       660.186 ……...     1.979.793 ……...     1.979.793  

ΣΥΝΟΛΟ 213.907.070 4.589.195 174.937.908 121.636.805   388.844.978 126.226.000  515.070.978 .» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.102, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

«Αδειοδότηση βιομηχανιών στις Βιομηχανικές Περιοχές 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.010.01.102 και ημερομηνία 19 Σεπτεμβρίου, 2011 σε 
σχέση με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σε όλη την ελεύθερη Κύπρο λειτουργούν 13 Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές Κατηγορίας Β., όπου 
επιτρέπεται η χωροθέτηση βιομηχανιών περιορισμένου βαθμού οχληρίας (κατηγορίας Β'). Η 
Βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα (Αγίου Σύλα) είναι μικτή, δηλαδή κατηγορίας Α' και Β' όπου επιτρέπεται η 
χωροθέτηση και βιομηχανιών αυξημένου βαθμού οχληρίας (κατηγορίας Α'). Η λειτουργία των 
Κυβερνητικών Βιομηχανικών Περιοχών διέπεται από τους περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας 
(Μίσθωση Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) Κανονισμούς του 1990 (Κ.Δ.Π. 
164/90) και στις μετέπειτα τροποποιήσεις τους. 

(β)  Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εκμισθώνει τα βιομηχανικά οικόπεδα σε 
επιχειρήσεις και οι απαιτούμενες άδειες ανέγερσης και λειτουργίας των εργοστασιακών κτιρίων 
χορηγούνται από τις αρμόδιες Αρχές (Επαρχιακές Διοικήσεις, Δήμους, Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, 
Τμήμα Περιβάλλοντος). Κατά την παραχώρηση των βιομηχανικών οικοπέδων γίνεται κατά το δυνατό, 
διαχωρισμός χωροθέτησης των δραστηριοτήτων έτσι ώστε να μη δημιουργείται επηρεασμός της 
λειτουργίας μιας βιομηχανίας από άλλη. 

(γ)  Στη βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα (Άγιος Σύλας) έχει χορηγηθεί έγκριση στην εταιρεία “CBp Cyprus Ltd” 
και έχει εγκαταστήσει στο βιομηχανικό οικόπεδο αρ. 21 σύγχρονη μονάδα ανακύκλωσης ελαστικών 
οχημάτων. Πρόκειται για ξένους επενδυτές που έχουν πραγματοποιήσει επένδυση €22 εκ. περίπου και 
είναι η μοναδική βιομηχανία ανακύκλωσης ελαστικών οχημάτων που λειτουργεί στην Κύπρο με 
σημαντική συνεισφορά στην οικονομία του τόπου. Έχουν εξασφαλίσει όλες τις απαιτούμενες άδειες.  Το 
Τμήμα Περιβάλλοντος έχει χορηγήσει στην εν λόγω Εταιρεία Περιβαλλοντική Έγκριση με βάση το άρθρο 
11 του Νόμου 140(Ι)/2005 περί Εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον από ορισμένα έργα. Το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας επιθεωρεί σε τακτά χρονικά διαστήματα τη λειτουργία της βιομηχανίας. 

 Να σημειωθεί ότι στη νότια πλευρά του εργοστασιακού κτιρίου υπάρχει μεγάλος ανοικτός χώρος, στα 
βόρεια εργοστάσιο κατασκευής επίπλων, στα ανατολικά χώρος πρασίνου και δρόμος και στη δυτική 
πλευρά δρόμος. Στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δεν έχει αναφερθεί από το 
Σύνδεσμο Βιομηχάνων της περιοχής, ούτε από οποιαδήποτε βιομηχανία ότι προκαλείται οποιοδήποτε 
περιβαλλοντικό πρόβλημα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.140, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Σας διαβιβάζεται η ακόλουθη απαντητική επιστολή της Γενικής Λογιστού της Δημοκρατίας κ. Ρέας 
Γεωργίου: 

 “Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.140, ημερ. 7 
Οκτωβρίου 2011, προς τον Υπουργό Οικονομικών όσον αφορά στην ερώτηση του κ. Αντωνίου ‘κατά πόσο τα 
μέλη της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών πληρούν τα απαιτούμενα προσόντα βάσει της σχετικής 
νομοθεσίας’, και με οδηγίες του σας πληροφορώ ότι για τα προσόντα των μελών της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών η σχετική νομοθεσία -Νόμος 104(Ι) του 2010, εδάφιο (2)- προβλέπει: 

 ‘Ο Πρόεδρος και τα μέλη της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών διορίζονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, ύστερα από πρόταση του Υπουργού Οικονομικών, και πρέπει να είναι υψηλού επαγγελματικού και 
ηθικού επιπέδου.’.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.152, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Δημιουργία συμβουλίου/αρχής εκπόνησης εθνικής στρατηγικής σε θέματα εταιρικής κοινωνικής ευθύνης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.152 και ημερομηνία 5.10.2011, αναφορικά με 
ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γ. Περδίκης, η οποία εκ παραδρομής δεν απαντήθηκε μέχρι 
σήμερα και σας πληροφορώ ότι έχει ήδη συσταθεί, υπό το γραφείο του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω, 
Ομάδα Εμπειρογνωμόνων που συμβουλεύει τον Πρόεδρο και την Κυβέρνηση για τη μακροπρόθεσμη 
στρατηγική πολιτική στον τομέα υδρογονανθράκων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.190, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Χρίστου Μέση 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
18/10/2011, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Χρίστου Μέση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ΑΗΚ αρχικά είχε προχωρήσει σε κατακύρωση διαγωνισμού για την δημιουργία υπαίθριας αποθήκης 
σε χώρο που γειτονεύει με τον Η/Σ Βασιλικού για αποθήκευση των ξύλινων πασσάλων, η οποία όμως 
λόγω αντιδράσεων από γειτονική κοινότητα δεν κατέστη δυνατή η υλοποίηση του κατασκευαστικού 
μέρους. 

2. Παρά την πιο πάνω διαφοροποίηση, η ΑΗΚ έχει αναθέσει σε εργοληπτική εταιρεία τη διαμόρφωση 
ιδιόκτητου χώρου στη Λευκωσία για μεταφορά μεγάλου αριθμού πασσάλων από τον Η/Σ Μονής. 
Παράλληλα η ΑΗΚ έχει μετακινήσει σημαντικές ποσότητες πασσάλων σε Λάρνακα και Πάφο έτσι ώστε 
από τις 29 000 πασσάλους που βρίσκονται στον Η/Σ Μονής να παραμείνουν μόνον 5000-6000 τεμάχια 
για ικανοποίηση των αναγκών της Περιφέρειας Λεμεσού. 

3. Επιπρόσθετα σας ενημερώνω ότι η ΑΗΚ έχει συμφωνήσει στην φύλαξη των εμποτισμένων πασσάλων 
στις εγκαταστάσεις του προμηθευτή της στο εξωτερικό, έτσι ώστε να στεγνώνουν ακόμα περισσότερο 
πριν την αποστολή τους στην Κύπρο. Στην συμφωνία με τον προμηθευτή ζητήθηκε επίσης όπως το 
κρεοζωτέλαιο κατά τον εμποτισμό μειωθεί κατά τουλάχιστον 10%, γεγονός που θα μειώσει ακόμη 
περισσότερο την οχληρία λόγω της δυσοσμίας που πιθανόν να παρατηρείται. 

 Από τα πιο πάνω είναι φανερό ότι η ΑΗΚ εργάζεται σοβαρά προς την κατεύθυνση αυτή και ήδη 
υπάρχουν σημαντικότατες βελτιώσεις από τις μέχρι σήμερα ενέργειες. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.215, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη 

 «Επιχειρησιακό Πρόγραμμα 2007-2013 “Αειφόρος Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα” Σχέδιο Ενίσχυσης 
της Νεανικής Επιχειρηματικότητας  

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.010.01.215 και ημερομηνία 1η  Νοεμβρίου 2011 σε 
σχέση με την πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω πληροφορίες σχετικά με την εφαρμογή των Σχεδίων 
Ενίσχυσης της Γυναικείας και Νεανικής Επιχειρηματικότητας. 
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Α.  Σχέδιο Ενίσχυσης της Νεανικής Επιχειρηματικότητας 

Το Σχέδιο συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΕΤΠΑ) και για τη 
χρηματοδότηση του κατά την περίοδο 2007-2013 έχουν διατεθεί €6 εκατομμύρια. 

i)  1η Προκήρυξη 

Η 1η προκήρυξη του Σχεδίου έγινε στις 25 Φεβρουαρίου 2008. Υποβλήθηκαν 184 αιτήσεις και 
εντάχθηκαν σ’ αυτό 121 νέες επιχειρήσεις. Από τις επιχειρήσεις που εντάχθηκαν υπέγραψαν τη 
Συμφωνία Δημόσιας Χρηματοδότησης 104 ενδιαφερόμενοι. Μέχρι σήμερα, συνεχίζουν στο Σχέδιο 76 
επιχειρήσεις για το ποσό των €2.8 εκατομμυρίων. 

ii) 2η Προκήρυξη 

Η 2η προκήρυξη ανακοινώθηκε στις 17 Νοεμβρίου, 2009. Υποβλήθηκαν 284 αιτήσεις και εντάχθηκαν σε 
αυτό 79 νέες επιχειρήσεις για συνολική χορηγία €3.2 εκατομμυρίων περίπου. 

Β.  Σχέδιο Ενίσχυσης της Γυναικείας Επιχειρηματικότητας 

Το Σχέδιο συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΕΤΠΑ) και για τη 
χρηματοδότηση του κατά την περίοδο 2007-2013 έχουν διατεθεί €5 εκατομμύρια. 

i) 1η Προκήρυξη 

Η 1η προκήρυξη του Σχεδίου έγινε στις 25 Φεβρουαρίου, 2008. Υποβλήθηκαν 149 αιτήσεις και 
εντάχθηκαν σ’ αυτό 89 νέες επιχειρήσεις. Από τις επιχειρήσεις που εντάχθηκαν υπέγραψαν τη 
Συμφωνία Δημόσιας Χρηματοδότησης οι 70 ενδιαφερόμενες. Μέχρι σήμερα συνεχίζουν στο Σχέδιο 50 
επιχειρήσεις για το ποσό των €1.9 εκατομμυρίων. 

ii) 2η Προκήρυξη 

Η 2η προκήρυξη ανακοινώθηκε στις 17 Νοεμβρίου 2009. Υποβλήθηκαν 229 αιτήσεις και εντάχθηκαν σε 
αυτό 83 νέες επιχειρήσεις για συνολική χορηγία €3.1 εκατομμυρίων περίπου. 

Γ. Δημοσιοποίηση των ενταχθέντων στα Σχέδια 

Τα πρόσωπα που εντάσσονται στα Σχέδια πρέπει να εγγράψουν εταιρεία περιορισμένης ευθύνης η 
οποία θα υπογράψει τη Συμφωνία Δημόσιας χρηματοδότησης μαζί με το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

Για ενημέρωση του κοινού τα ονόματα των εταιρειών που υπέγραψαν τη συμφωνία αναρτώνται στην 
ιστοσελίδα του Γραφείου Προγραμματισμού που είναι η Διαχειριστική Αρχή των Διαρθρωτικών Ταμείων.   

(www.structuralfunds.org.cy/uploadfiles/BeneficiariesLIST June 20, pdf.) Το ύψος της χρηματοδότησης 
δημοσιοποιείται αφού συμπληρωθεί η επένδυση. 

 Υπογραμμίζεται ότι τα ονόματα των αιτητών και αιτητριών δεν είναι δυνατόν να δημοσιοποιηθούν 
δεδομένου ότι αυτό προσκρούει στον περί Προσωπικών Δεδομένων Νόμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.239, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Θέμα: Χορηγία εγκατάστασης πράσινων στεγών 

 Σχετικά με την ερώτηση του έντιμου Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Οι πράσινες στέγες από μελέτες που έχουν γίνει στο εξωτερικό, φαίνεται να προσφέρουν οφέλη τόσο 
στην εξοικονόμηση ενέργειας όσο και στη βελτίωση του μικροκλίματος. Υπάρχουν φυσικά προϋποθέσεις 
και τεχνικές απαιτήσεις που πρέπει να τηρούνται, τόσο για την αποτελεσματικότητα τους, (π.χ. βάθη, 
διάφορες επιστρώσεις υλικών), όσο και για την μακροπρόθεσμη λειτουργία τους, (π.χ. επιλογή φυτών, 
προστασία μονώσεων από τα ριζώματα, ικανοποιητική άρδευση κ.λπ.). Στην Κύπρο, διάφορες εταιρείες 
έχουν επιδείξει ενδιαφέρον κατά καιρούς να εφαρμόσουν την πρακτική αυτή, όμως εξ όσων γνωρίζουμε, 
δεν έχουν πραγματοποιήσει ειδικευμένες μελέτες για την βιωσιμότητά της στις ντόπιες συνθήκες. 

2. Επιπρόσθετα, το σχέδιο χορηγιών του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ, στην κατηγορία εξοικονόμησης 
ενέργειας, καλύπτει επιλέξιμες δαπάνες για επενδύσεις που τεκμηριώνονται από τον μελετητή του έργου 
ότι επιτυγχάνουν εξοικονόμηση ενέργειας της τάξης τουλάχιστον του 10%, χωρίς περιορισμό στα υλικά 
που χρησιμοποιήθηκαν. 

 Είμαι πάντα στην διάθεσή σας για διευκρινήσεις.» 

http://www.structuralfunds.org.cy/uploadfiles/BeneficiariesLIST
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.283, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.283 και ημερομηνία 22 Νοεμβρίου 2011, που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, σε σχέση με τη δημιουργία αιολικού πάρκου της 
εταιρείας TSP Aeolian Dynamics Ltd στην Αγία Άννα, εντός του ορίου ασφαλείας του Πεδίου Βολής Καλού 
Χωριού, στην Επαρχία Λάρνακας, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Πολεοδομική Αρχή (Διευθυντής Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) χορήγησε τη σχετική με την 
αναφερόμενη ανάπτυξη πολεοδομική άδεια με αρ. ΛΑΡ/0147/2008 στις 06.10.2010 και την πολεοδομική 
έγκριση με αρ. ΛΑΡ/0147/2008/Β στις 23.11.2010, κατόπιν υποβολής, από την εταιρεία, Συμφωνίας 
ημερομηνίας 28.05.2010 μεταξύ αυτής και του Γενικού Διευθυντή Υπουργείου Άμυνας, με βάση την οποία το 
Υπουργείο Άμυνας, μεταξύ άλλων, επέτρεψε/αποδέχθηκε τη χωροθέτηση, εγκατάσταση και λειτουργία των 
ανεμογεννητριών σε καθορισμένες θέσεις εντός του Πεδίου Βολής Καλού Χωριού, υπό όρους και 
προϋποθέσεις. 

3. Το Υπουργείο Άμυνας θα σας διαβιβάσει τη σχετική έκθεση του όσον αφορά το ιστορικό της υπόθεσης 
και το περιεχόμενο της συναφθείσας, μεταξύ αυτού και της αιτήτριας εταιρείας, Συμφωνίας, προς εκτενέστερη 
πληροφόρηση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.293, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 01 Δεκεμβρίου 2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Κατόπιν έρευνας, που έχουμε διεξάγει σε ευρωπαϊκές και άλλες χώρες, δεν υπάρχει οποιοδήποτε 
νομοθεσία στις χώρες αυτές για υποχρεωτική αναγραφή στο κουτί συσκευασίας του κινητού τηλεφώνου 
προειδοποιήσεων για τους πιθανούς κινδύνους που εμπεριέχει η χρήση κινητού τηλεφώνου για την υγεία, 
όπως αναγράφονται και στα πακέτα των τσιγάρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.294, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Προδιαγραφές για τα κράνη που χρησιμοποιούν οι μοτοσικλετιστές  
και οι μοτοποδηλάτες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.294 και ημερομηνία 30 Νοεμβρίου 2011 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Άρθρο 59.(2) των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών με τίτλο 
«Υποχρεώσεις οδηγών και επιβατών μοτοσικλετών ή μοτοποδηλάτων κλπ.» αναφέρει: 

“(2) Ο οδηγός μοτοσικλέτας ή μοτοποδηλάτου ή ηλεκτροκίνητου ποδηλάτου ή οχήματος κατηγορίας L6e 
ή L7e καθώς και το πρόσωπο που μεταφέρεται πάνω σε αυτό ως επιβάτης, όταν ταξιδεύουν σε 
οποιαδήποτε οδό ή όταν χρησιμοποιούν το εν λόγω όχημα, πρέπει να φέρουν στερεά προσδεδεμένο 
στην κεφαλή τους προστατευτικό κράνος του τύπου που εγκρίνεται εκάστοτε από τον Έφορο σύμφωνα 
με γνωστοποίηση του που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, χρησιμοποιώντας 
τον εκ κατασκευής εξοπλισμό πρόσδεσης του εν λόγω κράνους”. 

2. Ο Έφορος Μηχανοκινήτων Οχημάτων με Γνωστοποίηση του που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας (Κ.Δ.Π. 376/2007, Ε.Ε. Παρ. ΙΙΙ(Ι), Αρ. 4224, 21.9.2007, σελ. 2610), 
αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά, έχει εγκρίνει δυνάμει του πιο πάνω 
Κανονισμού, τους τύπους προστατευτικών κρανών για χρήση από τους οδηγούς και επιβάτες αυτών 
των κατηγοριών οχημάτων, οι οποίοι προδιαγράφονται από τα Πρότυπα που αναφέρονται στον Πίνακα 
που δημοσιεύεται. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, είναι ευθύνη των χρηστών να χρησιμοποιούν για τη δική τους ασφάλεια, το 
κατάλληλο κράνος αναλόγως του οχήματος. 

4. Κρίνεται επίσης ότι, το νομοθετικό πλαίσιο είναι ορθό και δεν επιβάλλεται, προς το παρόν, οποιαδήποτε 
τροποποίηση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.298, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και 
σας πληροφορώ ότι όσον αφορά το νομοσχέδιο “ο Περί Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμος”, 
βρισκόμαστε στο στάδιο της διαβούλευσης με όλους τους αρμόδιους φορείς. 

2.  Αναμένεται ότι η πιο πάνω διαβούλευση θα ολοκληρωθεί σύντομα και το νομοσχέδιο θα κατατεθεί στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων το συντομότερο δυνατό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.301, ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου  2011, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.301 ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2011 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων μελετά όλα τα 
υπάρχοντα δεδομένα και στοιχεία για την υπόθεση ανέγερσης του Αεροδρομίου στο Τσέρι και σύντομα θα 
υποβληθεί Πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.314, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.01.314 και ημερομηνία 05.12.2011, η οποία μας κοινοποιήθηκε από τον Αν. Γενικό Διευθυντή του 
Υπουργείου Εσωτερικών, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το νομοσχέδιο με τίτλο «ο περί 
της Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμος του 2011» διαβιβάστηκε για νομοτεχνικό έλεγχο στη Νομική 
Υπηρεσία στις 13 Ιουλίου, 2011. Με το εν λόγω νομοσχέδιο, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού αναλαμβάνει την αρμοδιότητα της έκδοσης άδειας λειτουργίας για τα πρατήρια πετρελαιοειδών. 

 Σύμφωνα με πρόσφατη ενημέρωση από τη Νομική Υπηρεσία, δεν έχει ακόμη διενεργηθεί νομοτεχνικός 
έλεγχος επί του νομοσχεδίου, λόγω άλλου φόρτου εργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.366, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έκθεση προόδου ως προς τη χρήση της ενέργειας από  
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου 23.06.010.01.366 και ημερομηνία 15 
Φεβρουαρίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ετοίμασε σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Εσωτερικών, τη Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας 
Κύπρου, το Διαχειριστή του Συστήματος Μεταφοράς και την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, έκθεση αναφορικά με 
την πρόοδο που σημειώθηκε τα έτη 2009 και 2010 ως προς την προώθηση της ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Άρθρου 22 της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ. Σημειώνεται ότι η έκθεση 
ετοιμάστηκε σε καθορισμένο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή σχεδιότυπο (template). 

 Η έκθεση αυτή όταν εγκριθεί από την αρμόδια Διεύθυνση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής θα αναρτηθεί 
στην πλατφόρμα διαφάνειας της Επιτροπής, (http://ec.europa.eu/energy/renewables/transparency 
platform/transparency platform en.htm) και ταυτόχρονα στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού (www.mcit.gov.cy) κάτω από τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, από όπου θα 
μπορούν όλοι οι ενδιαφερόμενοι να έχουν πρόσβαση σε αυτή. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.379, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.379 και ημερομηνία 23/1/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας παραθέτω τα πιο κάτω: 

1. Οι Τουρκοκύπριοι λήπτες δημόσιου βοηθήματος που διαμένουν στην κοινότητα της Μαλούντας 
ανέρχονται σήμερα στις 17 περιπτώσεις/οικογένειες και στην Πόλη Χρυσοχούς στις 7 
περιπτώσεις/οικογένειες. 

http://ec.europa.eu/energy/renewables/transparency
http://www.mcit.gov.c/
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2. Η διαπίστωση κατά πόσο τα άτομα αυτά είναι δικαιούχοι δημόσιου βοηθήματος σύμφωνα με τον περί 
Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμο (Ν. 95(Ι)/2006), γίνεται από αρμόδιους Λειτουργούς 
Κοινωνικών Υπηρεσιών και απαραίτητη προϋπόθεση είναι ο αιτητής/λήπτης του οποίου τα εισοδήματα 
και οι άλλοι οικονομικοί πόροι δεν επαρκούν για την ικανοποίηση των βασικών και ειδικών αναγκών του, 
να έχει τη νόμιμη συνήθη διαμονή του, για συνεχή περίοδο τουλάχιστον ενός έτους, στις ελεγχόμενες 
από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές. 

3. Στα πλαίσια της διαπίστωσης της πιο πάνω προϋπόθεσης, οι αρμόδιοι Λειτουργοί πραγματοποιούν 
επισκέψεις στα σπίτια των ληπτών σε τακτά χρονικά διαστήματα. Επίσης, για όσες περιπτώσεις έχουν 
παιδιά, οι Λειτουργοί συνεργάζονται με τα σχολεία που φοιτούν τα παιδιά για να διαπιστωθεί κατά πόσο 
συνεχίζεται κανονικά η φοίτηση τους. Επιπρόσθετα, υπάρχει συνεργασία με παράγοντες της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης, με την Υπηρεσία Τουρκοκυπριακών Περιουσιών καθώς και με άλλες Υπηρεσίες. 

4. Από το σύνολο των περιπτώσεων που αναφέρθηκαν στην παράγραφο 1, παρέχεται ποσό μηνιαίου 
ενοικίου μόνο σε μια περίπτωση. Πρόκειται για τριμελή οικογένεια, η οποία καταβάλλει μηνιαίο ενοίκιο 
€270.00 και διαμένει σε κατοικία η οποία έχει ανεγερθεί πριν από αρκετά χρόνια σε τουρκοκυπριακή γη 
χωρίς ο ιδιοκτήτης να έχει εξασφαλίσει τις απαραίτητες άδειες από το αρμόδιο Υπουργείο. Οι υπόλοιπες 
περιπτώσεις διαμένουν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες και δεν τους καταβάλλεται επίδομα ενοικίου από 
τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 

5. Σημειώνεται τέλος, ότι για σκοπούς παροχής επιδόματος ενοικίου από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, απαραίτητη προϋπόθεση είναι το ενοικιαστήριο έγγραφο και όχι η άδεια οικοδομής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.395, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.395 και ημερ. 25 Ιανουαρίου, 2012, με την 
οποία μας έχετε διαβιβάσει ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργος Περδίκης και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, όσον αφορά τα προγράμματα του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών μέσα στα πλαίσια των σημερινών οικονομικών συνθηκών ο προϋπολογισμός του 
Οργανισμού για το 2012 είναι μειωμένος, γεγονός που συνεπάγεται και μείωση στον αριθμό των δικαιούχων 
αιτητών. 

 Αναφορικά με το κατά πόσον έχει τεθεί ρήτρα επιστροφής της οικονομικής βοήθειας για τους ιδιοκτήτες 
γης στα κατεχόμενα που προσφεύγουν στην «Επιτροπή Αποζημιώσεων» που ίδρυσαν οι κατοχικές αρχές, 
αναφέρεται ότι ο Κεντρικός Φορέας δεν έχει θέσει τέτοια ρήτρα. 

 Το μέρος της ερώτησης που σχετίζεται με οποιαδήποτε άλλα προγράμματα στεγαστικής ή άλλης 
βοήθειας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών και ως εκ τούτου αντίγραφο της ερώτησης 
του κου Περδίκη έχει σταλεί στο εν λόγω Υπουργείο για αρμόδια απάντηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.399, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2012, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.399 και ημερομηνία 30/1/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

1.  Μετά από συνεργασία μεταξύ του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του 
Υπουργείου Οικονομικών, έχει τροποποιηθεί ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμος (Ν. 189/2011), 
ώστε από 1/1/2012 η παροχή επιδόματος μονογονεϊκής οικογένειας να γίνεται από την Υπηρεσία 
Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών και όχι από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2.  Με βάση τη μέχρι σήμερα πληροφόρηση που έχουμε από την Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων, η 
Υπηρεσία θα είναι σε θέση να καταβάλει το επίδομα μονογονιού τον Ιούνιο του 2012. Ως εκ τούτου, οι 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας θα συνεχίζουν να καταβάλλουν δημόσιο βοήθημα σε μονογονεϊκές 
οικογένειες μέχρι και το Μάιο του 2012, ενώ εργάζονται για την διευθέτηση όλων των εκκρεμοτήτων που 
αφορούν την ομάδα αυτή, συμπεριλαμβανομένης και της προώθησης σχετικής τροποποίησης του περί 
Δημόσιων Βοηθημάτων Νόμου ώστε να καταργηθούν οι πρόνοιες που αναφέρονται σε παροχή 
δημόσιου βοηθήματος σε μονογονείς, τα επιδόματα των οποίων θα καλύπτονται από την Υπηρεσία 
Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών. 

3. Ταυτόχρονα, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας βρίσκονται σε συνεργασία με την Υπηρεσία Χορηγιών 
και Επιδομάτων, ώστε κατά την πρώτη πληρωμή του επιδόματος μονογονιού από μέρους τους, να γίνει 
αναπροσαρμογή του ποσού δημόσιου βοηθήματος και αφαίρεση τυχόν επιπρόσθετων εισοδημάτων για 
όσες μονογονεϊκές οικογένειες θα συνεχίσουν να λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα με άλλη ιδιότητα π.χ. 
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άνεργου, ασθενή κ.α. Για τις περιπτώσεις μονογονεϊκών οικογενειών που δεν θα συνεχίσουν να είναι 
δικαιούχοι δημόσιου βοηθήματος (π.χ. εργαζόμενοι μονογονιοί) και θα λαμβάνουν οικονομική βοήθεια 
από την Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων, θα υπάρξει συνεργασία μεταξύ των δύο Υπηρεσιών για 
αποφυγή διπλοπληρωμών. 

4. Σημειώνεται ότι ο νέος ορισμός της μονογονεϊκής οικογένειας στον περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
Νόμο (Ν. 189 (I) 2011) δεν περιλαμβάνει τους εν διαστάσει συζύγους και τους συζύγους τους οποίους 
ο/η σύζυγος εκτίει ποινή φυλάκισης. Με το νέο ορισμό συμφωνούν και οι εκπρόσωποι των Συνδέσμων 
Μονογονεϊκών Οικογενειών, αφού αυτό ήταν πάγιο αίτημά τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.416, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το συντονισμό για υλοποίηση αναπτυξιακών έργων εντός Βρετανικών Βάσεων έχει ουσιαστικά ο 
Έπαρχος Λάρνακας. Τα μόνα έργα που προωθούνται από το Τμήμα Δημοσίων Έργων είναι η αναβάθμιση 
βάσει πολεοδομικού σχεδιασμού των λεωφόρων Μακαρίου/Δημοκρατίας και Βάττενας εντός της Κοινότητας 
Ορμήδειας, τα οποία βρίσκονται σε διαδικασία προσφορών και αναμένεται η έγκριση πιστώσεων για έναρξη 
τους. Τα έργα αυτά χωροθετούνται στον πυρήνα της Κοινότητας Ορμήδειας που είναι εκτός των Βρετανικών 
Βάσεων. 

3. Η ετοιμασία τοπικού σχεδίου για την Κοινότητα Ορμήδειας εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

4. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει διαβιβάσει την πιο πάνω Ερώτηση στο Υπουργείο 
Εσωτερικών, στο οποίο υπάγονται η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
για αρμόδιο χειρισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.419, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.01.419 και ημερομηνία 30 Ιανουαρίου 2012 που αφορά την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ 
ότι η ζητούμενη μελέτη διενεργήθηκε μετά από σύμβαση που υπογράφθηκε μεταξύ του Οίκου “G. Karavokyris 
& Partners Consulting Engineers S.A.” και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Με βάση τα πιο πάνω, αντίγραφο της επιστολής σας έχει κοινοποιηθεί στον Υπουργό Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για χειρισμό λόγω αρμοδιότητας. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.461, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Ανδρέας Φακοντής με αρ. 
23.06.010.01.461, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 16.2.2012 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα, όσον αφορά το διαχωρισμό οικοπέδων στην κοινότητα Μαμωνιών και 
παραχώρησή τους σε εκτοπισθέντες και σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα: 

(α)  Στην κοινότητα Μαμωνιών και συγκεκριμένα σε μέρος του κρατικού τεμαχίου με αρ. 108, Φ/Σχ. 52/09 
και 52/10, έχουν διαχωριστεί 45 οικόπεδα, τα οποία έχουν ήδη παραχωρηθεί σε δικαιούχους 
εκτοπισθέντες που κατοικούν σε Τ/Κ κατοικίες, ως αντιστάθμισμα. 

(β)  Έχει μελετηθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το ενδεχόμενο διαχωρισμού του κρατικού 
τεμαχίου με αρ. 338, Φ/Σχ. 52/10 και 52/11, του τεμαχίου με αρ. 341, Φ/Σχ. 52/11, αλλά η διερεύνηση 
δεν τελεσφόρησε ενόψει αντιρρήσεων από άλλες Υπηρεσίες/Τμήματα, λόγω του κινδύνου μόλυνσης του 
υδροφορέα του ποταμού Διαρίζου ή και της ένταξης των ανωτέρω ιδιοκτησιών στην περιοχή ΖΕΠ της 
κοιλάδας του Διαρίζου. Η εξεύρεση άλλου κρατικού τεμαχίου, που να είναι χωροταξικά και τεχνικά 
κατάλληλο για διαχωρισμό οικοπέδων στην κοινότητα Μαμωνιών δεν κατέστη δυνατή. 

(γ)  Με βάση τα κριτήρια του Σχεδίου Διάθεσης Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα, 
διαχωρίζονται οικόπεδα όπου υπάρχει ανάγκη. Για την κοινότητα Μαμωνιών, έγινε πρόσφατα 
περαιτέρω διερεύνηση του αιτήματος από τον Έπαρχο Πάφου, αλλά δεν αποδείχθηκε η αναγκαιότητα 
διαχωρισμού οικοπέδων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.464, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λεμεσού κ. Ανδρέας Κυπριανού με αρ. 
23.06.010.01.464, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 17.2.2012 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα, όσον αφορά το διαχωρισμό οικοπέδων μέσω του Σχεδίου Διάθεσης Οικοπέδων 
για Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα στην Κοινότητα Επισκοπής: 

(α) Έχει προταθεί από τον Έπαρχο Λεμεσού όπως τα κρατικά τεμάχια με αρ. 40 και 275, τα οποία 
σύμφωνα με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου αρ. 68.298 ημερ. 21/1/2009, προορίζονταν να 
διαχωριστούν σε οικόπεδα για να διατεθούν προς ανταλλαγή των ιδιωτικών οικοπέδων που θα 
απαλλοτριωθούν στην Ερήμη για αρχαιολογικούς σκοπούς, διαχωριστούν εν τέλει σε οικόπεδα για τις 
ανάγκες των οικογενειών με χαμηλά εισοδήματα της Κοινότητας. 

(β) Ο Έπαρχος Λεμεσού θα πραγματοποιήσει σύσκεψη στην Κοινότητα Επισκοπής στις 20/4/2012 με τη 
συμμετοχή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και άλλων εμπλεκομένων Τμημάτων, ώστε να 
κατατεθούν οι απόψεις του κάθε Τμήματος για την προώθηση του όλου θέματος. 

(γ) Σε περίπτωση που οι απόψεις των Τμημάτων είναι θετικές, θα ετοιμαστεί νέο σχέδιο διαχωρισμού 
οικοπέδων από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, και στη συνέχεια τα κατασκευαστικά σχέδια για το 
διαχωρισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.466, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ.: 23.06.010.01.466 και ημερ. 20/2/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010, Ν. 126(Ι)/2010, 
δημοσιεύτηκε στην επίσημη εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 23.12.2010. 

 Ο τροποποιητικός Νόμος προβλέπει 3 αντί 5 χρόνια ελάχιστη απαιτούμενη απασχόληση σε μεταλλείο 
βάσει της οποίας μειώνεται η συντάξιμη ηλικία του μεταλλωρύχου κατά 1 μήνα για κάθε 5 μήνες 
απασχόλησης. Συνεπώς, μεταλλωρύχος που έχει συμπληρώσει την ελάχιστη απαιτούμενη απασχόληση σε 
μεταλλείο δικαιούται σύνταξη γήρατος 7 μήνες νωρίτερα από το 63ο έτος της ηλικίας του. 

 Ο τροποποιητικός Νόμος ορίζει την 9.7.2010 ως έναρξη της ισχύος όπως και ο περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμος του 2010. Πρόσθετα, όμως, ορίζει την 1.1.2010 ως έναρξη της ισχύος του για τους 
μεταλλωρύχους που εμπίπτουν στις πρόνοιες του άρθρου 97 του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου του 
2010. Το άρθρο 97 είναι μεταβατική διάταξη που καθορίζει ότι ασφαλισμένος ή δικαιούχος δυνάμει του Νόμου 
που καταργήθηκε (Ν. 41/1980) λογίζεται ως ασφαλισμένος ή δικαιούχος δυνάμει του παρόντος Νόμου (Ν. 
59(Ι)/2010) και τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις του διέπονται από τον παρόντα Νόμο από την ημερομηνία 
έναρξης ισχύος του. Επομένως, αν η τροποποίηση ίσχυε στο Νόμο που καταργήθηκε, τότε, οι μεταλλωρύχοι 
που απασχολήθηκαν σε μεταλλείο για περίοδο από 3 μέχρι 5 χρόνια και ουσιώδη χρόνο από την 1.1.2010 και 
μετά θα δικαιούνταν μείωση της συντάξιμης τους ηλικίας κατά τουλάχιστον 7 μήνες. 

 Λόγω του ότι η ημερομηνία έναρξης της ισχύος του τροποποιητικού Νόμου σε ό,τι αφορά τους 
μεταλλωρύχους είναι προγενέστερη της ημερομηνίας έναρξης ισχύος του βασικού Νόμου, χρειάστηκε να 
γίνουν πρόσθετες ενέργειες ώστε καταρχήν να καθοριστούν και έπειτα να εντοπιστούν όλοι οι μεταλλωρύχοι 
που επηρεάζονται από την τροποποίηση. Ως εκ τούτου, ως πρώτο βήμα, ζητήθηκε από τις συντεχνίες των 
εργαζομένων να καλέσουν τα επηρεαζόμενα μέλη τους να υποβάλουν αίτηση για σύνταξη γήρατος νοουμένου 
ότι δεν είχαν ήδη υποβάλει αίτηση. 

 Έχουν παραληφθεί 20 αιτήσεις σύνταξης γήρατος οι οποίες για να εξεταστούν σύμφωνα με τις νέες 
πρόνοιες, απαιτούνται αλλαγές στη μηχανογραφημένη διαδικασία εξέτασης αιτήσεων σύνταξης γήρατος. Οι εν 
λόγω αλλαγές έχουν ήδη αρχίσει και μετά την ολοκλήρωσή τους, θα ξεκινήσει άμεσα η εξέταση των αιτήσεων. 
Παράλληλα, μετά την ολοκλήρωση των αλλαγών, θα επανεξεταστούν και οι απορριφθείσες αιτήσεις 
μεταλλωρύχων με ουσιώδη χρόνο από την 1.1.2010 και μετά, οι οποίες είχαν απορριφθεί λόγω του ότι δεν 
πληρούσαν το κριτήριο της ελάχιστης απασχόλησης σε μεταλλείο που ίσχυε πριν την τροποποίηση, αλλά 
πληρούν το νέο κριτήριο. Ο ακριβής αριθμός των μεταλλωρύχων που επηρεάζονται από την τροποποίηση θα 
γίνει γνωστός μετά την επανεξέταση των εν λόγω αιτήσεων. 

 Τονίζεται ότι, οι μεταλλωρύχοι που επηρεάζονται από την τροποποίηση λαμβάνουν σύνταξη γήρατος 
από το 63ο έτος (ή σε μεμονωμένες περιπτώσεις στο 65ο  της ηλικίας τους) χωρίς καθυστέρηση και θα λάβουν 
αναδρομικά το ποσό της σύνταξης που δικαιούνται με βάση την τροποποίηση το συντομότερο δυνατό.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.476, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη ο οποίος ζητά να 
πληροφορηθεί αν τηρείται μητρώο των οπαδών που επιδεικνύουν βίαιη και ρατσιστική συμπεριφορά στο 
γήπεδο, αν απαγορεύεται η είσοδος των συγκεκριμένων οπαδών στο γήπεδο και αν προτίθεται το αρμόδιο 
τμήμα να συνεργαστεί με τις υπηρεσίες άλλων κρατών μελών για τον καταρτισμό ενός ολοκληρωμένου 
Ευρωπαϊκού μητρώου οπαδών, και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Στο Εθνικό Γραφείο Συλλογής Πληροφοριών για τον Χουλιγκανισμό, το οποίο ιδρύθηκε το 2002 και 
λειτούργησε επίσημα το 2004 με την πλήρη ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μετά από 
απόφαση του Συμβουλίου της Ευρώπης ημερομηνίας 25 Απριλίου 2002, με αριθμό 2002/348/ΔΕΥ, 
τηρείται μητρώο οπαδών τριών κατηγοριών σύμφωνα με τους περί της Πρόληψης και της Καταστολής 
της Βίας στους Αθλητικούς χώρους Νόμους του 2008 και 2011. Οι εν λόγω νόμοι θεσμοθετούν και 
κατοχυρώνουν την ίδρυση και λειτουργία του πιο πάνω γραφείου, καθώς επίσης την ίδρυση αρχείου, 
τηρουμένων των προνοιών του περί Επεξεργασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα Νόμου. 
Σύμφωνα με το άρθρο 50(1) (β) και (γ) των εν λόγω νόμων το αρχείο περιλαμβάνει κατάλογο 
επικίνδυνων οπαδών καθώς επίσης και κατάλογο προσώπων τα οποία έχουν στερηθεί της φιλάθλου 
ιδιότητας με οποιοδήποτε τρόπο. Στις κατηγορίες αυτές περιλαμβάνονται και οπαδοί οι οποίοι 
επιδεικνύουν βίαιη και ρατσιστική συμπεριφορά στο γήπεδο. 

2. Η είσοδος συγκεκριμένων οπαδών στο γήπεδο είναι δυνατό να απαγορευτεί με απόφαση δικαστηρίου 
σύμφωνα με το άρθρο 73(1) των προαναφερομένων νόμων, δεν έχει όμως μέχρι σήμερα εκδοθεί τέτοια 
απόφαση. Έχει όμως απαγορευτεί αρκετές φορές σε οπαδούς σύμφωνα με το άρθρο 69(1) των πιο 
πάνω νόμων με την έκδοση προκήρυξης στο όνομα της Δημοκρατίας, την οποία εκδίδει ο Αστυνομικός 
Διευθυντής της Επαρχίας ή ο Βοηθός του και με την οποία διατάσσεται ο αποκλεισμός ή η απαγόρευση 
εισόδου επικίνδυνων οπαδών στον αθλητικό χώρο στον οποίο θα διεξαχθεί συγκεκριμένος αγώνας ή 
εκδήλωση. Το ίδιο ισχύει και σε περίπτωση ποδοσφαιρικού αγώνα με διεθνή διάσταση. 

3. Το Εθνικό Γραφείο Συλλογής Πληροφοριών για τον Χουλιγκανισμό συνεργάζεται από την ίδρυση του με 
τις υπηρεσίες άλλων κρατών μελών για την ανταλλαγή χρήσιμων πληροφοριών και τη διευκόλυνση της 
διεθνούς αστυνομικής συνεργασίας πριν, κατά και μετά από ποδοσφαιρικές διοργανώσεις με διεθνή 
διάσταση. Η ανταλλαγή πληροφοριών για τον καταρτισμό ενός ολοκληρωμένου Ευρωπαϊκού μητρώου 
οπαδών, σύμφωνα με το Άρθρο 3(3), της απόφασης του Συμβουλίου 2002/348/ΔΕΥ, διεξάγεται 
σύμφωνα με την ισχύουσα εθνική και διεθνή νομοθεσία, λαμβανομένων υπόψη των δεδομένων 
προσωπικού χαρακτήρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.480, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας διαβιβάζεται Πίνακας στον οποίο αναγράφεται η μέση τιμή 
πώλησης του ηλεκτρικού ρεύματος στην Κύπρο για τις πέντε κατηγορίες πελατών για τα έτη 2010 και 2011. 

ΑΡΧΗ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ 

ΣΤΑΤΙΣΤΙΚΕΣ ΚΑΤΑΣΤΑΣΕΙΣ ΗΛΕΚΤΡΙΚΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ 

ΚΑΤΑ ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΕΡΙΟΔΟ ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 

ΠΕΡΙΟΔΟΣ 

ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ – ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ  2011 

ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ 
ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ 

ΠΩΛΗΣΕΙΣ 

kWh 

ΜΕΣΗ ΤΙΜΗ ΑΝΑ 
ΠΩΛΗΘΕΙΣΑ kWh cent 

OIKIAKH 1.704.271.977 18,68 

ΕΜΠΟΡΙΚΗ 1.856.030.844 19,76 

BIOMHXANIKH 796.233.357 17,63 

ΓΕΩΡΓΙΚΗ 140.354.272 18,62 

ΟΔΙΚΟΣ ΦΩΤΙΣΜΟΣ 86.068.205 17,50 
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ΣΥΝΟΛΟ 4.582.958.655 18,91 

   

ΠΕΡΙΟΔΟΣ 

ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ – ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ  2010 

ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ 
ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ 

ΠΩΛΗΣΕΙΣ 

kWh 

ΜΕΣΗ ΤΙΜΗ ΑΝΑ 
ΠΩΛΗΘΕΙΣΑ kWh cent 

OIKIAKH 1.747.843.941 16,33 

ΕΜΠΟΡΙΚΗ 1.994.290.140 17,15 

BIOMHXANIKH 816.941.218 15,19 

ΓΕΩΡΓΙΚΗ 149.057.151 15,65 

ΟΔΙΚΟΣ  ΦΩΤΙΣΜΟΣ 83.990.384 14,83 

ΣΥΝΟΛΟ 4.792.122.834 16,43 

   

ΑΥΞΗΣΗ/ΜΕΙΩΣΗ 

ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ 
ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ 

ΠΩΛΗΣΕΙΣ 

kWh 

ΜΕΣΗ ΤΙΜΗ ΑΝΑ 
ΠΩΛΗΘΕΙΣΑ kWh cent 

OIKIAKH -43.571.964 2,35 

ΕΜΠΟΡΙΚΗ -138.259.296 2,60 

BIOMHXANIKH -20.707.861 2,44 

ΓΕΩΡΓΙΚΗ -8.702.879 2,97 

ΟΔΙΚΟΣ ΦΩΤΙΣΜΟΣ 2.077.821 2,67 

ΣΥΝΟΛΟ -209.164.179 2,48 

 
ΣΗΜΕΙΩΣΗ: Στον υπολογισμό της μέσης τιμής δεν περιλαμβάνεται ο ΦΠΑ και το τέλος για ΥΔΩ. 

 Επισυνάπτεται επίσης Πίνακας στον οποίο αναγράφονται οι αντίστοιχες χρεώσεις στα άλλα KM της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης+. Σημειώνεται ότι οι πληροφορίες αυτές έχουν εξαχθεί από την επίσημη ιστοσελίδα της 
Eurostat (www.eurostat.com). 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.481, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

«Πλοηγίδες στο λιμάνι Λεμεσού 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, η οποία υποβλήθηκε με την επιστολή σας ημερ. 24/2/2012, θα 
ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Στο λιμάνι Λεμεσού βρίσκονται οι πλοηγίδες «ΑΣΠΕΛΙΑ» και «ΑΛΑΣΙΑ». Η πρώτη αφορά πλοηγίδα που 
ανήκει στο λιμάνι Λάρνακας και η οποία έχει μεταφερθεί στο λιμάνι Λεμεσού, έτσι ώστε να καταστεί 
δυνατή η συντήρηση/επισκευή της πλοηγίδας «ΑΚΑΜΑΝΤΙΣ», η οποία παρουσιάζει τεχνικά 
προβλήματα. Η δεύτερη πλοηγίδα, επιθεωρήθηκε από αρμόδιο προσωπικό της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
τον Φεβρουάριο του 2012. Η επιθεώρηση κατέδειξε ότι χρειάζεται να γίνουν οι απαραίτητες 
επιδιορθώσεις οι οποίες θα την καταστήσουν λειτουργικά ασφαλή. Σημειώνεται ότι ήδη έχουν 
δρομολογηθεί από τα αρμόδια τμήματα της Αρχής, όλες οι αναγκαίες ενέργειες επίλυσης των 
προβλημάτων που παρουσιάζει. 

http://www.eurostat.com/
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2. Σε ό,τι αφορά στην πλοηγίδα «ΑΚΑΜΑΝΤΙΣ», σημειώνεται ότι η συντήρηση/επισκευή της, προωθήθηκε 
αφότου ολοκληρώθηκαν οι απαιτούμενοι έλεγχοι τόσο από εσωτερικούς αρμόδιους λειτουργούς όσο και 
από εξουσιοδοτημένους λειτουργούς αρμόδιων φορέων του ιδιωτικού τομέα. 

3. Επίσης, αναφέρεται ότι έχει ήδη ολοκληρωθεί από το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας η επιθεώρηση των 
πλοηγίδων «ΑΣΠΕΛΙΑ» και «ΑΚΑΜΑΝΤΙΣ» που ανήκουν στο λιμάνι Λεμεσού. Σημειώνεται ότι δεν 
υπάρχει συγκεκριμένη νομοθετική ρύθμιση για το συγκεκριμένο θέμα και ως εκ τούτου η 
προαναφερόμενη επιθεώρηση που πραγματοποιήθηκε από το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, έγινε κατ’ 
αναλογία με τους περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμούς του 2002 (ΚΔΠ 
342/2002), αλλά και βάσει των γενικών αρχών ασφάλειας της Ανθρώπινης Ζωής στη Θάλασσα και της 
Ναυτικής Πρακτικής. 

 Τέλος πληροφορείστε ότι για την τελική επίλυση του προβλήματος και με σκοπό να επιτευχθεί ο 
καλύτερος δυνατός χειρισμός του θέματος, έχει ήδη προκηρυχθεί ο διαγωνισμός για την αγορά μιας νέας 
πλοηγίδας και παράλληλα προωθήθηκε η αξιολόγηση και η καταγραφή της μηχανικής κατάστασης των 
πλοηγίδων.  Εφόσον υποβληθούν οι εκθέσεις και τα πορίσματα των ενεργειών αυτών, η Αρχή Λιμένων 
Κύπρου, λαμβάνοντας υπόψη και τα όσα έχουν προκύψει από τις επιθεωρήσεις που προαναφέρθηκαν στα 
σημεία πιο πάνω, προτίθεται να προχωρήσει στην υλοποίηση όλων των ενεργειών που απαιτούνται έτσι ώστε 
οι πλοηγίδες να καταστούν καθ’ όλα ασφαλείς και λειτουργικά αξιόπιστες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.491, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.491 και ημερ. 20/3/2012 με την παράκληση 
όπως αυτή τεθεί υπόψη της αναφερόμενης βουλευτού. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφασή του με Αρ. 63.924, παρ. β(ι), ημερ. 22/6/2006, ενέκρινε την 
παραχώρηση μέρους των εγκαταστάσεων του ΑΤΙ στο Ινστιτούτο Κύπρου (κτίριο σχήματος Γ στην ανατολική 
πλευρά του κυρίως οικήματος). Στα πλαίσια αυτά, οι εν λόγω εγκαταστάσεις του ΑΤΙ ανακαινίστηκαν από το 
Ινστιτούτο Κύπρου και έχει εγκατασταθεί εκεί. 

 Σύμφωνα με γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας, η πιο πάνω Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
λήφθηκε από αναρμόδιο όργανο, εφόσον εξακολουθούσε κατά το χρόνο της Απόφασης να βρίσκεται σε ισχύ ο 
περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου Νόμος [Ν. 115(Ι)/1999)], με βάση τον οποίο αρμόδιο όργανο για τη 
διαχείριση των εγκαταστάσεων του ΑΤΙ ήταν το Διοικητικό του Συμβούλιο. Ως εκ τούτου, το Υπουργικό 
Συμβούλιο, με νέα Απόφασή του (αρ. 69.658 ημερομηνίας 3/12/2009), εξουσιοδότησε την Υπουργό Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να εξετάσει το πρόβλημα και να υποβάλει Πρόταση στο Συμβούλιο, με εισηγήσεις 
για τον τρόπο αντιμετώπισής του. Ως αποτέλεσμα της μελέτης που ακολούθησε, σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας, ψηφίστηκε ο Ν. 3(Ι)/2011, ο οποίος με Διάταγμα της υποφαινομένης τέθηκε σε 
ισχύ από την 1/4/2011, με βάση τον οποίο καταργήθηκε ο περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου Νόμος [Ν. 
115(Ι)/1999)] και κατ’ επέκταση το ΑΤΙ τερμάτισε τη λειτουργία του και όλα τα όργανα του έχουν πάψει να 
λειτουργούν. 

 Σύμφωνα με τη νέα νομοθετική ρύθμιση, όλη η κινητή και ακίνητη περιουσία του ΑΤΙ, που 
προηγουμένως, με βάση τον περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου Κύπρου Νόμο, ετύγχανε διαχείρισης 
από το Διοικητικό Συμβούλιο του ΑΤΙ, έχει περιέλθει στην κυριότητα της Δημοκρατίας. 

 Με νεότερες αποφάσεις του ημερ. 17/6/2011 και 8/2/2011, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε την 
εκμίσθωση στο Ινστιτούτο Κύπρου των κτιριακών εγκαταστάσεων, στις οποίες έχει ήδη εγκατασταθεί (δηλαδή 
του κτιρίου σχήματος Γ στην ανατολική πλευρά του κυρίως οικήματος) και επιπλέον, δύο εργαστηρίων, του 
χώρου στον οποίο το εν λόγω Ινστιτούτο έχει ανοικοδομήσει νέες εγκαταστάσεις, καθώς και ενός μέρους του 
κτιρίου στην ανατολική πλευρά του κυρίως οικήματος. 

 Το σύνολο των κτιριακών εγκαταστάσεων του ΑΤΙ που έχουν παραχωρηθεί στο Ινστιτούτο Κύπρου 
βάσει των πιο πάνω αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου, φαίνεται με μπλε χρώμα στο χωροταξικό 
σχέδιο που επισυνάπτεται. 

 Σημειώνεται ότι, ύστερα από τις πιο πάνω νεότερες Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων, σε συνεργασία με το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, βρίσκεται στη διαδικασία της 
ετοιμασίας των συμβολαίων για την εκμίσθωση των πιο πάνω κτιριακών εγκαταστάσεων και χώρων που έχει 
αποφασισθεί να παραχωρηθούν στο Ινστιτούτο Κύπρου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.496, ημερομηνίας 23 

Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με Αρ. Φακ. Ερ. 
23.06.010.01.496 και ημερομηνίας 1/3/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προχωρά στη διαμόρφωση και περίφραξη του χώρου των νέων 
αποθηκών στη Βιομηχανική Περιοχή Αγίας Βαρβάρας με ταυτόχρονη σταδιακή μετακίνηση των υλικών 
αποθήκευσης σε ανοικτούς χώρους (σωλήνες και εξαρτήματα) κάτι που αναμένεται να ολοκληρωθεί στα μέσα 
του 2013. 

 Παράλληλα κατασκευάζονται στεγασμένοι χώροι αποθήκευσης και γραφεία αποθηκάριων για πλήρη 
μεταστέγαση της Αποθήκης Τίμης σε αυτά.  Η εργασία αυτή αναμένεται να διαρκέσει μέχρι το 2014. 

 Σημειώνεται ότι το εργαστήριο που βρίσκεται στην ίδια περιοχή θα μεταστεγαστεί σε δεύτερη φάση ενώ 
το γραφείο των νεροφόρων θα παραμείνει λόγω της στρατηγικής του θέσης για τη λειτουργία του Αρδευτικού 
Έργου και για εξυπηρέτηση των γεωργών. 

 Με την ευκαιρία αυτή διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.503, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Στην κοινότητα Κονιών η κατ’ οίκον διανομή της αλληλογραφίας διεξάγεται από αγροτικό διανομέα, ο 
οποίος πέραν της κατ’ οίκον διανομής εξυπηρετεί την κοινότητα με την πώληση γραμματοσήμων και 
άλλου ταχυδρομικού υλικού. Η ταχυδρομική εξυπηρέτηση που προσφέρεται σήμερα στην κοινότητα 
Κονιών κρίνεται ικανοποιητική. 

2. Σ’ ό,τι αφορά στο αίτημα για ένταξη της κοινότητας Κονιών στο κεντρικό σύστημα αλληλογραφίας του 
Επαρχιακού Ταχυδρομικού Γραφείου Πάφου, δηλαδή η κατ’ οίκον διανομή να διεξάγεται με υπάλληλο 
του Τμήματος αντί αγροτικό διανομέα, αυτό εξετάζεται μέσα στους ευρύτερους σχεδιασμούς του 
Τμήματος και σε συνάρτηση με τις ανάγκες και άλλων κοινοτήτων που γειτνιάζουν με την Πάφο όπως η 
Έμπα, η Κισσόνεργα, η Λέμπα, η Τάλα, η Τρεμιθούσα και η Μεσόγη. 

3. Όπως αντιλαμβάνεστε η ικανοποίηση τέτοιων αιτημάτων αυτή τη στιγμή δεν μπορεί να πραγματοποιηθεί 
καθώς αυτό θα απαιτήσει την πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού, πράγμα που αντίκειται στη 
γενικότερη δημοσιονομική κατάσταση του τόπου και στην κυβερνητική πολιτική για παγοποίηση νέων 
θέσεων στο δημόσιο τομέα. 

4. Ωστόσο, το θέμα θα παραμείνει στους σχεδιασμούς του Τμήματος και θα επανεξεταστεί στον κατάλληλο 
χρόνο, όταν και εφόσον τα δεδομένα διαφοροποιηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.506, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Βελτιωτικά έργα στον κύριο δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Κάτω Πύργου στο τμήμα που διέρχεται από την 
Αγία Μαρίνα 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η μελέτη για κατασκευή πεζοδρομίων εντός της πυκνοκατοικημένης περιοχής της Κοινότητας Αγίας 
Μαρίνας, μήκους 500 μ., έχει ετοιμαστεί παλαιότερα αλλά δεν κατέστη δυνατό να υλοποιηθεί το έργο λόγω 
πολλών άλλων ειλημμένων υποχρεώσεων για παρόμοια έργα. 

3. Το έργο επρογραμματίζετο να προωθηθεί φέτος, αλλά λόγω των πολλών βροχών, συνέβησαν σοβαρές 
κατολισθήσεις στην Επαρχία Πάφου που κατέστησαν αρκετούς δρόμους επικίνδυνους, γι’ αυτό οι πιστώσεις 
που προορίζονταν για μικρά βελτιωτικά έργα στην Επαρχία Πάφου θα διατεθούν κατά προτεραιότητα για 
αποκατάσταση των κατολισθήσεων. 

4. Ενόψει των πιο πάνω αναγκαίων εργασιών, η κατασκευή πεζοδρομίων αναβάλλεται για το 2013 εφόσον 
εγκριθούν οι αναγκαίες πιστώσεις στους Προϋπολογισμούς. 

5. Όσον αφορά τα αιτήματα που υπέβαλε η Κοινότητα για λήψη μέτρων κυκλοφοριακής ύφεσης, θα 
εξεταστούν σε επόμενη συνεδρία της αρμόδιας Τεχνικής Επιτροπής του Τμήματος Δημοσίων Έργων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.517, ημερομηνίας 24 

Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με Αρ. Ερ. 
23.06.010.01.517 και ημερομηνία 2 Μαρτίου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η αναφερόμενη γεώτρηση με αρ. 2006/027 στην περιοχή “Χρυσοπατερίτισσας” της Κοινότητας Πωμού 
δεν συστήνεται για αξιοποίηση λόγω της μεγάλης απόστασης από την κοινότητα και του συνεπαγόμενου 
ψηλού κόστους. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει ετοιμάσει νέο Σχέδιο 
ενίσχυσης της υδατοπρομήθειας των κοινοτήτων Πωμού και Παχυάμμου με την αξιοποίηση νέας γεώτρησης 
με αρ. 2011/005, η οποία βρίσκεται κοντά στην Κοινότητα Πωμού και είναι διπλάσιας απόδοσης από την 
προαναφερόμενη γεώτρηση. Το εν λόγω έργο θα προταθεί στους Προϋπολογισμούς για το έτος 2013. 

 Με την ευκαιρία αυτή διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.518, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Κατασκευή πεζοδρομίων και επίστρωση του κεντρικού δρόμου Πωμού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Μέσα στο 2011 το Τμήμα Δημοσίων Έργων κατασκεύασε πεζοδρόμια σε διάφορα τμήματα του 
κεντρικού δρόμου της Κοινότητας Πωμού, μήκους 529 μέτρων καθώς επίσης και οχετό σε μήκος 222 μέτρων, 
έναντι δαπάνης €100.000. Στο παρόν στάδιο, δεν προγραμματίζεται η κατασκευή άλλων πεζοδρομίων στην 
Κοινότητα. 

3. Όσον αφορά την επίστρωση με πρέμιξ του κεντρικού δρόμου θα επανεξεταστεί στα πλαίσια μελλοντικών 
προγραμμάτων του Τμήματος Δημοσίων Έργων για περιοδική συντήρηση. Η σημερινή κατάσταση του 
οδοστρώματος κρίνεται ικανοποιητική. Σημειώνεται ότι συνήθης συντήρηση του δρόμου γίνεται από τον 
Επαρχιακό Μηχανικό Πάφου σε ετήσια βάση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.526, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Κατασκευή γέφυρας που συνδέει τη Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας  
με τη Βιομηχανική Ζώνη Μεσόγης 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Οι προσφορές για κατασκευή της πιο πάνω γέφυρας ζητήθηκαν στις 10/2/2012, υποβλήθηκαν στις 
9/3/2012 και αξιολογούνται. Οι εργασίες αναμένεται ν’ αρχίσουν τον Ιούνιο του 2012 εφόσον δεν υπάρξουν 
προβλήματα με τη διαδικασία προσφορών (όπως προσφυγές στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών) και να 
συμπληρωθούν σε 6 μήνες έναντι δαπάνης €800.000 περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.538, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.538 ημερομηνίας 1.3.2012, που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη, κατά πόσο προγραμματίζεται η ανέγερση καθολικού μοναστηριού σε 
πευκόφυτη κρατική γη κοντά στην περιοχή του φράγματος Κανναβιούς στην Πάφο και αν έχει γίνει 
περιβαλλοντική μελέτη για το σκοπό αυτό και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

2. Το Λατινικό Πατριαρχείο Ιεροσολύμων, έχει υποβάλει αίτηση για ανταλλαγή κτημάτων του στην 
Κοινότητα Επισκοπής όπως Επαρχίας Πάφου, έκτασης 13714 τ.μ., με τμήμα όπως κρατικής ιδιοκτησίας με αρ. 
τεμαχίου 403 του Κ.Χ. Σχεδίου 35/56 & 36/49 στην Κοινότητα Κρήτου Μαρόττου, έκτασης 25000 τ.μ., όπως 
φαίνεται με κίτρινο χρώμα στο συνημμένο σχέδιο, για σκοπούς ανέγερσης μοναστηριού. Σημειώνεται ότι οι 
αιτητές αγόρασαν την ιδιοκτησία στην Επιτροπή, με σκοπό την ανέγερση μοναστηριού, αλλά η εξασφάλιση 
των σχετικών αδειών ήταν ανέφικτη, γιατί αυτή εστερείτο πρόσβασης από δημόσιο δρόμο. 

3. Η πιο πάνω αίτηση έχει εξεταστεί σύμφωνα με τη νενομισμένη διαδικασία και αφού λήφθηκαν οι 
απόψεις των αρμοδίων Τμημάτων και Υπηρεσιών, οι οποίες είναι όλες θετικές, ετοιμάστηκε σχετική 
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αιτιολογημένη έκθεση, η οποία αναμένεται να υποβληθεί σε προσεχή συνεδρία της αρμόδιας Υπουργικής 
Επιτροπής για μελέτη και ακολούθως, στο Υπουργικό Συμβούλιο, για λήψη τελικής απόφασης. 

4. Επισημαίνεται επίσης ότι, κατόπιν επιτόπιας εξέτασης αρμόδιου Κτηματολογικού Λειτουργού, εντός της 
ζητούμενης από τους αιτητές κρατικής γης, δεν υπάρχουν οποιαδήποτε πεύκα ή άλλα δέντρα, παρά μόνο 
άγρια χαμηλή βλάστηση, ενώ περιβαλλοντική μελέτη θα υποβληθεί στο στάδιο της αδειοδότησης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.543, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με ημερομηνία 6 Μαρτίου 2012 και στην ερώτηση 23.06.010.01.543 
του κ. Τάσου Μητσόπουλου βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Όσον αφορά στο πρώτο μέρος της ερώτησης:  

(α)  Υπάρχουν σχέδια κατασκευής νέου διώροφου κτηρίου, 1200 τ.μ. περίπου, το οποίο θα ανεγερθεί στο 
χώρο του υφιστάμενου Στρατιωτικού Νοσοκομείου στο Στρατόπεδο “Β. Καποτά”, στη Λευκωσία και θα 
αποτελεί επέκτασή του.  

(β)  Το Δεκέμβριο 2011 προκηρύχθηκαν προσφορές, οι οποίες βρίσκονται στο στάδιο Αξιολόγησης από τις 
Τεχνικές Υπηρεσίες του ΥΠΑΜ. Η υπογραφή του Συμβολαίου αναμένεται να γίνει εντός του Μαΐου 2012. 
Η διάρκεια κατασκευής του κτηρίου προβλέπεται να είναι 52 εβδομάδες.  

(γ)  Το νέο κτήριο θα στεγάσει σύγχρονο χειρουργείο, θαλάμους νοσηλείας, κλινικό εργαστήριο και 
κοινόχρηστους χώρους, που περιλαμβάνουν εστιατόριο, κουζίνα και αποδυτήρια-χώρους υγιεινής.  

(δ)  Μετά την ανέγερση του νέου κτηρίου θα γίνουν ανακατατάξεις των υφιστάμενων χώρων, για να 
καταστούν πιο λειτουργικοί, ειδικά σε ό,τι αφορά τα εξωτερικά ιατρεία. 

Όσον αφορά στο δεύτερο μέρος της ερώτησης, το 106 ΣΝΕ έχει ήδη αναβαθμιστεί, με προμήθεια νέου 
σύγχρονου εξοπλισμού, ο οποίος περιλαμβάνει καινούργια χειρουργική τράπεζα, 2 σύγχρονες 
αναισθησιολογικές μηχανές, νέο ακτινολογικό μηχάνημα, μηχάνημα δοκιμασίας κοπώσεως, τρισδιάστατο 
καρδιολογικό υπερηχογράφο, σύγχρονους αναλυτές βιοχημείας-αιματολογίας, πλήρη ωτορινολαρυγγολογική 
και οδοντιατρική μονάδα. Ο πιο πάνω εξοπλισμός θα εγκατασταθεί στο νέο κτίριο ώστε να προσφέρει 
αναβαθμισμένες υπηρεσίες στην Εθνική Φρουρά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.549, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 7 
Μαρτίου 2012, που αφορά στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας ενημερώνω τα 
εξής: 

2. Με στόχο μια νέα Διεθνή Συμφωνία κατά των απομιμήσεων (Anti-Counterfeiting Trade Agreement-
ACTA), η Ευρωπαϊκή Ένωση και αριθμός κρατών μελών του Παγκόσμιου Οργανισμού Εμπορίου ξεκίνησαν το 
2007 διαβουλεύσεις. 

3. Οι διαπραγματεύσεις της εν λόγω συμφωνίας ολοκληρώθηκαν το Νοέμβριο του 2010 μεταξύ των 
χωρών Αυστραλίας, Καναδά, Ιαπωνίας, Δημοκρατίας της Κορέας, Ηνωμένων Πολιτειών του Μεξικού, 
Βασιλείου του Μαρόκου, Νέας Ζηλανδίας, Δημοκρατίας της Σινγκαπούρης, Ομοσπονδίας της Ελβετίας, 
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της. 

4. Σκοπός της Συμφωνίας ACTA είναι η αύξηση της αποτελεσματικότητας του συστήματος προστασίας 
των δικαιωμάτων πνευματικής ιδιοκτησίας και η καταπολέμηση των απομιμήσεων/παραποιήσεων στο διεθνές 
εμπόριο. Περιλαμβάνει επίσης, διατάξεις που αφορούν την επιβολή των δικαιωμάτων πνευματικής ιδιοκτησίας, 
συμπεριλαμβανομένων και διατάξεων για αστικά, ποινικά μέτρα και μέτρα επιβολής σε ψηφιακό περιβάλλον. 
Ακόμη, αποσκοπεί στο να βοηθήσει, να σταματήσει την έκρηξη του παγκόσμιου εμπορίου παραποιημένων και 
πειρατικών προϊόντων και να ενθαρρύνει τους δημιουργούς των πνευματικών δικαιωμάτων. Ταυτόχρονα, θα 
βοηθήσει στο νόμιμο εμπόριο μεταξύ των χωρών, στην ανταγωνιστικότητα και στην αύξηση της απασχόλησης. 

5. Σημειώνεται ότι την εν λόγω Συμφωνία (επισυνάπτεται το κείμενο στα ελληνικά ως Συνημμένο 4) έχουν 
υπογράψει στο Τόκυο η Ευρωπαϊκή Ένωση και 22 κράτη μέλη της, ενώ 5 κράτη μέλη της, μεταξύ των οποίων 
και η Κύπρος, δεν έχουν ακόμη ολοκληρώσει τις εσωτερικές τους διαδικασίες και άρα δεν έχουν ακόμη 
υπογράψει. 
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6. Σημειώνεται επίσης ότι, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη αντιδράσεις από διάφορα 
κοινωνικά σύνολα, έχει ζητήσει και αναμένει γνωμοδότηση από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο αναφορικά με τη 
συμβατότητα της συγκεκριμένης συμφωνίας με το Ευρωπαϊκό Κεκτημένο και κατά πόσο αυτή αντίκειται στα 
θεμελιώδη δικαιώματα και ελευθερίες των χρηστών του διαδικτύου. 

7. Επισυνάπτονται για ενημέρωσή σας (Συνημμένα 1-3) ενημερωτικά σημειώματα της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής αναφορικά με τη Συμφωνία ACTA, καθώς επίσης και η δήλωση του Επίτροπου κ. Karel De Gucht.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.560, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 
23.06.010.01.560 και ημερομηνία 8.3.2012, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη εάν η κυβέρνηση εξετάζει το ενδεχόμενο περαιτέρω επέκτασης των εμπορικών 
σχέσεων Κύπρου-Αυστραλίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η προώθηση των εξαγωγών αγαθών και ειδικότερα των αγροτικών προϊόντων, τα οποία 
αντιπροσωπεύουν ποσοστό περίπου 45% των συνολικών εγχώριων εξαγωγών προς την Αυστραλία, αποτελεί 
για το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, σαφή προτεραιότητα. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω προβολής και προώθησης των εξαγωγών κυπριακών αγροτικών προϊόντων 
και της ενίσχυσης της εξαγωγικής προσπάθειας των εταιρειών που δραστηριοποιούνται στους τομείς της 
παραγωγής, μεταποίησης και εμπορίας γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, το Υπουργείο εφαρμόζει ένα 
στοχευμένο πακέτο μέτρων και ενεργειών που αφορούν στην ενίσχυση των επιχειρήσεων για συμμετοχή σε 
γενικές και εξειδικευμένες εκθέσεις και την ανάληψη άλλων προωθητικών ενεργειών. 

 Συγκεκριμένα, στα πλαίσια του Σχεδίου Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας (De minimis), το Υπουργείο 
παραχωρεί ενισχύσεις έναντι του κόστους συμμετοχής επιχειρήσεων σε εμπορικές εκθέσεις που 
πραγματοποιούνται στην ενιαία αγορά και τρίτες χώρες με σκοπό την προβολή και προώθηση των γεωργικών 
προϊόντων, καθώς και την ενημέρωση για τις συνθήκες εμπορίας στις διάφορες αγορές. 

 Υπό το καθεστώς αυτό και μέσα στα πλαίσια των προσπαθειών για αύξηση των εξαγωγών στην 
Αυστραλία και στις γύρω χώρες, το Υπουργείο συμμετέχει από το 2009 με κρατικό περίπτερο στην έκθεση 
Τροφίμων και Ποτών «Fine Food Australia». Η έκθεση αυτή πραγματοποιείται εναλλάξ, στο Σύδνεϋ και 
Μελβούρνη, και η Κύπρος συμμετέχει με σημαντικό αριθμό εκθετών. Συγκεκριμένα, το έτος 2009 
παραχωρήθηκαν στα πλαίσια του πιο πάνω Σχεδίου, χορηγίες ύψους €184.739 σε 28 επιχειρήσεις, το 2010 
χορηγίες ύψους €180.012 σε 26 επιχειρήσεις και το 2011 χορηγίες ύψους €157.300 σε 21 επιχειρήσεις, ενώ 
για το 2012 έχουν ήδη εκδηλώσει ενδιαφέρον για συμμετοχή εντός του κρατικού περιπτέρου, 19 εταιρείες. 

 Η πλειονότητα των επιχειρήσεων που λαμβάνουν μέρος στην εν λόγω έκθεση αποτελείται από 
βιομηχανίες γαλακτοκομικών προϊόντων, γεγονός που συσχετίζεται και με την συνεχή αυξητική τάση των 
εξαγωγών χαλλουμιού προς την Αυστραλία. Από στοιχεία εξαγωγών της περιόδου 2006-2011 διαφαίνεται ότι 
υπήρξε μια σημαντική αύξηση των εξαγωγών χαλλουμιού, της τάξης του 123%, η οποία μπορεί να αποδοθεί 
σε μεγάλο βαθμό στη στήριξη της Κυβέρνησης στις προσπάθειες Κυπρίων επιχειρηματιών για διείσδυση στη 
συγκεκριμένη αγορά. 

 Αντίθετα οι εξαγωγές κυπριακών κρασιών δε φαίνεται να κινούνται με την ίδια ανοδική πορεία, ως και η 
γενικότερη τάση που παρατηρείται στις εξαγωγές των προϊόντων αυτών. Παρά τις περιορισμένες εξαγωγές, το 
ποσοστό των εξαγωγών οινικών προϊόντων προς την Αυστραλία διατηρείται γύρω στο 3,5%, σε σχέση με 
1,7% το 2006, γεγονός που οφείλεται τόσο στις συνεργασίες που φαίνεται να έχουν επιτευχθεί ως αποτέλεσμα 
της συμμετοχής στην έκθεση «Fine Food» όσο και στο πρόγραμμα προβολής και προώθησης οίνων που 
υλοποιήθηκε την περίοδο 2007- 2010, από τον Σύνδεσμο Οινοποιών Κύπρου, προς τις αγορές της 
Αυστραλίας, Ρωσίας, Καναδά και Η.Π.Α. Το πρόγραμμα, συνολικής αξίας €2.850.000, συγχρηματοδοτήθηκε 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση σε ποσοστό 50% και το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε 
ποσοστό 30%. 

 Αναφορικά με τα ενεργειακής φύσης θέματα που αναφέρονται στην επιστολή του Βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη, σας πληροφορώ ότι εταιρείες από την Αυστραλία έχουν ήδη ενδιαφερθεί να επενδύσουν στην Κύπρο 
σε θέματα ενέργειας. 

 Πιο συγκεκριμένα στον τομέα των υδρογονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή της Κύπρου, εταιρείες από 
την Αυστραλία έχουν εκδηλώσει αρχικό ενδιαφέρον για τον 2° Γύρο Αδειοδότησης. Επίσης, στα πλαίσια του 
σχεδίου χορηγιών για ενθάρρυνση της ηλεκτροπαραγωγής από ΑΠΕ, έχουν αδειοδοτηθεί πλήρως δύο 
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εγκαταστάσεις ηλιοθερμικών συστημάτων ηλεκτροπαραγωγής δυναμικότητας 10 και  15 MW αντίστοιχα, οι 
οποίες θα χρησιμοποιήσουν τεχνολογία η οποία αναπτύχθηκε στην Αυστραλία. Τα δύο συστήματα αναμένεται 
να τεθούν σε λειτουργία στις αρχές του 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.562, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.562 και ημερ. 8.3.2012 και στη συνέχεια 
παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Τα υποστατικά των εταιρειών VIOCHROM LTD και Α.Π. Γεωργιάδης Λτδ στο Πέρα Χωρίο Νήσου της 
επαρχίας Λευκωσίας επιθεωρούνται από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) εντός του πλαισίου 
δυνατοτήτων του. Η τελευταία επιθεώρηση πραγματοποιήθηκε τον Μάρτιο του 2012, στο πλαίσιο της 
εκστρατείας επιθεωρήσεων στη Χημική Βιομηχανία. 

2. To TEE καταχώρησε στο Δικαστήριο στις 10.2.2012, Ποινική Υπόθεση εναντίον της εταιρείας 
VIOCHROM LTD για διάφορες παραβάσεις της περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νομοθεσίας. Η 
συγκεκριμένη υπόθεση ακόμη να εκδικαστεί. 

3. Το υποστατικό της εταιρείας VIOCHROM LTD επιθεωρήθηκε στις 14.3.2012 και διαπιστώθηκαν 
διάφορες παραβάσεις για τις οποίες ζητήθηκε η λήψη των κατάλληλων μέτρων προστασίας και πρόληψης. 

4.  Κατά την επιθεώρηση του υποστατικού της εταιρείας Α.Π. Γεωργιάδης Λτδ στις 30.3.2012, 
διαπιστώθηκε άρση παραβάσεων της περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νομοθεσίας που εντοπίστηκαν 
κατά την προηγούμενη επιθεώρηση στις 10.3.2011. Για τις παραβάσεις που διαπιστώθηκε ότι εκκρεμούν 
ζητήθηκε από τον εργοδότη η λήψη συμπληρωματικών μέτρων για συμμόρφωσή του με τις απαιτήσεις της 
Νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.568, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Προτεινόμενες λύσεις για τα προβλήματα οδικής ασφάλειας στη Λεωφόρο Γρίβα Διγενή στη Λευκωσία και την 
παραλιακή Λεωφόρο Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.01.568 και ημερομηνία 8 Μαρτίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Τα λεπτομερή στοιχεία δυστυχημάτων στις δύο Λεωφόρους για τα τελευταία πέντε χρόνια θα πρέπει να 
εξασφαλιστούν από την Αστυνομία. 

3.  Τα μέτρα που προτείνει ο Γάλλος εμπειρογνώμονας για τα προβλήματα στη Λεωφόρο Γρίβα Διγενή στη 
Λευκωσία και στην Παραλιακή Λεωφόρο Λεμεσού είναι τα εξής: 

Α.  Λεωφόρος Γρίβα Διγενή 

• Ο Γάλλος εμπειρογνώμονας εισηγείται την εγκατάσταση επιπρόσθετων φώτων τροχαίας στο 
τμήμα της Λεωφόρου Γρίβα Διγενή μεταξύ του κυκλικού κόμβου Κολοκασίδη και της 
διασταύρωσης παρά το McDonald’s. Επειδή όμως στη Λεωφόρο Γρίβα Διγενή εκτός από τα 
προβλήματα οδικής ασφάλειας παρατηρούνται και σοβαρά προβλήματα οχληρίας στις οικιστικές 
περιοχές εκατέρωθεν του δρόμου από τη διεξαγωγή αγώνων ταχύτητας μεταξύ νεαρών οδηγών, 
το Τμήμα Δημοσίων Έργων μελετά την εισήγηση αυτή και κατά πόσο θα είναι αποτελεσματική σε 
σχέση με την επίλυση του σοβαρού προβλήματος που δημιουργείται με τη διεξαγωγή αγώνων 
ταχύτητας. 

• Παράλληλα τα Τμήματα Δημοσίων Έργων και Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων σε συνεργασία με την Αστυνομία μελετούν τη δυνατότητα 
εξασφάλισης μικρού αριθμού συσκευών φωτοεπισήμανσης που θα τοποθετηθούν στο τμήμα της 
Λεωφόρου Γρίβα Διγενή όπου διεξάγονται οι αγώνες. 

Β.  Παραλιακή Λεωφόρος Λεμεσού 

• Ο Γάλλος εμπειρογνώμονας προτείνει την κατασκευή υπερυψωμένων πλατό, σε 4 σημεία στο 
τμήμα της Παραλιακής Λεωφόρου μεταξύ των ξενοδοχείων Amathus και Four Seasons. Σε πρώτο 
στάδιο το Τμήμα Δημοσίων Έργων προωθεί τις διαδικασίες για κατασκευή 2 υπερυψωμένων 
πλατό στο σημείο όπου λειτουργεί η υφιστάμενη φωτοελεγχόμενη διάβαση πεζών Pelican παρά 
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το ξενοδοχείο Amathus και στο σημείο όπου έχει εγκριθεί η εγκατάσταση διάβασης πεζών Pelican 
παρά το ξενοδοχείο Four Seasons. 

• Στο παρόν στάδιο ετοιμάζεται η σχετική μελέτη και εκτίμηση δαπάνης από τον Επαρχιακό 
Μηχανικό Δημοσίων Έργων Λεμεσού και τα 2 πλατό θα κατασκευαστούν πριν το τέλος του 2012 
νοουμένου ότι εξασφαλιστούν οι απαιτούμενες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.582, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Αιτήματα ατόμων για αποζημιώσεις, λόγω προβλημάτων υγείας που τoυς δημιουργήθηκαν συνεπεία 
της έκρηξης στη Ναυτική Βάση στο Μαρί 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.582 και ημερομηνία 21.3.2012, με την 
οποία μου αποστείλατε αντίγραφο Ερωτήσεως που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μετά την έκρηξη στη Ναυτική Βάση “Αντιστράτηγος Ευάγγελος Φλωράκης” στο Μαρί στις 11.7.2011, 
μικρός αριθμός ατόμων αποτάθηκαν στο Υπουργείο, είτε τα ίδια είτε μέσω των Δικηγόρων τους, 
αναφέροντας ότι αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας συνεπεία της έκρηξης στη Ναυτική Βάση και 
δηλώνοντας ότι επιφυλάσσουν τα νόμιμα δικαιώματά τους. Σημειώνεται ότι τα περισσότερα από τα 
άτομα, που τραυματίστηκαν ή αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας συνεπεία της έκρηξης, αποτάθηκαν 
απευθείας στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας για αποζημιώσεις ή/και ήγειραν Αγωγές εναντίον της 
Δημοκρατίας. Κανένα πρόσωπο δεν έχει υποβάλει αίτημα για αποζημιώσεις απευθείας στο Υπουργείο. 

(β) Με βάση τη διαδικασία που ισχύει και ακολουθείται στις περιπτώσεις αιτημάτων για αποζημιώσεις, το 
Υπουργείο διαβιβάζει το κάθε αίτημα, μαζί με σχετική έκθεση γεγονότων και τα συναφή έγγραφα 
στοιχεία, στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας για χειρισμό, λόγω αρμοδιότητας. 

2. Το Υπουργείο είναι στη διάθεση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την παροχή οποιωνδήποτε 
πρόσθετων στοιχείων ή διευκρινίσεων τυχόν απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.606, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Καθαρισμός της Δεύτερης Βιομηχανικής Περιοχής Πάφου (Αγία Βαρβάρα) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. ερ. 
23.06.010.01.606 και ημερομηνία 26 Μαρτίου, 2012 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση που υπεβλήθη από 
τον Βουλευτή Εκλογικής Περιφερείας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο καθαρισμός από τα ξηρά χόρτα και άχρηστα αντικείμενα των δρόμων και ανοιχτών χώρων των 
Κυβερνητικών Βιομηχανικών Περιοχών, συμπεριλαμβανομένης και της Δεύτερης Βιομηχανικής Περιοχής 
Πάφου στην Αγία Βαρβάρα, γίνεται κάθε χρόνο πριν τους καλοκαιρινούς μήνες με τη διαδικασία των 
προσφορών. Ήδη για φέτος έχει προκηρυχθεί η σχετική προσφορά στις 22 Μαρτίου, 2012. 

(β) Η καθαριότητα των βιομηχανικών οικοπέδων είναι συμβατική υποχρέωση των μισθωτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.621, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.621 και ημερομηνία 23 Μαρτίου, 2012, 
σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ όπως πιο κάτω: 

 Το εισόδημα που ανέρχεται μέχρι τις €19.500 έχει φορολογικό συντελεστή 0%, συνεπώς δεν 
φορολογείται και αυτό ισχύει για όλα τα φυσικά πρόσωπα. 

 Επίσης, σύμφωνα με τα εδάφια (7) και (8) του άρθρου 8 (Απαλλαγές) του Περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμου (Ν. 118(Ι)/2002), όπως τροποποιήθηκε απαλλάσσονται της φορολογίας: 

 (7) οι συντάξεις και έκτακτα επιδόματα που χορηγούνται δυνάμει των περί Ανακουφίσεως Παθόντων 
Νόμων του 1988 μέχρι 2001 και 

 (8) συντάξεις χηρείας που χορηγούνται δυνάμει των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμων του 1980 
μέχρι του 2002 ή σύμφωνα με οποιοδήποτε σχέδιο συνταξιοδότησης που εγκρίνεται σύμφωνα με 
Κανονισμούς. 
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 Ως εκ των πιο πάνω, δεν προκύπτει καμία ανάγκη κατάθεσης στη Βουλή νομοσχεδίου που να 
απευθύνεται ειδικά στους χαμηλά αμειβόμενους συνταξιούχους, αφού η συγκεκριμένη ομάδα επωφελείται των 
φορολογικών συντελεστών και της ήδη ισχύουσας νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.624, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 26 Μαρτίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πρόσληψη και απασχόληση όλου του ωρομίσθιου προσωπικού στο Τμήμα Δασών γίνεται με βάση 
τους εγκεκριμένους Κανονισμούς και τις Εγκυκλίους της Μικτής Εργατικής Επιτροπής. Ειδικά για το Σώμα των 
Δασοπυροσβεστών και Πυροφυλάκων, υπάρχουν σχετικοί Κανονισμοί (30, 31) που καθορίζουν την όλη 
διαδικασία πρόσληψης και τους όρους απασχόλησης. Σύμφωνα με τους Κανονισμούς, στο Σώμα μπορούν να 
ενταχθούν άτομα από το τακτικό και εποχιακό ωρομίσθιο προσωπικό, αφού υποβάλλουν σχετική αίτηση και 
επιλεγούν από την Επιτροπή Πρόσληψης. 

 Η περίοδος έναρξης και λήξης της λειτουργίας του Δασοπυροσβεστικού Σώματος είναι συσχετισμένη με 
τις κλιματολογικές συνθήκες που επικρατούν στην κάθε επαρχία, καθώς και τον κίνδυνο έκρηξης δασικών 
πυρκαγιών. Όπως γνωρίζετε, το Τμήμα Δασών προσλαμβάνει τους δασοπυροσβέστες πριν την έναρξη της 
καλοκαιρινής περιόδου, τους εκπαιδεύει και τους απασχολεί σε διάφορες εργασίες, μέχρι να αυξηθεί ο 
κίνδυνος έκρηξης δασικών πυρκαγιών και να τεθεί σε εφαρμογή το πρόγραμμα λειτουργίας του Σώματος. 

 Παλαιότερα, δεν υπήρχε ομοιομορφία στη διάρκεια απασχόλησης των δασοπυροσβεστών και των 
άλλων εποχιακών ωρομισθίων. Οι δασοπυροσβέστες εργάζονταν για 6 περίπου μήνες, ενώ οι υπόλοιποι 
εποχιακοί μέχρι και 10 μήνες. Μετά από εισήγηση του Τμήματος Δασών, παραχωρήθηκε έγκριση για 
απασχόληση όλου του εποχιακού προσωπικού μέχρι και 8 μήνες. 

 Τη φετινή χρονιά, το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού μάς πληροφόρησε ότι είχε πρόθεση 
να περικόψει πέραν του 10% των θέσεων. Αντί αυτού, τελικά μας παραχώρησε έγκριση για πρόσληψη 760 
εποχιακών ωρομισθίων, με μείωση στη διάρκεια απασχόλησης κατά ένα μήνα. Έτσι θα δοθεί η δυνατότητα να 
εργασθεί ο ίδιος αριθμός ωρομισθίων με την περσινή χρονιά. Όλο το ωρομίσθιο προσωπικό στο Τμήμα 
Δασών, αμέσως μετά την πρόσληψη του, ενημερώνεται για τη διάρκεια της απασχόλησης του, καθώς και για 
τα καθήκοντα που θα ασκεί. 

 Η μονιμοποίηση των εκτάκτων, η σύναψη συμβολαίων και το ανεργιακό επίδομα, είναι θέματα που 
μπορούν να τεθούν από τους εκπροσώπους των Συνδικαλιστικών Οργανώσεων των Δασοπυροσβεστών στη 
Μικτή Εργατική Επιτροπή (Μ.Ε.Ε.) ή στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για συζήτηση και 
λήψη των σχετικών αποφάσεων. 

 Το Τμήμα Δασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος είναι ανοικτό προς 
συζήτηση και επίλυση των προβλημάτων που απασχολούν τους δασοπυροσβέστες, νοουμένου ότι αυτά είναι 
στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.639, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.639 και ημερ. 29 Μαρτίου 2012, αναφορικά 
με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι ο περί Νομικής Αρωγής Νόμος του 2002 (Ν. 165(Ι)/2002, 
όπως τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα), δύναται να εφαρμοστεί σε υποθέσεις παραβίασης των νομοθεσιών που 
αφορούν το περιβάλλον, την ατμοσφαιρική ρύπανση, τη ρύπανση των νερών, την ευημερία των ζώων κλπ, 
όπου οι πιο πάνω νομοθεσίες προβλέπουν, σε περίπτωση παράβασης τους, ποινικά αδικήματα που 
τιμωρούνται με ποινή φυλάκισης πέραν του ενός χρόνου. Η νομική αρωγή προς τον κατηγορούμενο 
περιλαμβάνει κάθε στάδιο ανακριτικών ή άλλων διαδικασιών που λαμβάνουν χώρα πριν από την έναρξη της 
ποινικής διαδικασίας και που σχετίζονται με αυτή [άρθρο 4(1)(α)]. 

2.  Περαιτέρω, αναφέρεται πληροφοριακά ότι σύμφωνα με το άρθρο 3 του Νόμου, νομική αρωγή παρέχεται 
σε διαδικασίες ενώπιον των κυπριακών δικαστηρίων στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

 (α) ποινικές διαδικασίες ενώπιον Επαρχιακού Δικαστηρίου, Κακουργιοδικείου, Στρατιωτικού 
Δικαστηρίου και Ανωτάτου Δικαστηρίου [άρθρο 4(1)(β)] 

 (β) πολιτικές και ποινικές διαδικασίες για καθορισμένες παραβιάσεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
(άρθρο 5) 
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 (γ) διαδικασίες ενώπιον Οικογενειακού Δικαστηρίου (άρθρο 6) 

 (δ) διασυνοριακές διαφορές σε αστικές και εμπορικές υποθέσεις (άρθρο 6Α) 

και 

 (ε) διοικητικές προσφυγές από αιτητές ασύλου, πρόσφυγες και παρανόμως διαμένοντες υπηκόους 
τρίτων χωρών, ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου, δυνάμει του Άρθρου 146 του Συντάγματος 
(άρθρα 6Β και 6Γ).» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε και θα ολοκληρώσουμε σήμερα τη 
συζήτηση του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται «Το αίτημα των λαών της Μεσογείου για μια 
αποπυρηνικοποιημένη Μεσόγειο», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους 
των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Παρακαλώ τον κ. Περδίκη να προσέλθει στο βήμα και να ετοιμάζονται και οι επόμενοι ομιλητές, που 
είναι, κατά σειρά, οι κ. Ανδρέας Πιτσιλλίδης του Δημοκρατικού Συναγερμού, Αδάμος Αδάμου του ΑΚΕΛ, 
Σοφοκλής Φυττής του Δημοκρατικού Κόμματος, Ρούλα Μαυρονικόλα της ΕΔΕΚ, Δημήτρης Συλλούρης του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα συμπληρώνονται είκοσι έξι χρόνια από το θλιβερό και τραγικό πυρηνικό ατύχημα του 
Τσέρνομπιλ στην πρώην Σοβιετική Ένωση, η οποία περιοχή σήμερα βρίσκεται στα εδάφη της Ουκρανίας.  Το 
ατύχημα έχει χαρακτηριστεί ότι ανήκε στην τάξη του μέγιστου προβλεπόμενου ατυχήματος στη Διεθνή Κλίμακα 
Πυρηνικών Γεγονότων, διατάραξε σοβαρότατα τις οικονομικές και κοινωνικές συνθήκες που επικρατούσαν στις 
γύρω περιοχές και είχε σημαντικές επιπτώσεις στο περιβάλλον και στην υγεία σε ολόκληρη την Ευρώπη.  Από 
το ατύχημα πέθαναν αμέσως δύο από τους εργάτες του σταθμού.  Μέσα σε τέσσερις μήνες από τη 
ραδιενέργεια και από τα εγκαύματα λόγω της θερμότητας έχασαν τη ζωή τους είκοσι οκτώ πυροσβέστες, που 
έσπευσαν στο χώρο του ατυχήματος, και στη συνέχεια διαπιστώθηκαν άλλοι δεκαεννέα περίπου θάνατοι 
πυροσβεστών και εργατών έως το 2004.  Επιπλέον, υπολογίζεται ότι επηρεάστηκε η υγεία εκατοντάδων 
χιλιάδων ανθρώπων -οι υπολογισμοί μιλούν από εβδομήντα πέντε χιλιάδες μέχρι τριακόσιες χιλιάδες 
άνθρωποι στην Ευρώπη και την Ασία- εξαιτίας της επιβάρυνσης του περιβάλλοντος και της υγείας των 
ανθρώπων με τη ραδιενέργεια.  Οι ποσοστιαίες αυξήσεις των κρουσμάτων του καρκίνου ήταν πάνω από 15% 
στους πληθυσμούς που εκτέθηκαν στο ραδιενεργό νέφος, με χιλιάδες θανάτους από καρκίνο και λευχαιμία να 
συνδέονται με το πυρηνικό ατύχημα στο Τσέρνομπιλ.  

 Το πρόσφατο πυρηνικό ατύχημα στην Ιαπωνία δημιούργησε παγκόσμια κατακραυγή κατά των 
πυρηνικών προγραμμάτων πολλών χωρών.  Μία από αυτές τις χώρες είναι η Τουρκία, η οποία 
προγραμματίζει την ανέγερση πυρηνικού εργοστασίου στην περιοχή Άκκιουγιου ακριβώς απέναντι από τις 
ακτές της Κύπρου. 

 Η ραδιενέργεια από έναν πυρηνικό σταθμό παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, σε περίπτωση διαρροής, 
θα καταστρέψει τη ζωή των ανθρώπων, αλλά και κάθε ζωντανού πλάσματος στην περιοχή μας.  Η λεκάνη της 
Ανατολικής Μεσογείου αποτελεί ένα γιγάντιο και αλληλοεξαρτώμενο οικοσύστημα.  Μία πιθανή απώλεια 
ραδιενέργειας πλήττει άμεσα εκτάσεις πολλών εκατοντάδων χιλιομέτρων.  Το ατύχημα στο Τσέρνομπιλ ακόμα 
βασανίζει τους ανθρώπους και το περιβάλλον σε όλες τις χώρες γύρω από τον Εύξεινο Πόντο.  Οι χιλιάδες των 
ανθρώπων που έχουν πεθάνει και των τόσων άλλων που ακόμα γεννιούνται... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 ...με διάφορες ασθένειες, λόγω της ραδιενέργειας που απελευθερώθηκε στην ατμόσφαιρα, δεν αφήνουν 
κανένα περιθώριο να επαναληφθεί ξανά το ίδιο λάθος!  Ο πυρηνικός κίνδυνος που αντιμετώπισε πρόσφατα η 
Ιαπωνία μπορεί να επαναληφθεί σε πολλές περιοχές του κόσμου και ειδικά στην Ανατολική Μεσόγειο, λόγω 
του πυρηνικού εργοστασίου που προγραμματίζει η Τουρκία στο Άκκιουγιου, που βρίσκεται πολύ κοντά σε 
επικίνδυνο σεισμικό ρήγμα. 
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 Πέραν όμως του κινδύνου ενός ατυχήματος που θα προκαλέσει διαρροή ραδιενέργειας, όπως 
πρόσφατα στην Ιαπωνία και τότε, την τραγική εκείνη μέρα, το Σάββατο συγκεκριμένα της 26ης του Απρίλη του 
1986, υπάρχει και το θέμα των πυρηνικών αποβλήτων.  Τα πυρηνικά απόβλητα αποτελούν από μόνα τους 
πυρηνική απειλή, που θα διαρκέσει για αιώνες.  Κανείς δεν μπορεί να πει με βεβαιότητα ότι υπάρχει ασφαλής 
φύλαξή τους, αφού ο κίνδυνος των διαρροών θα είναι πάντοτε εκεί.  Το κόστος της διαχείρισης των αποβλήτων 
είναι τόσο πολύ μεγάλο, ώστε να διαψεύδει τις θεωρίες ότι η πυρηνική ενέργεια αποτελεί μία φτηνή πηγή 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας.  Αυτό συμβαίνει, γιατί όσοι μιλούν για φτηνή πυρηνική ενέργεια δεν 
υπολογίζουν στο κόστος αυτό το κόστος των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, των επιπτώσεων από ένα πιθανό 
ατύχημα και βεβαίως το κόστος της διαχείρισης των πυρηνικών αποβλήτων.  Ποια, αλήθεια, περιοχή θα θέλει 
να φιλοξενήσει για μερικές δεκάδες χιλιάδες χρόνια πυρηνικά απόβλητα θαμμένα στο έδαφός της; 

 Στο σημείο αυτό να μου επιτρέψετε εκτός κειμένου να αναφέρω μία σημαντική παρατήρηση ενός 
Ελληνοκαναδού βουλευτή, ο οποίος, μιλώντας σε μια σειρά από διαλέξεις κάποτε στην Κύπρο, επεσήμανε ότι 
το πρόβλημα που θα αντιμετωπίσουν οι λαοί της περιοχής μας -και πιο χαρακτηριστικά έλεγε “ο κυπριακός 
λαός, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι”- προφανώς σε εκατό χρόνια από σήμερα πιθανόν να μην είναι το 
κυπριακό πρόβλημα, διότι αυτό με τον έναν ή τον άλλο τρόπο θα βρει μία επίλυση και μία διευθέτηση.  Εάν 
κατασκευαστεί πυρηνικό εργοστάσιο στο Άκκιουγιου, αυτό θα είναι εκεί για τα επόμενα τριακόσια με 
πεντακόσια χρόνια ως ραδιενεργός κίνδυνος!  Και αυτό θα έπρεπε να ενώσει τους λαούς της περιοχής, να μας 
αφυπνίσει και να μας ενώσει σε έναν αγώνα ενάντια σ’ αυτή την καταστροφική προοπτική, που βεβαίως αφορά 
τις επόμενες γενεές. 

 Έχουμε επίγνωση του υψηλού κόστους των κλασικών πηγών ενέργειας.  Το πετρέλαιο λιγοστεύει και η 
τιμή του θα πηγαίνει συνεχώς στα ύψη.  Το κάρβουνο, ο άνθρακας και οι άλλες πηγές ενέργειας που 
χρησιμοποιούμε σήμερα, ακόμα και το πολυδιαφημιζόμενο φυσικό αέριο, στην πραγματικότητα συνεργούν 
όλες αυτές οι ενέργειες στην ατμοσφαιρική ρύπανση και στις κλιματικές αλλαγές.  Οι κλιματικές αλλαγές, που 
είναι ένα πρόβλημα που βιώνει η ανθρωπότητα σήμερα, είναι αποτέλεσμα της άναρχης χρήσης των πιο πάνω 
πηγών ενέργειας.  Η ανθρωπότητα δεν έχει άλλη επιλογή από το να στραφεί στις εναλλακτικές πηγές 
ενέργειας.  Η μείωση της κατανάλωσης ενέργειας από τους ανθρώπους σε συνδυασμό με την αξιοποίηση της 
ηλιακής ενέργειας, που είναι άφθονη και αβλαβής, μαζί με τη χρήση άλλων εναλλακτικών πηγών ενέργειας 
είναι, κατά την άποψή μας, η μόνη σίγουρη και ασφαλής μέθοδος κάλυψης των ενεργειακών αναγκών στον 
πλανήτη μας. 

 Για εμάς η πυρηνική ενέργεια δεν είναι απάντηση στις κλιματικές αλλαγές ούτε στο ενεργειακό 
πρόβλημα.  Έχω την άποψη ότι οι λαοί της Κύπρου, της Ελλάδας, της Τουρκίας και των άλλων χωρών της 
Μεσογείου πρέπει να ενεργοποιηθούν δραστικά προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και να εγείρουν το ζήτημα της 
αποπυρηνικοποίησης της Ανατολικής Μεσογείου και εγκατάλειψης των τουρκικών σχεδίων για κατασκευή 
πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου ως προϋπόθεση για την περαιτέρω προώθηση της ενταξιακής πορείας 
της Τουρκίας.  Σ’ αυτό το σημείο θα πρέπει να θυμηθούμε ότι τέτοιου είδους προϋποθέσεις, που είχαν σχέση 
με τη λειτουργία υφιστάμενων πυρηνικών σταθμών ή τους σχεδιασμούς για κατασκευή νέων, ετέθησαν κατά 
καιρούς από τις ευρωπαϊκές χώρες για τις υπό ένταξη χώρες, όπως ήταν τότε η Βουλγαρία ή η Σλοβενία. 

 Εμείς του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών θα αγωνιστούμε για ένα καθαρό περιβάλλον με 
καθαρές πηγές ενέργειας.  Θα αγωνιστούμε ενάντια στην κατασκευή του πυρηνικού εργοστασίου στο 
Άκκιουγιου απέναντι από την Κύπρο.  Αναγνωρίζουμε το κοινό πεπρωμένο που ενώνει το περιβάλλον μας και 
καλούμε όλους τους αντιπυρηνικούς ακτιβιστές από την Κύπρο, την Ελλάδα και την Τουρκία σε έναν κοινό 
αγώνα ενάντια στο οικολογικό αυτό έγκλημα, που προσπαθεί να επιβάλει στους λαούς μας η τουρκική 
κυβέρνηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Tώρα καλώ στο βήμα τον κ. Ανδρέα Πιτσιλλίδη, βουλευτή του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μολονότι το θέμα είναι ιδιαζόντως ενδιαφέρον και με πάρα πολλές διαστάσεις, επειδή και πρώτη φορά 
ομιλώ στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θα προσπαθήσω να είμαι συνεπής με μία εισήγηση που θα κάνω προτού μπω 
στο κύριο θέμα.  Και από την προηγούμενη μικρή εμπειρία της συζήτησής μας για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου για παράδειγμα έχω ανιχνεύσει πως, όταν μέσα στη Βουλή των Αντιπροσώπων -και να μου επιτραπεί 
να το πω αυτό, μολονότι περιορισμένης κοινοβουλευτικής εμπειρίας άνθρωπος- υπάρχει ολιγόλεπτη 
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τοποθέτηση και αλληλοδιαδοχή των συναδέλφων και αντιπαραβολή επιχειρημάτων, όσο και αν διαρκέσει αυτή 
η συζήτηση, δεν κουράζει κανέναν, είναι δημιουργική, είναι εποικοδομητική.   

 Σε μία δεύτερη προέκταση, αφού έφυγε και ο Ευθύμιος Δίπλαρος ως ο νεότερος από τους παρόντες 
βουλευτής, να εισηγηθώ ως νέος επίσης ότι, αφού ζούμε στην ηλεκτρονική εποχή, κύριε Πρόεδρε, ίσως η 
Βουλή των Αντιπροσώπων με την άρτια υπηρεσία που διαθέτει σε ό,τι αφορά τα πολυμέσα να δώσει και μια 
ενίσχυση αυτού της του προφίλ, βάζοντας φιλμάκια ή και ολόκληρες τις παρουσιάσεις μας, που ελπίζω να είναι 
ολιγόλεπτες στο μέλλον, από το Κεφάλαιο Τέταρτο, για να γίνει και μέρος δημοσίου διαλόγου το Κεφάλαιο 
Τέταρτο.  Ο κάθε βουλευτής από μας, οι περισσότεροι έχουμε και στα κοινωνικής δικτύωσης μέσα προφίλ με 
χιλιάδες ο καθένας από εμάς αναγνώστες, περισσότερους από πολλών εφημερίδων πια, άρα θα διασπαρεί 
παρά να μείνει σε αυτή την αίθουσα κάθε μήνυμα που θέλουμε να μοιραστούμε με τον κυπριακό λαό. 

 Κλείνω λοιπόν με ακόμα δύο επιγραμματικές τοποθετήσεις.  Το ζήτημα το σημερινό είναι ενδιαφέρον, 
αλλά δεν προσφέρεται ασφαλώς για λαϊκισμό.  Έχουμε στο βωμό του λαϊκισμού θυσιάσει τόσες άλλες αρχές 
και αξίες, ας αφήσουμε και κάτι έξω.  Και ένα τελευταίο: ούτε και για κομματική εκμετάλλευση!  Η θάλασσα της 
Μεσογείου είναι γαλάζια, αλλά είναι και κόκκινη από το αίμα ανθρώπων που την κατάβρεξαν για αγώνες για 
την ελευθερία, για κοινωνικούς αγώνες, για ισότητα, σφαγιάστηκαν από αυτοκρατορίες, πολέμησαν για ιδανικά.   

 Με αυτές τις αποσαφηνίσεις περνώ στην κύρια παρουσίασή μου λέγοντας πως, αν αντί για μένα 
ανέβαινε σʼ αυτό το βήμα ο ωκεανογράφος Jacques-Yves Cousteau, θα έλεγε προφανώς ότι η γεωμορφολογία 
της Μεσογείου είναι συνδεδεμένη και συνυφασμένη και με την ανθρωπογεωγραφία της.  Αυτός ο χώρος που 
μας γέννησε και πρέπει να τον σεβαστούμε, γιατί και η ίδια η ζωή αναπήδησε μέσα από τη θάλασσα, εξελικτική 
πορεία της οποίας και μοναδικότητα είναι η ίδια η ανθρώπινη ζωή, έχει άμεση λοιπόν διαντίδραση και με τον 
άνθρωπο, τους λαούς που περιβάλλει η Μεσόγειος, η αρχαία κοιτίδα και γεννήτρα, το λίκνο πολλών 
πολιτισμών και λαών, ανάμεσα στους οποίους ασφαλώς και ο δικός μας.  

 Είναι και σήμερα η Μεσόγειος mare nostrum, θάλασσά μας.  Όχι βέβαια με τον αυτοκρατορικό 
ιμπεριαλιστικό -σε όσους αρέσει περισσότερο από μένα ο όρος της εποχής- της κοσμοκράτειρας τότε Ρώμης 
χαρακτήρα, αλλά σήμερα είναι θάλασσά μας με την έννοια ότι είναι το σπίτι μας, το οικοσύστημά μας, ο χώρος 
στον οποίο ζούμε και αναπνέουμε.  Και οπωσδήποτε θέλω να περιγράψω πολύ επιγραμματικά την υπάρχουσα 
κατάσταση, η οποία είναι πολύπλοκη και ίσως μας δώσει και δυνατότητα λύσης του προβλήματος του 
πολυσύνθετου.  Δεν είναι μόνο η Τουρκία· είναι και άλλες χώρες στη λεκάνη της Μεσογείου και έχουν και άλλες 
πυρηνικές φιλοδοξίες.  Τις έχουν εκφράσει δημόσια.  Τις έχω καταγράψει από έρευνά μου.  Ακόμα και όλη η 
βόρειος Αφρική, όσο και αν σας φαίνεται περίεργο, αν μου επιτρέπεται ο όρος, που δεν είναι γνωστός και 
μπορεί να είναι και αδόκιμος, οι “υπερσαχάριες” χώρες της Αφρικής, της βορείου Αφρικής, Μαρόκο, Αλγερία, 
Τυνησία, Αίγυπτος, ακόμα και η Αλβανία στην Αδριατική και ίσως ακόμα στο Ιόνιο Πέλαγος διεκδικούν, έχουν 
πυρηνικές φιλοδοξίες.   

 Χώρες βέβαια που έχουν μεγάλη χρήση πυρηνικής ενέργειας, τη μέγιστη στον κόσμο σε ποσοστό, είναι 
η Γαλλία, που έχει στις νότιες ακτές της -και δεν αναφέρομαι στον ηπειρωτικό της κορμό- πυρηνικούς 
αντιδραστήρες, και οπωσδήποτε και η Ισπανία, η οποία κατά το σχεδιασμό του προηγούμενου Πρωθυπουργού 
της, του Θαπατέρο, είχε σκοπό να παγοποιήσει λίγο τα πράγματα, αλλά δεν τα βλέπω να έχουν παγοποιηθεί 
προς το παρόν.  Και να πω λοιπόν ένα τελευταίο στοιχείο, ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 30% συνολικά της 
ηλεκτρικής ενέργειας προέρχεται από πυρηνική ενέργεια.  Συνεπώς, και σʼ αυτό θα αναφερθώ και στη συνέχεια 
ως μέρος της εισήγησης για λύση του προβλήματος, αν είναι, ή και του προβληματισμού του σημερινού...  Την 
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης δηλαδή για την ενέργεια την αφήνω λοιπόν ως άνω τελεία εδώ, για να πω 
ότι τα θετικά προβλήθηκαν ήδη από το συνάδελφο και εισηγητή του θέματος· να μην τα επαναλάβω.  Οι φόβοι 
έχουν επίσης εκφραστεί, μολονότι είναι πολύ σπάνια τα φαινόμενα πυρηνικών ατυχημάτων όπως αυτά που 
θυμόμαστε σήμερα, του Τσέρνομπιλ ή της Φουκουσίμα.  Έγιναν και μερικά στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής.  
Θα τα συσχέτιζε κανείς με τα ατυχήματα αεροπλάνων και αυτοκινήτων.  Δε σημαίνει ότι είναι όμως και λόγος, 
για να μη χρησιμοποιούμε σωστά την πυρηνική ενέργεια.  Θα έλεγα λοιπόν, για να προχωρήσω γρήγορα και 
να κάνω διασκελισμούς σε πράγματα που έχουν αναφερθεί από το συνάδελφο τον κ. Περδίκη, ότι αντιτάσσουν 
όμως και από την άλλη πλευρά επιχειρηματολογία, ότι δηλαδή είναι φιλική προς το περιβάλλον αυτή η 
ενέργεια, αφού δεν επιβαρύνει την ατμόσφαιρα με καμιά μόλυνση.  Άλλοι λένε ότι οι ίδιοι επιβαρύνουμε και με 
χειρότερο τρόπο με τα άλλα ορυκτά καύσιμα το περιβάλλον μας ή με τις εκτροπές ποταμών για υδροηλεκτρικά 
εργοστάσια.   

 Μία επίσης άγνωστη πτυχή, για να ολοκληρώσω το περίγραμμα του προβλήματος “πυρηνική 
Μεσόγειος”, για να την αποπυρηνικοποιήσει κανείς, είναι και πυρηνικά υποβρύχια -που αρέσουν στον Τάσο 
Μητσόπουλο και τα γνωρίζει- του 6ου Αμερικανικού Στόλου ή και του Στόλου της Μαύρης Θάλασσας, που η 
Ρωσία ανά πάσα στιγμή σε όλους τους ωκεανούς που καταβρέχουν την οικουμένη κάνει περιπολίες με αυτά τα 
υποβρύχια βαλλιστικών πυραύλων και κατευθυνόμενων βλημάτων και αυτά έχουν πυρηνικούς αντιδραστήρες 
μέσα.  Ανά πάσα στιγμή, όπως συνέβη στην πρώην Σοβιετική Ένωση, μπορεί να γίνει και εδώ πυρηνικό 
ατύχημα.  Είναι και αυτό δηλαδή ένας επιπρόσθετος λόγος και βεβαίως και τέλος τα πυρηνικά όπλα που 
υπάρχουν στη Μεσόγειο.  Είναι τοις πάσι ή μυστικό ή κοινό μυστικό ότι ο γείτονάς μας εδώ και μελλοντικός, 
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ελπίζω, γεωφυσικός, γεωπολιτικός καλύτερα, εταίρος διαθέτει πυρηνικά όπλα και άλλοι, όπως η Τουρκία, πολύ 
φοβούμαι δεν έχουν σκοπό την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, αλλά την απόκτηση στα αντίπαλου δέους 
στην υλοποίηση των μεγάλων τους οραμάτων για ανάπτυξη περιφερειακής δυναμικής.   

 Συνεπώς, έχουμε και νέες συνθήκες.  Αυτά είναι τα δεδομένα.  Είμαστε σε ένα περιβάλλον, που, όπως 
οι τεκτονικές πλάκες της γης κάτω από τη Μεσόγειο μετακινούνται, έτσι και οι τεκτονικές πλάκες των 
γεωπολιτικών, γεωοικονομικών συμφερόντων πάνω από τη Μεσόγειο και αυτές μετακινούνται.  Τίποτε δεν 
είναι στατικό.  Η Αραβική Άνοιξη;  Η ευρωμεσογειακή συνεργασία;  Ο ρόλος της Τουρκίας;  Η οικονομική κρίση;  
Και βεβαίως η ανακάλυψη υδρογονανθράκων.  Οι μεγάλες λεκάνες της Λεβαντίνης από τη μεσοζωική περίοδο 
-εκατό τουλάχιστον εκατομμύρια χρόνια πριν μας κληροδότησε η φύση αυτό τον πλούτο ή από την εποχή του 
Ομήρου- αλλάζουν και τα γεωοικονομικά δεδομένα της περιοχής μας επίσης και μπορεί να απολαύσει η 
μητέρα Ελλάδα πολύ ορυκτό πλούτο.  Μπορεί κατά το διεθνή τύπο να γίνουμε η νέα Βόρειος Θάλασσα της 
οικουμένης και με αυτή τη σκέψη θα κλείσω την εισήγησή μου. 

 Νομίζω ότι ο μόνος τρόπος να αντιμετωπίσουμε το σημερινό θέμα δεν είναι ούτε με ακρότητες και 
υπερβολές, αλλά είναι με τη σύμπηξη μιας συγκροτημένης ευρωπαϊκής στρατηγικής πολιτικής ενέργειας.  Αν 
όλοι μας, και όχι αποσπασματικά, η Ισπανία από μόνη της, η Ελλάδα και η Κύπρος στη δική τους περιφέρεια, 
αντιμετωπίζουμε τα θέματα όπως και σε όλα τα άλλα που πρέπει να μας διακρίνουν στην ευρωπαϊκή μας 
οικογένεια και προχωρήσουμε σε εμβάθυνση αυτού του θεσμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ολοκλήρωσή 
του...  Βεβαίως, όταν λέμε εμβάθυνση και ολοκλήρωση, για να διασκεδάσω τις ανησυχίες ίσως μερικών 
συναδέλφων, δεν εννοούμε στην πολτοποίηση των ανθρώπων, της ιδιομορφίας τους, του πολιτισμού τους, 
των κοινωνικών τους δικαιωμάτων.  Εμείς εννοούμε τον αστερισμό των ιδεών της Ευρώπης, στις οποίες 
πρέπει να εμβαθύνουμε και να γίνουν κοινό κτήμα για όλους τους πολίτες της Ένωσης.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να ενώσουμε δυνάμεις! 

Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ: 

 Αν το κάνουμε αυτό, ούτε το περιβάλλον θα βλάψουμε, γιατί είναι μία από τις αρχές της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης ο σεβασμός του ανθρώπου προς το περιβάλλον που αποτελεί και το οικοσύστημα στο οποίο ζει, ούτε 
και θα γίνει βορά το περιβάλλον στο βωμό ακόρεστου κυνηγιού για κέρδος, γιατί ούτε και αυτό είναι αρχή της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Άρα, νομίζω ότι έτσι μπορούμε να συναρμόσουμε, να συναρθρώσουμε και να 
συζεύξουμε αυτό το συναρπαστικό κόσμο της Μεσογείου των γεωφυσικών ομορφιών και των απαράμιλλων 
οικοσυστημάτων με το να αποκτήσουμε μια ενιαία και συγκροτημένη ευρωπαϊκή και στην πορεία βεβαίως και 
ευρωμεσογειακή πολιτική.   

 Άρα, νομίζω, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως και για το σημερινό θέμα ισχύει αυτό 
που θα μας έλεγε ο εκ των επτά σοφών της αρχαιότητας Κλεόβουλος ο Ρόδιος -αυτό το γνωρίζει καλύτερα ο 
πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας-  «μέτρον άριστον». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πιτσιλλίδη. 

 Θα παρακαλέσω τον κ. Αδάμο Αδάμου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις να προσέλθει στο βήμα.   

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είχα την πρόθεση να εξαντλήσω τριάντα λεπτά, αλλά, βλέποντας και τις διαθέσεις σας και επειδή 
ευελπιστώ να παραμείνετε, έχω περικόψει, γιʼ αυτό όποιος θέλει να διαβάσει την πλήρη ομιλία μου πρέπει να 
τη ζητήσει από τη γραμματεία ή να μας κάνει αίτηση να τη στείλουμε ηλεκτρονικά.   

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αδάμος Αδάμου καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο 
βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να είσαι βέβαιος ότι και οι απόντες θα τη διαβάσουν! 

(Γέλια) 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 
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 Επειδή ο κ. Πιτσιλλίδης προηγουμένως αναφέρθηκε σε πάρα πολλά πράγματα και έκανε και ορισμένες 
εισηγήσεις εδώ πέρα, κύριε Πρόεδρε, κάμετε κάτι με αυτή τη χαρτούρα που κυκλοφορεί στο κοινοβούλιό μας.  
Πολλές φορές παίρνουμε δύο και τρεις φορές μία έκθεση.  Αυτό δε λέγεται σπατάλη χαρτιού;  Λέγεται!  Έχει 
τεθεί, είμαι βέβαιος, και από άλλους συναδέλφους.  Γιʼ αυτό ένʼ καλά να λάβουμε μέτρα γιʼ αυτό το πράγμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Μελετάται το θέμα.   

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Μα, αν το μελετήσουμε από τη δική μου επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, μην έχετε καμία αμφιβολία ότι το 
συμπέρασμα θα είναι καταδικαστικό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, προχωρήστε. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Το ζήτημα της πυρηνικής ενέργειας, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται ολοένα και 
συχνότερα στη διεθνή επικαιρότητα.  Ως πρόεδρος όμως της επιτροπής Περιβάλλοντος θα εκφράσω τις 
ανησυχίες μου για το συγκεκριμένο θέμα, μιας και αυτό αφορά την επιβίωση όχι μόνο του φυσικού 
περιβάλλοντος, αλλά της ίδιας της ανθρώπινης παρουσίας στον πλανήτη και του παγκόσμιου πολιτισμού.   

 Θα επικεντρωθώ λοιπόν σε ένα ιδιαίτερα σημαντικό ζήτημα για την εποχή μας, τη στάση μας απέναντι 
στην πυρηνική ενέργεια.  Ο κ. Περδίκης στην εισαγωγική του ομιλία θύμισε το ατύχημα της Φουκουσίμα.  
Προηγουμένως είχε μιλήσει για το Τσέρνομπιλ και για τις ανθρώπινες απώλειες.  Ακόμα δε μάθαμε τον ακριβή 
αριθμό των απωλειών ανθρώπινων ζωών στο ατύχημα αυτό.  Θα το μάθουμε αργότερα, γιατί, ξέρετε, αυτή η 
λίστα, όταν πρόκειται για ατύχημα πυρηνικό, τραβάει σε μάκρος, γιατί η πυρηνική ενέργεια είναι ζωντανή και 
επηρεάζει -θα το πω και παρακάτω- για περίπου είκοσι τρεις χιλιάδες χρόνια.  Και θέλω επίσης να σας πω εδώ 
ότι αναφέρθηκε ο κ. Περδίκης στο ατύχημα στο Τσέρνομπιλ.  Θέλω να σας θυμίσω εδώ ότι και εμείς είχαμε 
επιπτώσεις από το ατύχημα στο Τσέρνομπιλ με τη μικρή αύξηση του καρκίνου του θυρεοειδούς σε νεαρές 
κυρίες.  Όλοι θα έχετε προσέξει τελευταία και όλοι ρωτούν «μα, γιατί έχουμε αυτή τη μικρή αύξηση στον 
καρκίνο του θυρεοειδούς σε νέες γυναίκες;».  Η άποψη η δική μου ως κλινικού ογκολόγου γιατρού είναι ότι έχει 
παίξει ρόλο το ατύχημα του Τσέρνομπιλ.   

 Δεν μπορούμε επίσης να δεχτούμε το επιχείρημα ότι είναι μόνο το οικονομικό όφελος από τη χρήση 
φθηνότερης και πράσινης ενέργειας, η οποία είναι και μάλιστα σε σταθερή τιμή.  Εξάλλου αυτή είναι μόνο η 
μισή αλήθεια, αφού ένας πυρηνικός αντιδραστήρας και οι βοηθητικές του εγκαταστάσεις εκπέμπουν πολύ 
μεγαλύτερα ποσά θερμότητας στην ατμόσφαιρα από ό,τι ένα συμβατικό εργοστάσιο παραγωγής ενέργειας ίσης 
ισχύος.  Ενδεικτικά αναφέρω πως, σύμφωνα με το Διεθνή Οργανισμό Ατομικής Ενέργειας, το Μάρτη του 2008 
λειτουργούσαν συνολικά τετρακόσιοι τριάντα εννιά πυρηνικοί σταθμοί σε όλο τον κόσμο.  Φυσικά, οι ΗΠΑ είναι 
ο μεγαλύτερος παραγωγός πυρηνικής ενέργειας με εκατό τέσσερις σταθμούς, ακολουθεί η Γαλλία με πενήντα 
εννέα, η Ιαπωνία με πενήντα πέντε και η Ρωσία με τριάντα έναν υφιστάμενους και επτά σταθμούς υπό 
κατασκευή, παρακαλώ! 

 Ας μην ξεχνάμε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου είναι σεισμογενής.  Το 
ανάφεραν και οι δύο ομιλητές προηγουμένως.  Ως αποτέλεσμα θεωρούμε πως τυχόν ανάπτυξη πυρηνικών 
αντιδραστήρων σε αυτή θα αποτελούσε ένα άκρως επικίνδυνο εγχείρημα.  Όσο και να έχει αναπτυχθεί η 
επιστήμη και η τεχνολογία, οι δυνάμεις της φύσης αποδεικνύονται υπεράνω προγνώσεων.  Με αυτή την 
ευκαιρία πρόσφατα καλέσαμε την τουρκική κυβέρνηση να ανακαλέσει την απόφασή της για ανάπτυξη 
πυρηνικού αντιδραστήρα στο Άκκιουγιου, μία σεισμογενή περιοχή στα παράλια της Μεσογείου -όλοι τη 
γνωρίζετε- απέναντι ακριβώς από την Κύπρο.   

 Επιπλέον κάτι άλλο που πρέπει να μας ανησυχεί είναι τα πυρηνικά κατάλοιπα -τα έχει αναφέρει ο κ. 
Περδίκης προηγουμένως- και οι χώροι εναπόθεσής τους, που από μόνοι τους αποτελούν τεράστιο κίνδυνο.  
Αυτό γιατί ραδιενεργά στοιχεία είναι ενεργά για χιλιάδες χρόνια, τις είκοσι τρεις χιλιάδες που σας έχω πει 
προηγουμένως.  Μήπως έχουμε την πολυτέλεια να τα ρίχνουμε στα βάθη των ωκεανών, που αποτελούν 
ζωοφόρο ζώνη για ολόκληρο τον πλανήτη ή στα εδάφη υποανάπτυκτων χωρών, προκαλώντας τον αργό 
θάνατο των λαών τους;   

 Να συμπληρώσω επίσης ότι, πέρα από την εσωτερική κρίση στη Συρία και την απειλή επανάληψης του 
σκηνικού της στρατιωτικής επέμβασης που είχαμε στη Λιβύη με όλες τις πιθανές επιπτώσεις στην περιοχή, 
είναι και η ανοιχτή αντιπαράθεση του Ισραήλ, των Ηνωμένων Πολιτειών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης με το 
Ιράν και ο κίνδυνος πολεμικής σύρραξης. Σίγουρα μια τέτοια σύγκρουση θα εκτοξεύσει τις τιμές του 
πετρελαίου, που ήδη έχουν πάρει την ανιούσα λόγω της έντασης και των κυρώσεων των Ηνωμένων Πολιτειών 
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και της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην εισαγωγή πετρελαίου από το Ιράν, με περαιτέρω επιπτώσεις στην ήδη 
οξυμένη οικονομική κρίση.  

 Ας σκεφτούμε, αλήθεια, ας κάτσουμε να σκεφτούμε ποιοι είναι αυτοί που βγαίνουν σήμερα και 
κριτικάρουν και απειλούν το Ιράν, χωρίς να θέλω να κάμω το δικηγόρο του Ιράν ούτε να το δικαιολογήσω.  Δεν 
είναι μήπως αυτοί που διαθέτουν τεράστια πυρηνικά και συμβατικά οπλοστάσια;  Δεν είναι αυτοί που 
επεμβαίνουν με κάθε τρόπο και στρατιωτικά σε βάρος χωρών, για να προωθήσουν τους σχεδιασμούς τους;  
Δεν είναι αυτοί που τα τελευταία είκοσι χρόνια σχεδιάζουν και κατασκευάζουν νέα “μίνι” πυρηνικά όπλα, καθώς 
και την παραπέρα στρατιωτικοποίηση του διαστήματος;  Δεν είναι αυτοί που στα πλαίσια των σχεδιασμών τους 
έχουν τοποθετήσει σε διάφορες γωνιές του κόσμου τα πυρηνικά όπλα τους, δημιουργώντας τεράστιους 
κινδύνους για τους λαούς;  Δεν είναι αυτοί που ετοιμάζονται να εγκαταστήσουν στην Ευρώπη τη λεγόμενη 
“αντιπυραυλική ασπίδα”; 

 Είναι μέγιστη λοιπόν η υποκρισία τους γύρω από το πυρηνικό πρόγραμμα του Ιράν, χωρίς πάλι, λέγω, 
να δικαιολογώ το Ιράν και χωρίς να κάμνω το δικηγόρο του.  Η πολιτική που ακολουθείται από τις Ηνωμένες 
Πολιτείες και άλλες χώρες που διαθέτουν τέτοια όπλα ή τεχνογνωσία είναι μια πολιτική δύο μέτρων και δύο 
σταθμών.  Αυτό φαίνεται από το γεγονός ότι ορισμένες χώρες θεωρούνται “άξονας του κακού”, ενώ κάποιες 
άλλες, που επίσης έχουν πυρηνικά όπλα, θεωρούνται “παράγοντες ασφάλειας”.  

 Ένα λοιπόν από τα σημαντικότερα ζητήματα που πρέπει να έχουμε στο μυαλό μας είναι η ευθύνη που 
το κάθε κράτος θα πρέπει να αισθάνεται πρώτα από όλα έναντι του λαού του, αλλά και έναντι όλων των 
γειτονικών του χωρών. Όπως έχει έμπρακτα αποδειχτεί, αν απελευθερωθεί η πυρηνική ενέργεια, θα έχει 
καταστροφικές συνέπειες, οι οποίες δεν μπορούν να περιοριστούν ούτε σε μια περιοχή ούτε σε μια χώρα. 
Ορισμένα κράτη μέλη, διαισθανόμενα ακριβώς τις τεράστιες ευθύνες τους έναντι της ανθρωπότητας, έχουν 
αναστείλει σχέδια περαιτέρω ανάπτυξης της πυρηνικής ενέργειας. Το γεγονός αυτό το χαιρετίζουμε. 

 Εμείς δεν πιστεύουμε  στην πολιτική των κυρώσεων, γιατί το πρώτο θύμα τους είναι ο λαός και ιδιαίτερα 
τα πιο ευάλωτα στρώματα.  Ο πόλεμος δεν μπορεί να είναι η λύση.  Η διέξοδος πρέπει να είναι η πολιτική λύση 
με διάλογο.  Αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς, θα πρέπει να παραδεχθούμε ότι ο πόλεμος θα χρησιμεύσει 
μόνο ως διέξοδος από τη βαθιά οικονομική κρίση μέσω της ενίσχυσης του στρατιωτικοβιομηχανικού 
συμπλέγματος.  Μια νέα κούρσα εξοπλισμών, που δυστυχώς διαφαίνεται να εξελίσσεται, δεν μπορεί παρά να 
έχει καταστροφικά αποτελέσματα για τον πλανήτη.  Στη βάση των  πιο πάνω, πιστεύουμε πως όλοι θα πρέπει 
να συντονίσουμε τη δράση μας και να οργανώσουμε μια μεγάλη εκστρατεία κατά των πυρηνικών. Να 
αγωνιστούμε για μια Μεσόγειο Θάλασσα ελεύθερη από πυρηνικά.  Να επιμείνουμε στο διάλογο και τη 
συνεργασία ως το μέσο προς επίλυση των προβλημάτων.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αποπυρηνικοποίηση της περιοχής μας είναι ένα ζήτημα το οποίο η Κυπριακή Δημοκρατία ήγειρε 
επανειλημμένα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εξηγώντας ότι, για να έχει πραγματικό νόημα η προσπάθεια 
διασφάλισης υψηλών επιπέδων ασφάλειας εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θεωρούμε επιτακτική την ανάγκη 
διαλόγου και στενής συνεργασίας με τις χώρες της σεισμογενούς περιοχής της Μεσογείου.  Η Κύπρος, 
αναγνωρίζοντας το διασυνοριακό χαρακτήρα των πυρηνικών ατυχημάτων, στηρίζει τις προσπάθειες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με γνώμονα τον αυστηρό έλεγχο των υφιστάμενων πυρηνικών σταθμών και την 
ενδελεχή επανεξέταση κατασκευής και λειτουργίας νέων πυρηνικών σταθμών.  

 Στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είμαστε και δεν μπορεί να είμαστε απλοί θεατές∙ συμμετέχουμε ενεργά με 
στόχο τη δημιουργική μας συμβολή στη διαμόρφωση των ευρωπαϊκών πολιτικών. Σε αυτό το πλαίσιο 
εντάσσεται και η επικείμενη ανάληψη της Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την 
Κυπριακή Δημοκρατία το δεύτερο εξάμηνο του 2012.   

 Η ανάληψη της Προεδρίας αποτελεί μια τεράστια ιστορική πρόκληση για την Κύπρο. Ως σχετικά νέο 
κράτος μέλος και ένα από τα μικρότερα, καλούμαστε να αναλάβουμε ένα τεράστιο έργο συντονισμού και 
προώθησης της ευρωπαϊκής πολιτικής σε διάφορους τομείς.  Η κυπριακή Προεδρία θα προωθήσει ζητήματα 
που έχουν να κάνουν κυρίως με την ποιότητα ζωής των Ευρωπαίων πολιτών. Η τρέχουσα οικονομική κρίση 
ανέδειξε μεταξύ άλλων την ανεπάρκεια της αρχιτεκτονικής της οικονομικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και της Ευρωζώνης.  

 Η κοινωνική προστασία και η κοινωνική δικαιοσύνη αποτελούν μέγιστη έγνοια και προτεραιότητα. Έχουν 
γραφτεί πολλά για τις επιπτώσεις στον πλανήτη μας από την ανεξέλεγκτη ανθρώπινη δραστηριότητα που 
απομυζά, κυρίως την τελευταία εκατονταετία, τους ενεργειακούς πόρους σε βάρος της ισορροπίας του 
πλανήτη, σε βάρος της βιοποικιλότητας και της δυνατότητας αειφόρου ανάπτυξης και διασφάλισης της 
συνέχισης της επιβίωσης του πλανήτη και του ανθρώπινου είδους.  Αυτό, γιατί δυστυχώς κύριος στόχος ήταν 
και παραμένει το κέρδος χωρίς σεβασμό στους ανθρώπους και στο περιβάλλον.   
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 Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι αντιλαμβανόμαστε ότι  το περιβάλλον διαδραματίζει καθοριστικό ρόλο σε 
αυτό που ονομάζουμε “ποιότητα ζωής”.  Άλλωστε, για δεκαετίες τώρα το περιβάλλον βρίσκεται στις άμεσες 
προτεραιότητές μας.  Η περιβαλλοντική μας πολιτική σκοπεύει στην προστασία, τη σωστή διαχείριση και την 
ανάπτυξη του περιβάλλοντος. 

 Αξιολογούμε τον αγώνα για την αποπυρηνικοποίηση της Μεσογείου, την αντιμετώπιση της οικολογικής 
και περιβαλλοντικής καταστροφής στην κορυφή της πολιτικής ατζέντας, καθώς πρόκειται για αγώνα για το 
αύριο και για μια καλύτερη ποιότητα ζωής.  Αν θέλουμε να κληροδοτήσουμε έναν πλανήτη περιβαλλοντικά 
ασφαλή για τα παιδιά μας, όλοι μαζί, χωρίς διαπληκτισμούς και χωρίς διαφορές, γιατί ένας είναι ο στόχος, να 
παραδώσουμε στα παιδιά μας ένα περιβάλλον που να τους αξίζει.  Γιατί αύριο είναι τα παιδιά μας που θα μας 
κατακρίνουν για το ότι δε λάβαμε μέτρα, όταν έπρεπε να τα λάβουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το γιατρό για τη συμβολή του στη συζήτηση. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Σοφοκλή Φυττή εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος να έρθει στο βήμα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα πω τζιαι κάπως διαφορετικά πράματα, γι’  αυτό μείνετε μαζί μας! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παραμένουμε, κύριε Φυττή, παραμένουμε! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η τεχνολογία της πυρηνικής ενέργειας ήταν το αποτέλεσμα μελετών σπουδαίων επιστημόνων του 19ου 
και του 20ού αιώνα. Θα μπορούσε να υποστηριχθεί ότι η ανακάλυψη αυτή αποτελεί ευλογία και μεγάλο 
επίτευγμα, αφού αυτή η τεχνολογία μπορεί να εξυπηρετήσει την ανθρωπότητα ως βασική πηγή παραγωγής 
φτηνής ενέργειας. Τα δεδομένα όμως δείχνουν ότι όπως το νόμισμα έχει δύο όψεις έτσι και η αποκαλούμενη 
από κάποιους “ευλογία” αποτελεί ουσιαστικά κατάρα, που ως δαμόκλειος σπάθη επικρέμαται απειλώντας τον 
πλανήτη με καταστροφή ή και αφανισμό. 

 Η ανθρωπότητα βίωσε τη λαίλαπα της ατομικής βόμβας στη Χιροσίμα και το Ναγκασάκι κατά το Δεύτερο 
Παγκόσμιο Πόλεμο και παρά ταύτα οδηγήθηκε σε μια πυρηνική εποχή ισορροπιών του τρόμου, με 
πρωταγωνιστές και κυρίαρχους του παιχνιδιού τις ΗΠΑ και τη Σοβιετική Ένωση.  Ο υπαρκτός κίνδυνος ενός 
ενδεχόμενου τρίτου παγκοσμίου πυρηνικού πολέμου και η λεγόμενη “ισορροπία” κατέρρευσαν με την πτώση 
της Σοβιετικής Ένωσης και την εξομάλυνση των σχέσεων  των υπερδυνάμεων.  

 Τα πυρηνικά οπλοστάσια θεωρητικά αχρηστεύθηκαν, δεδομένης της νέας τάξης πραγμάτων που 
δημιουργήθηκε τότε, αλλά ουσιαστικά ουδέποτε καταστράφηκαν ολοκληρωτικά ή εγκαταλείφθηκαν τα πυρηνικά 
προγράμματα. Οι πρώτες συζητήσεις ξεκίνησαν και κορυφώθηκαν με τη συνθήκη SALT, η οποία προέβλεπε τη 
μείωση των πυρηνικών και ατομικών εξοπλιστικών προγραμμάτων, αλλά η δέσμευση αυτή δεν είχε τη δέουσα 
αποτελεσματικότητα. Όπλα όμως νέας γενιάς με απεμπλουτισμένο ουράνιο συνεχίζουν να κατασκευάζονται, 
ενώ χώρες με πυρηνική τεχνογνωσία όπως το Ιράν και η Βόρειος Κορέα αναπτύσσουν πυρηνικά 
προγράμματα. Πυρηνικά όπλα στην περιοχή της Μεσογείου διαθέτουν η Γαλλία και το Ισραήλ, ενώ 
αμερικανικές πυρηνικές βόμβες παραμένουν αποθηκευμένες στην Τουρκία και την Ιταλία. 

 Φέτος ο ΟΗΕ προωθεί κάτι που το φιλειρηνικό κίνημα πρότεινε από παλιά∙ ένα σχέδιο 
αποπυρηνικοποιημένης Μέσης Ανατολής.  Να υπενθυμίσουμε εδώ ότι το 2007 το Ισραήλ κατέστρεψε με 
αεροπορική επιδρομή τις πυρηνικές εγκαταστάσεις της Συρίας, ενώ προηγουμένως, το 2003, ο Καντάφι 
τερμάτισε το μυστικό πυρηνικό πρόγραμμα της Λιβύης.  Χαιρετίζουμε σίγουρα το γεγονός ότι ο Οργανισμός 
Ηνωμένων Εθνών σχεδιάζει να πραγματοποιήσει διάσκεψη στο Ελσίνκι με θέμα την αποπυρηνικοποίηση της 
Μέσης Ανατολής.  Το Ισραήλ δεν αποδέχθηκε την πρόταση αυτή, με την αιτιολογία ότι πρέπει πρώτα να 
επέλθει πλήρης ειρήνη στην περιοχή. 

 Περαιτέρω, εργοστάσια μετατροπής της πυρηνικής ενέργειας σε ηλεκτρικό ρεύμα υπάρχουν διάσπαρτα 
σε ολόκληρο τον πλανήτη.  Συνολικά, σήμερα μόνο στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπάρχουν εκατό σαράντα τρεις 
μονάδες πυρηνικής ενέργειας, εκ των οποίων οι πενήντα οκτώ ανήκουν στη Γαλλία. Πυρηνικά εργοστάσια στην 
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ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου, πέραν της Γαλλίας, διαθέτουν η Ρουμανία, η Βουλγαρία, η Ιταλία και η 
Σλοβενία, ενώ κατά καιρούς η Αλβανία και τα Σκόπια εξέφρασαν πρόθεση για τη δημιουργία των δικών τους 
εργοστασίων.  Όμως αυτές όλες οι πυρηνικές εγκαταστάσεις αποδείχθηκαν εκ των πραγμάτων ιδιαίτερα 
επικίνδυνες για την ανθρωπότητα, αλλά και για τη συνέχιση της ζωής πάνω στον πλανήτη. Η τραγική εμπειρία 
του Τσέρνομπιλ στην Ουκρανία και της Φουκουσίμα στην Ιαπωνία έχει καταδείξει πέραν πάσης αμφιβολίας ότι 
τα πυρηνικά ατυχήματα δε γνωρίζουν σύνορα και οι συνέπειες εκτείνονται σε όλη την υφήλιο. 

 Εδώ θα πρέπει να πούμε κάτι.  Επειδή ο συνάδελφος κ. Πιτσιλλίδης είπε ότι τα εργοστάσια της Γαλλίας 
είναι στα παράλια, δηλαδή στη Μεσόγειο, θα πρέπει να πούμε ότι αυτά τα ατυχήματα δεν έχουν σύνορα.  Έτσι 
κι έγινε το ατύχημα, ο “χαττάς”, όπως λέμε, πκιάννει ολόκληρη την περιοχή! 

 Η πυρηνική τεχνολογία, όπως προκύπτει από τις μελέτες, ενέχει πάντοτε την πιθανότητα και σημαντικό 
ρίσκο, αφού είναι αδύνατο να αποκλεισθεί το ανθρώπινο λάθος ή αδύνατο να προβλεφθούν αστάθμητοι 
παράγοντες, συμπεριλαμβανομένης και της δύναμης της φύσης. Δεν είναι τυχαίο που ουδεμία ασφαλιστική 
εταιρεία, ουδεμία στον κόσμο, αναλαμβάνει την ασφάλιση πυρηνικών εργοστάσιων. Ακόμα, πως μπορεί να 
αποκλεισθεί ο κίνδυνος ενός ενδεχόμενου τρομοκρατικού κτυπήματος σε πυρηνικούς αντιδραστήρες;  Όπως 
υποστηρίζουν επιστήμονες και μελετητές, οι υπάρχοντες αντιδραστήρες δε διαθέτουν εκείνες τις 
προδιαγραφές, ώστε να μπορούν να αντεπεξέλθουν σε μια τρομοκρατική ενέργεια τύπου 11ης Σεπτεμβρίου, για 
παράδειγμα, με πρόσκρουση ενός αεροπλάνου.  Οι ενδεχόμενες συνέπειες σε μια τέτοια απευκταία περίπτωση 
δεν είναι μόνο η καταστροφή ενός κτιρίου ή ενός συμπλέγματος κτιρίων, αλλά η καταστροφή μιας τεράστιας 
έκτασης, με συνέπειες και επιπτώσεις σε γειτονικές χώρες και τελικά σε ολόκληρο τον πλανήτη. 

 Οι συνέπειες στην υγεία του ανθρώπου από την έκθεση στη ραδιενέργεια είναι τεράστιες και 
καταστροφικές.  Μπορεί να προκαλέσει άμεσο θάνατο ή να έχει μακροχρόνιες και επώδυνες συνέπειες σε 
όσους έχουν εκτεθεί.  Πέραν αυτού, οι τερατογενέσεις και άλλες νόσοι είναι αποτέλεσμα της έκθεσης σε 
ραδιενέργεια, που επηρεάζει ακόμα και μετά την παρέλευση γενεών.  

 Με σημείο αναφοράς την καταστροφή στη Φουκουσίμα και τις καταστροφές που προκάλεσε τόσο στην 
ίδια τη χώρα όσο και στο περιβάλλον του πλανήτη, δόθηκε το έναυσμα για περαιτέρω προβληματισμό για την 
πυρηνική ενέργεια.  Αμέσως μετά την καταστροφή στη Φουκουσίμα η Άνγκελα Μέρκελ εξήγγειλε την πρόθεση 
της Γερμανίας να κλείσει όλες τις πυρηνικές της μονάδες παραγωγής ενέργειας μεταξύ του 2015 και του 2022.  
Στη συνέχεια ακολούθησαν και άλλα ευρωπαϊκά κράτη που διαθέτουν πυρηνικά προγράμματα ενέργειας, 
δηλώνοντας ότι θα επαναξιολογήσουν και θα αναθεωρήσουν την πολιτική τους για την πυρηνική ενέργεια.  

 Στη γεωγραφική περιοχή της Μεσογείου η αποπυρηνικοποίηση αποτελεί επιτακτική ανάγκη, γιατί τα 
προβλήματα που υπάρχουν είναι πολυδιάστατα και εγκυμονούν τεράστιους κινδύνους.  Όπως είναι καλά 
γνωστό, η περιοχή της Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής είναι από τις πλέον σεισμογενείς περιοχές στον 
κόσμο, αφού υπάρχουν σημαντικά ρήγματα, τα οποία ενεργοποιούνται με τη σύγκρουση των τεκτονικών 
πλακών.  Αυτό αποδεικνύεται με τη συχνότητα εκτόνωσης συσσωρευμένης ενέργειας, τόσο με μικρούς όσο και 
με μεγάλους και καταστροφικούς σεισμούς στην κλίμακα Ρίχτερ.   

 Παρ’ όλα αυτά, η απόφαση της τουρκικής εθνοσυνέλευσης να υλοποιήσει το αμφιβόλου σκοπού 
πυρηνικό πρόγραμμά της  με την κατασκευή πυρηνικού σταθμού στο Άκκιουγιου, το οποίο βρίσκεται ακριβώς 
απέναντι από την Κύπρο, οξύνει περισσότερο τις ανησυχίες μας. Σύμφωνα με τους σχεδιασμούς τους, οι 
κατασκευαστικές εργασίες υπολογίζεται να ξεκινήσουν το 2013 και προτίθενται να κατασκευάσουν εκεί 
τέσσερις πυρηνικούς αντιδραστήρες, ενώ ο σταθμός έχει χωροθετηθεί είκοσι πέντε χιλιόμετρα από το ενεργό 
σεισμικό ρήγμα της Ανατολίας.  Το όλο έργο προϋπολογίζεται στα €20 δις, ενώ οι μελέτες έχουν εκπονηθεί 
πριν από τριάντα χρόνια, παρακαλώ, και αυτό, γιατί θέλουν να περιορίσουν το κόστος.  Με τα δεδομένα που 
υπάρχουν σήμερα η τεχνολογικά πρωτοπόρα Ιαπωνία δεν κατάφερε να αποτρέψει την καταστροφή στη 
Φουκουσίμα.  Πώς λοιπόν η Τουρκία σήμερα προχωρεί σε ένα τέτοιο εγχείρημα με τεχνογνωσία τριάντα 
χρόνων; 

 Περαιτέρω, οι κίνδυνοι και οι ανησυχίες εντείνονται από την κατασκευή του συγκεκριμένου εργοστασίου 
στην περιοχή, αφού η Μεσόγειος θα αποτελέσει δίοδο για διοχέτευση πυρηνικών αποβλήτων, με 
καταστροφικές συνέπειες στο ήδη καταπονημένο θαλάσσιο περιβάλλον της Μεσογείου Θάλασσας, στην οποία 
ήδη κινούνται κατά καιρούς  πυρηνοκίνητα υποβρύχια και αεροπλανοφόρα των ΗΠΑ, της Ρωσίας και της 
Γαλλίας. 

 Οι τελευταίες εξελίξεις στην περιοχή με την πολιτική αστάθεια στις χώρες της Μέσης Ανατολής και η 
προσπάθεια επικράτησης της Τουρκίας ως περιφερειακού παράγοντα έχουν επιφέρει έναν αγώνα δρόμου για 
αύξηση των εξοπλισμών των χωρών του Συμβουλίου Συνεργασίας του Κόλπου, συμπεριλαμβανομένης και της 
Αιγύπτου, οι οποίες, ενθαρρυμένες από το πυρηνικό πρόγραμμα του Ιράν, σχεδιάζουν τα δικά τους 
προγράμματα.  Πιο συγκεκριμένα, αναφορικά με την Τουρκία, το πυρηνικό πρόγραμμά της περιλαμβάνει την 
κατασκευή ακόμα δύο εργοστασίων στις ακτές της Μαύρης Θάλασσας. Το ένα εξ αυτών θα εγκατασταθεί στη 
Σινώπη και το άλλο στην Ιγνεάτα, κοντά στα σύνορα με τη Βουλγαρία.  Προς το σκοπό αυτό διεξάγει 
διαπραγματεύσεις με κινεζικές, ιαπωνικές και νοτιοκορεατικές εταιρείες. Τελευταία στο χορό μπήκε και η 
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καναδική CANDU, της οποίας οι αντιδραστήρες βαρέως ύδατος θεωρούνται ιδανικοί για παραγωγή σχάσιμου 
υλικού (πλουτωνίου), που αποτελεί την πρώτη ύλη για πυρηνικά όπλα. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση θέτει αυστηρές προϋποθέσεις για τέτοιου είδους πυρηνικά προγράμματα.  Εδώ 
πρέπει να αναφέρουμε ότι στις προενταξιακές διαπραγματεύσεις της Βουλγαρίας με την Ένωση τέθηκε η 
αυστηρότητα του παροπλισμού των παλαιών και επικίνδυνων αντιδραστήρων του Κοσλοντούι.  Η Τουρκία, 
παρ’ όλο που ως υποψήφια για ένταξη χώρα είναι υποχρεωμένη να εναρμονίσει τη νομοθεσία της με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, δε συμμετέχει σε κανένα πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πυρηνική 
ασφάλεια και δεν έχει προσχωρήσει στην κοινή σύμβαση για τη διαχείριση των ραδιενεργών αποβλήτων.  Η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή σχεδόν σε όλες τις επαφές της με την Τουρκία τονίζει ότι πρέπει να πληρεί τα επίπεδα 
πυρηνικής ασφάλειας που απαιτούνται.  Σύμφωνα με γνωματεύσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η Ένωση 
επισημαίνει ότι δεν προτίθεται να παρακολουθήσει παθητικά τη δημιουργία ενός πυρηνικού σταθμού-βόμβα 
στην Τουρκία, με πιθανές καταστροφικές συνέπειες στους πληθυσμούς και στο περιβάλλον ευρύτερα της 
περιοχής της Μεσογείου.    

 Παρ’ όλα αυτά, η Ευρωπαϊκή Ένωση, επειδή αναγνωρίζει ότι η επιλογή της πυρηνικής ενέργειας 
αποτελεί κυρίαρχη απόφαση κάθε χώρας, εξαντλεί την αυστηρότητά της σε συστάσεις και υποδείξεις και τελικά 
εναπόκειται στο κάθε κράτος μέλος να πάρει τις τελικές του αποφάσεις, αξιολογώντας τα εθνικά του 
συμφέροντα.  Συνεπώς, φαίνεται ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχει ουσιαστικά προχωρήσει σε ξεκάθαρες και 
δεσμευτικές πολιτικές για τα θέματα της πυρηνικής ενέργειας και όλα αυτά τη στιγμή που και η ίδια η Ένωση 
θεωρητικά ενθαρρύνει την πράσινη ανάπτυξη.  Φαίνεται τελικά ότι μεταξύ της ανάγκης για μείωση των 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου και των διαρκώς αυξημένων απαιτήσεων για περισσότερη ενέργεια στην 
Ευρώπη οι Βρυξέλλες δεν απορρίπτουν πλήρως την πυρηνική ενέργεια.  Παράλληλα, ο Ενεργειακός Οδικός 
Χάρτης 2050 της Ευρωπαϊκής Ένωσης φέρεται να επεξεργάζεται σενάρια αξιοποίησης της πυρηνικής 
ενέργειας ακόμα και με την κατασκευή νέων πυρηνικών εργοστασίων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα, πιστεύουμε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει να υιοθετήσει αυστηρότερα 
επίπεδα πυρηνικής ασφάλειας για τα υφιστάμενα πυρηνικά εργοστάσια και εγκαταστάσεις που λειτουργούν στο 
έδαφός της. Επίσης πρέπει να μελετήσει και να υιοθετήσει ένα πρόγραμμα βαθμιαίας μείωσης του ποσοστού 
ενέργειας που παράγεται στα πυρηνικά εργοστάσια.  Η σταδιακή μείωση της εξάρτησης από την πυρηνική 
ενέργεια μέχρι την πλήρη εξάλειψή της θα αντικατασταθεί με παράλληλη προώθηση νέων προγραμμάτων 
εκμετάλλευσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, παρέχοντας περαιτέρω κίνητρα στα κράτη μέλη και στην 
κοινωνία των πολιτών.  Επίσης θα μπορούσε η Μεσόγειος να αποτελέσει ένα τεράστιο πάρκο αιολικής και 
ηλιακής ενέργειας. 

 Ήδη στους κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρχουν φωνές που υποστηρίζουν τη θέσπιση 
νομοθεσίας που να υποχρεώνει το ενδιαφερόμενο κράτος μέλος που θα εγκαταστήσει πυρηνικά προγράμματα 
ενέργειας να προβαίνει σε σχετική διαβούλευση  με τις γείτονες χώρες που επηρεάζονται από τέτοια 
προγράμματα. Ως Δημοκρατικό Κόμμα, στηρίζουμε απερίφραστα μια τέτοια πρόταση, την οποία θα 
προωθήσουμε διαμέσου της εκπροσώπησής μας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  

 Επίσης καλούμε σε τερματισμό των υφιστάμενων σχεδίων για κατασκευή νέων πυρηνικών εργοστασίων 
στην περιοχή της Μεσογείου και καταδικάζουμε την προκλητική στάση της Τουρκίας, η οποία, παρά τις 
αντιδράσεις ακόμα και στο εσωτερικό της, προχωρεί στην κατασκευή του πρώτου πυρηνικού σταθμού στην 
ευαίσθητη περιοχή της Μεσογείου, στο Άκκιουγιου.  Η πυρηνική ενέργεια, παρά την εξέλιξη της τεχνολογίας, 
συνεχίζει να αποτελεί μια επικίνδυνη και ασύμφορη επιλογή στην πορεία για την επίλυση του ενεργειακού 
προβλήματος. 

 Ολοκληρώνοντας τη σύντομη αυτή παρουσίαση, τονίζουμε ότι η αποπυρηνικοποίηση της Μεσογείου 
αποτελεί επιτακτική ανάγκη, όχι μόνο λόγω της γεωπολιτικής ρευστότητας στην περιοχή, αλλά και γιατί 
μπορούν να αξιοποιηθούν άλλες πιο συμφέρουσες και ασφαλείς μορφές ενέργειας, συμβάλλοντας στην 
πράσινη και αειφόρο ανάπτυξη.  Η Μεσόγειος, μια κοιτίδα πολιτισμού, προόδου και πολλαπλών χρήσεων, 
πρέπει να αποτελέσει για όλους τους λαούς και τις χώρες που την περιβάλλουν επιπρόσθετα κοιτίδα ειρήνης, 
σταθερότητας και ασφάλειας.  Αυτό απαιτούμε και εμείς οι Κύπριοι, όπως και άλλοι λαοί, να αντιληφθούν 
επιτέλους όλοι και κυρίως οι γνωστοί ταραξίες, οι με τη γνωστή έξαλλη πολιτική χώρες της περιοχής μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή, για την ομιλία σας. 

 Παρακαλώ την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα από την ΕΔΕΚ να έρθει στο βήμα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητάμε σήμερα ένα υψίστης σημασίας θέμα που αφορά και επηρεάζει τη ζωή μας, το περιβάλλον και 
χωρίς υπερβολή την ύπαρξη των χωρών και των λαών της λεκάνης της Μεσογείου και όχι μόνο. 

 Πριν από μερικά χρόνια το πυρηνικό ατύχημα στο Τσέρνομπιλ και πολύ πρόσφατα στη Φουκουσίμα 
φάνταζαν απομακρυσμένα για μας και τα καταστροφικά αποτελέσματά τους αφελώς νομίζαμε ότι δε μας 
αφορούν και δε μας αγγίζουν.  Βεβαίως το θέμα μάς αφορά, λόγω κυρίως των συνεπειών ενός πυρηνικού 
ατυχήματος, οι οποίες είναι μακροχρόνιες, ενώ οι επιπτώσεις τους εκτείνονται σε απόσταση δεκάδων χιλιάδων 
χιλιομέτρων. 

 Σύμφωνα με την περιβαλλοντική οργάνωση “Δίκτυο ΜΕΣΟΓΕΙΟΣ SOS”, ένα χρόνο μετά την 
καταστροφή στο Τσέρνομπιλ, στο δυτικό Βερολίνο, που βρίσκεται σε απόσταση 3 000 χμ. από τον τόπο του 
ατυχήματος, οι τερατογενέσεις είχαν δεκαπλασιαστεί.  Επίσης, στα δέκα χρόνια που ακολούθησαν την 
καταστροφή δεκάδες χιλιάδες άνθρωποι πέθαναν από καρκίνο στην Ουκρανία, Λευκορωσία και Ρωσία. 

 Το ενδιαφέρον της Κύπρου για την πυρηνική ενέργεια όμως έγινε ακόμα πιο έντονο ύστερα από την 
απόφαση της Τουρκίας να εγκαταστήσει πυρηνικό εργοστάσιο στην περιοχή Άκκιουγιου, η οποία βρίσκεται 
ακριβώς απέναντι από το νησί μας, απόφαση η υλοποίηση της οποίας εγκυμονεί σοβαρούς κινδύνους όχι μόνο 
για την Κύπρο, αλλά και για την ευρύτερη περιοχή. 

 Ο πρόεδρος του Αντιπυρηνικού Παρατηρητηρίου Μεσογείου Θανάσης Αναπολιτάνος είχε δηλώσει 
χαρακτηριστικά επί τούτου στην αθηναϊκή εφημερίδα ΕΘΝΟΣ:  «Είναι μια απόλυτα αρνητική εξέλιξη όχι μόνο 
για την Κύπρο, αλλά και για την Ελλάδα.  Η κατασκευή πυρηνικών αντιδραστήρων στο Άκκιουγιου σηματοδοτεί 
τη μόνιμη παρουσία της πυρηνικής απειλής στην περιοχή μας.  Με αυτή την απόφαση αναλαμβάνεται ένα 
τεράστιο ρίσκο για το περιβάλλον, την ειρήνη και την ίδια τη ζωή σε όλη την ανατολική Μεσόγειο και όχι μόνο.».  
Η επικινδυνότητα του εγχειρήματος έγκειται κυρίως στο σεισμογενές της περιοχής και στην πιθανότητα 
εκδήλωσης σεισμού μεγάλης ισχύος.  Γίνεται μάλιστα λόγος για διπλό κίνδυνο, αφού, εκτός από το ρήγμα που 
βρίσκεται σε απόσταση 25 χμ. από το Άκκιουγιου και αναμένεται να προκαλέσει σεισμό μεγέθους 5,5 έως 6 
βαθμών στην κλίμακα Ρίχτερ, υπάρχει και το μεγάλο ρήγμα μεταξύ Κύπρου και Αλεξανδρέττας, που αναμένεται 
να προκαλέσει σεισμό από 7 έως 8 βαθμών στην κλίμακα Ρίχτερ, αλλά και παλιρροιακό κύμα.  Σύμφωνα με 
την Greenpeace, υπάρχει πιθανότητα 50% να εκδηλωθεί σεισμός σε ακτίνα 100 χμ. από τον κόλπο του 
Άκκιουγιου.  Οι εκτιμήσεις αυτές δύσκολα διαψεύδονται ακόμα και από την ίδια την τουρκική κυβέρνηση.  
Καταγράφεται ακόμα ο ισχυρός σεισμός του 1998, που σάρωσε τα Άδανα, 136 χμ. ανατολικά του Άκκιουγιου. 

 Το θέμα, κύριε Πρόεδρε, απασχόλησε την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία μετά την έκρηξη στη 
Φουκουσίμα αποφάσισε να θέσει τις υψηλότερες προδιαγραφές ασφάλειας για την πυρηνική βιομηχανία στην 
Ευρώπη, ώστε να προληφθούν συμβάντα όπως αυτό που σημειώθηκε στην Ιαπωνία.  Ο Πρόεδρος της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ζοζέ Μανουέλ Μπαρόζο είχε δηλώσει ότι χρειάζεται να διασφαλιστεί ότι γίνονται 
σεβαστές οι υψηλότερες προδιαγραφές για την πυρηνική ασφάλεια. 

 Επίσης, τον περασμένο Ιούνιο το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αποφάσισε την απαγόρευση αποθήκευσης 
πυρηνικών αποβλήτων σε περιοχές με υψηλό κίνδυνο σεισμικότητας και πλημμυρών, παραπέμποντας 
εμμέσως πλην σαφώς στην απόφαση της Τουρκίας.  Παρ’ όλα αυτά, η Τουρκία εξακολουθεί να προκαλεί και να 
αγνοεί τις όποιες προειδοποιήσεις και υποδείξεις, παίζοντας με τις τύχες όχι μόνο των λαών της ευρύτερης 
περιοχής, αλλά και των ίδιων των πολιτών της. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε αντιμέτωποι με μια σοβαρή απειλή που εγκυμονεί κινδύνους για όλους μας και ίσως είναι 
αναγκαίο να εγκύψουμε σοβαρά στην άποψη που υποστηρίζει ότι η πυρηνική ενέργεια δεν είναι και τόσο 
ασφαλής, γιατί, όσα μέτρα ασφαλείας και αν ληφθούν, είναι ανεπαρκή, για ν’ αντισταθούν στις δυνάμεις της 
φύσης.  Οι υποστηρικτές της επικαλούνται προς τούτο το γεγονός ότι την έκρηξη στη Φουκουσίμα την 
προκάλεσε φυσικό φαινόμενο και όχι ανθρώπινο λάθος, όπως συνέβη στο Τσέρνομπιλ. 

 Ούτως ή άλλως, ως κυπριακή πολιτεία, οφείλουμε να ενώσουμε τις δυνάμεις μας με όλους τους λαούς 
της γης και κυρίως με τους λαούς της Ευρώπης και της Μεσογείου, με τους οποίους κατοικούμε στην ίδια 
γειτονιά αντιμετωπίζοντας τους ίδιους κινδύνους από την αλόγιστη παρέμβαση στη φύση.  Στόχος μας πρέπει 
να είναι η μετατροπή της Μεσογείου σε θάλασσα ειρήνης και ασφάλειας, απαλλαγμένης από πυρηνικά που 
εγκυμονούν σοβαρούς κινδύνους.  Αυτό είναι υποχρέωση όχι μόνο απέναντι στη σημερινή γενιά, αλλά κυρίως 
στις επόμενες.  Ως ΕΔΕΚ θα προσπαθήσουμε με όλες μας τες δυνάμεις να συμβάλουμε στην αποτροπή όλων 
αυτών των κινδύνων. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα. 

 Θα παρακαλέσω τον τελευταίο σημερινό ομιλητή, τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. Δημήτρη 
Συλλούρη, να έρθει στο βήμα. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μετά την ομιλία του κ. Φυττή, κύριε Πρόεδρε, νομίζω εν χρειάζεται να μιλήσουμε οι υπόλοιποι!  Μας έχει 
καλύψει πλήρως, γι’ αυτό θα είμαι πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ευχάριστο! 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όπως πάντα! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όπως πάντα σύντομος, αλλά συντομότερος σήμερα, λόγω της ομιλίας του κ. Φυττή! 

 Έχουν περάσει είκοσι έξι χρόνια από το δυστύχημα στο Τσέρνομπιλ της Ουκρανίας και ζήσαμε 
πρόσφατα το δυστύχημα στη Φουκουσίμα.  Μια τεχνολογικά ισχυρή χώρα όπως η Ιαπωνία έχει δεχθεί αυτή τη 
μεγάλη καταστροφή και αυτό αποδεικνύει ότι δεν υπάρχει πραγματική ασφάλεια για τους πυρηνικούς 
σταθμούς.   

 Μετά από τη Φουκουσίμα υπάρχει μία εμφανέστατη αντιπυρηνική προσέγγιση και αναφέρω κάποια 
συγκεκριμένα παραδείγματα: Η Ελβετία απεφάσισε να μην κατασκευάσει νέες μονάδες και να κλείσει όσες 
υπάρχουν μέχρι το ’34.  Τον Ιούνιο του ’11, πριν ένα χρόνο περίπου, οι Ιταλοί απέρριψαν σε δημοψήφισμα, με 
πλειοψηφία 90%, την επαναλειτουργία πυρηνικών σταθμών.  Το Βέλγιο δήλωσε ότι θα καταργήσει την 
πυρηνική ενέργεια μέχρι το 2025.  Η Ιαπωνία έθεσε προσωρινά εκτός λειτουργίας πενήντα τρεις από τους 
πενήντα τέσσερις πυρηνικούς της σταθμούς.  Πρέπει να σημειωθεί ότι είναι επείγουσα ανάγκη να διαλυθούν 
διακόσιοι πενήντα γερασμένοι και επικίνδυνοι πυρηνικοί σταθμοί σε όλο τον κόσμο.   

 Παρ’ όλη την πιο πάνω τάση και παρ’ όλα τα παραδείγματα κινδύνου, βλέπουμε την Τουρκία να τα 
αγνοεί και εις την ανατολική Μεσόγειο, που είναι μια σεισμογενής περιοχή, να προχωρεί με την οικοδόμηση 
πυρηνικού σταθμού.  Εκτός από τους κινδύνους για ένα πιθανό πυρηνικό ατύχημα, εάν προχωρήσουν οι 
σχεδιασμοί της Άγκυρας, είναι σίγουρο ότι η ανατολική Μεσόγειος θα χρησιμοποιείται συστηματικά για τη 
μεταφορά πυρηνικών αποβλήτων με ό,τι συνεπάγεται αυτό για την περιοχή μας και ιδιαίτερα τη θάλασσα.  Με 
ενέργειες όπως αυτές της Τουρκίας, αλλά και με την ανάπτυξη πυρηνικών προγραμμάτων από το Ιράκ και 
άλλες χώρες της περιοχής μας ελλοχεύουν σοβαρότατοι κίνδυνοι για την ασφάλεια της ανατολικής Μεσογείου 
και της Μέσης Ανατολής.  Επομένως, η ανάγκη για την ενίσχυση του αιτήματος αποπυρηνικοποίησης της 
περιοχής της ανατολικής Μεσογείου είναι επιτακτική.  Είναι επιτακτική, κυρίως γιατί η ευρύτερη περιοχή μας 
χαρακτηρίζεται από γεωπολιτική ρευστότητα και έντονη σεισμικότητα.   

 Η Κύπρος, αναγνωρίζοντας το διασυνοριακό χαρακτήρα των πυρηνικών ατυχημάτων, στηρίζει τις 
προσπάθειες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για αυστηρό έλεγχο των υφιστάμενων πυρηνικών σταθμών και την 
ενδελεχή επανεξέταση της κατασκευής και λειτουργίας νέων σταθμών.  Η δημιουργία μίας ζώνης ελεύθερης 
από πυρηνικά όπλα στην ανατολική Μεσόγειο και τη Μέση Ανατολή είναι ένα αίτημα που μπορεί να 
υλοποιηθεί, ιδιαίτερα σήμερα που η ανεύρεση μεγάλων κοιτασμάτων φυσικού αερίου στην περιοχή μας 
δημιουργεί προοπτικές κάλυψης των ενεργειακών αναγκών των γειτονικών χωρών και της Ευρώπης με φυσικό 
αέριο. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Είναι προφανές ότι ομόφωνα η Βουλή των Αντιπροσώπων τοποθετείται εναντίον της δημιουργίας 
πυρηνικού σταθμού στο Άκκιουγιου, ιδιαίτερα λόγω του σεισμογενούς χαρακτήρα της περιοχής και του 
τρομακτικού κινδύνου που συνιστά ως εκ τούτου η δημιουργία ενός πυρηνικού σταθμού σ’ αυτή την περιοχή.  
Γι’ αυτό και η Βουλή και η κυβέρνηση θα πρέπει να στραφούν με ενέργειες ιδιαίτερα προς την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, για να δώσει το μήνυμα στην Τουρκία, δεδομένου ότι είναι υποψήφια χώρα, ότι μία τέτοια ενέργεια, η 
οποία θα θέσει σε κίνδυνο την ασφάλεια και τη ζωή των κατοίκων της περιοχής, δε θα πρέπει να προχωρήσει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση του θέματος. 
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 Στο σημείο αυτό φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής.  Ορίζεται νέα συνεδρία της 
Βουλής για την ερχόμενη Πέμπτη, 3 Μαΐου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. O περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.036-2012). 

 2. Ο περί Καθορισμού Ανωτάτων Τιμών Χονδρικής και Λιανικής 
Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.055-2011). 

 3. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των κρατών μελών της, αφενός, και του Βασιλείου 
της Νορβηγίας, αφετέρου, στον τομέα της Δορυφορικής 
Πλοήγησης (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.178-2011) 

 4. Ο περί της Συνθήκης Προσχώρησης της Δημοκρατίας της 
Κροατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.096-2012). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2012 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.038-2012). 

 6. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.015-2012). 

 7. Ο περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους Ανωτέρας Βίας 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.071-2012). 

 8. Ο περί των Τεχνιτών Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.188-2011). 

 9. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τήρηση Υποχρεώσεων του 
Κράτους της Σημαίας) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.068-2012). 

 10. Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.080-2012). 

 11. Ο περί της Ενεργειακής Απόδοσης κατά την Τελική Χρήση και τις 
Ενεργειακές Υπηρεσίες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.098-2011) 

 12. Οι περί της Ενεργειακής Απόδοσης κατά την Τελική Χρήση και τις 
Ενεργειακές Υπηρεσίες (Ενεργειακοί Ελεγκτές) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.059-2011). 

 13. Οι περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.112-2011). 

 14. Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, Επιδόματα και άλλα 
Οικονομικά Ωφελήματα των Δημόσιων Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.019-2012). 

 15. Οι περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.006-2012). 
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 16. Οι περί Συμπαραγωγής Ηλεκτρισμού και Θερμότητας (Διαδικασία 
Έκδοσης Διαχείρισης και Μηχανισμού Διασφάλισης των 
Εγγυήσεων Προέλευσης της Ηλεκτρικής Ενέργειας) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.009-2012). 

 17. Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.010-2012). 

 18. Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Συνταξιοδοτικές Παροχές) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.011-2012). 

 19. Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.012-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη εντατικοποίησης των προσπαθειών, ενεργειών και 
πρωτοβουλιών για επιστροφή της πόλης της Αμμοχώστου στους 
νόμιμους κατοίκους της, σύμφωνα με τα Ψηφίσματα 550 του 1984 
και 789 του 1992 του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, καθώς και 
τη συμφωνία υψηλού επιπέδου του 1979». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Βαρνάβα 
εκ μέρους του Κ.Σ. ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.005-2012). 

 2. «Εξυγίανση και απλοποίηση της διαδικασίας μελέτης, ανάθεσης 
και υλοποίησης των αναπτυξιακών δημόσιων έργων - Πάταξη 
γραφειοκρατίας στο δημόσιο τομέα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Αντώνη Αντωνίου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.006-2012). 

 3. «Η ανάγκη εφαρμογής ενός αποτελεσματικού στρατηγικού 
σχεδιασμού για την αντιμετώπιση της φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.007-2012). 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουμε, να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει εισήγηση του 
βουλευτή του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Ανδρέα Κυπριανού όπως εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο το εξής 
θέμα:  «Η αποτελεσματικότητα της αστυνομικής δύναμης Κύπρου στην αντιμετώπιση της αυξητικής τάσης 
όλων των μορφών παράνομης/εγκληματικής δραστηριότητας».   

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται.   

 Υπάρχει επίσης εισήγηση του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη όπως εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο το εξής θέμα:  «Η ανάγκη εφαρμογής ενός αποτελεσματικού 
στρατηγικού σχεδιασμού για την αντιμετώπιση της φτώχιας». 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Φυττή, παρακαλώ! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ λογικό, όταν κάποιος συνάδελφος ζητά να εγγραφεί ένα θέμα στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο και μπορεί κάποιος να έχει κάποια απορία για το λόγο που θέλει να γραφτεί, να είναι παρών ο 
συνάδελφος που θέλει να εγγράψει το θέμα να μας εξηγήσει.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνώ.   

 Βεβαίως, όπως ξέρετε, το αίτημα υποβάλλεται στο γραφείο του Προέδρου της Βουλής και ο Πρόεδρος 
της Βουλής το θέτει στη σύσκεψη των αρχηγών/εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων.  Αλλά δεν έχω 
καμία απολύτως διαφωνία μαζί σας και παρακαλώ να ειδοποιηθούν όλα τα μέλη της Βουλής... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σοφοκλή Φυττή) 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Δεν έχω τελειώσει, κύριε Φυττή! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Συγγνώμη, συγγνώμη! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να ειδοποιηθούν όλα τα μέλη της Βουλής τα οποία προτίθενται να εγγράψουν θέματα στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο να είναι παρόντα κατά την εκφώνηση των θεμάτων και την εγγραφή τους, διότι μπορεί 
κάποιοι συνάδελφοι να ερωτήσουν ή να ζητήσουν διευκρινίσεις για την αιτιολόγηση εγγραφής του θέματος.  Θα 
δώσω στους αιτητές την πρωτολογία.   

Μ. ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάμω μία εισήγηση.  Μετά από... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να εγερθείτε, κύριε συνάδελφε. 

Μ. ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Α, ευχαριστώ! 

(Γελώντας) 

 Δεν είμαι συνηθισμένος...  Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλά, επειδή έχω πάρει μερικές εισηγήσεις από συναδέλφους, να κάνω μία πρόταση, να περιορίσουμε 
το χρόνο ομιλίας στα πέντε λεπτά για τον καθένα, για κάθε κοινοβουλευτική ομάδα και να δώσουμε δικαίωμα, 
αν είναι δυνατόν, σε περισσότερα μέλη να μιλήσουν, εφόσον δε θα υπερβαίνουν τα πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για ποιο θέμα μιλάτε; 

Μ. ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Για το Κεφάλαιο Τέταρτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα του Κεφαλαίου Τετάρτου έθθα τα ρυθμίσουμε τώρα!  Υπάρχουν κανονισμοί, αγαπητέ συνάδελφε, και 
αυτά τα θέματα ρυθμίζονται και με διαβουλεύσεις με τα κόμματα σε επίπεδο αρχηγών και κοινοβουλευτικών 
εκπροσώπων. 

Μ. ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Να κάμουμε εισήγηση μέσω κόμματος.  Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου, παρακαλώ, και μετά ο κ. Φυττής και έχουμε ολοκληρώσει. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την προηγούμενη παρέμβασή σας έχω αντιληφθεί ότι το θέμα το οποίο εισηγήθηκε 
ο κ. Κυπριανού δεν εγγράφεται στο Κεφάλαιο Τέταρτο μέχρι ελεύσεως του κ. Κυπριανού.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε ερωτήματα γύρω από τις σκοπιμότητες του θέματος; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 
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 Έχουμε, κύριε Πρόεδρε.  Θέλουμε να μας διευκρινίσει ποια ζητήματα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Αναβάλλεται για την ερχόμενη Πέμπτη... 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 ...και εγγράφεται το θέμα το οποίο ο κ. Περδίκης έχει εισηγηθεί για το θέμα της φτώχιας.  

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να λειτουργούμε καλύτερα, έχω τη γνώμη ότι όποιος θέλει να εγγράψει θέμα να είναι 
παρών τζιαι, όταν του ζητηθεί ο λόγος που θέλει να το εγγράψει, να έχει έτοιμες δύο παραγράφους.  Έντζιε 
χρειάζεται να κάμει ομιλία.  Να μας εξηγήσει συνοπτικά, όπως όταν γράφουμε τα θέματα στις επιτροπές τζιαι 
γράφουμεν ένα αιτιολογικό σημείωμα.  Tζιαι δαμαί εγγράφει κάποιος το θέμα τζι ετέλειωσε!  Όχι, να είναι 
παρών να πει πέντε κουβέντες, όχι παραπάνω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχει λόγος έγγραφης αιτιολογίας, αλλά πράγματι μπορεί να ερωτηθεί και να εξηγήσει διά ζώσης 
τους λόγους για τους οποίους αιτείται την εγγραφή του θέματος. 

 Όταν για πρώτη φορά εξελέγην βουλευτής, η πρακτική ήταν να εγείρονται οι βουλευτές κατά τη διάρκεια 
της συνεδρίασης και να ζητούν την εγγραφή του θέματος.  Και πράγματι αγόρευαν για ελάχιστο χρονικό 
διάστημα επεξηγώντας τους λόγους για τους οποίους ήθελαν να εγγραφεί το θέμα.  Αυτή ήταν η τακτική. 

 Βεβαίως τώρα ακολουθούμε αυτή την τακτική, η οποία δεν είναι κακή τακτική, εκ των προτέρων δηλαδή 
να τίθενται ενώπιον των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων ή αρχηγών των κομμάτων σ’ αυτή τη σύσκεψη που 
πραγματοποιείται κάθε Πέμπτη πρωί, ούτως ώστε να εξασφαλίζεται η συναίνεση.  Αλλά η ολομέλεια έχει 
κυριαρχικό δικαίωμα να εγγράψει, να αποδεχθεί την εγγραφή, ή να απορρίψει την εγγραφή ενός θέματος. 

 Λοιπόν, τούτων λεχθέντων, υπάρχει οτιδήποτε άλλο; 

 Δεν υπάρχει. 

 Κηρύσσεται περαιωθείσα η σημερινή συνεδρίαση της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μέσης Χρίστος 

Αντωνίου Αντώνης  Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Δαμιανού Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος Προκοπίου Γεώργιος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης Δημήτρης 
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Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στις επετείους του πραξικοπήματος των συνταγματαρχών στην 
Ελλάδα την 21η Απριλίου 1967 και της γενοκτονίας των Αρμενίων στις 24 Απριλίου 1915, ομιλία του κ. 
Βαρτκές Μαχτεσιάν για τη γενοκτονία των Aρμενίων και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των 
θυμάτων. 

2. Αναφορά του Προέδρου στην επέτειο της Εργατικής Πρωτομαγιάς, στην επέτειο της ένταξης της 
Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και στο δημοψήφισμα της 24ης Απριλίου του 2004 για το 
Σχέδιο Ανάν.  

3. Αναφορά του Προέδρου στην απονομή τιμητικής διάκρισης στον τέως βουλευτή κ. Χρήστο Πουργουρίδη 
με την ανακήρυξή του ως διά βίου μέλους της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης.  

4. Κείμενο ψηφίσματος για το θέμα «Η κατάσταση της πολιτιστικής κληρονομιάς μας στα κατεχόμενα και οι 
δυνατότητες διάσωσής της», έγκρισή του και λήξη του θέματος. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012», παρατηρήσεις του κ. Γιάννου Λαμάρη και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Πράξεων του 24ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής 
Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως Ναυτικής Εργασίας του 2006 (Κυρωτικός) 
και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2011», παρατηρήσεις των κ. Χρήστου Στυλιανίδη και Αδάμου 
Αδάμου και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Υγείας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (Πρόσληψη, Προαγωγή 
και Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί του 
Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012». 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Μετακίνηση πυλώνων και γραμμών μεταφοράς ρεύματος της ΑΗΚ από προσφυγικά οικόπεδα στην 
Καντού - Διαπλάτυνση του δρόμου Καντού-Σωτήρας - Παροχή νερού στα προσφυγικά οικόπεδα στην 
Καντού - Αξιοποίηση του καθαρού χώματος από εκσκαφές - Η μη έκδοση καταλόγου εκθεμάτων 
κυπριακής έκθεσης στις Βρυξέλλες στα ελληνικά - Δικαίωμα παρέμβασης εκπαιδευτικών σε μαθητικούς 
καβγάδες - Τεχνικοί όροι και προδιαγραφές για εγκατάσταση κεραίας τηλεφωνίας - Δεντροφύτευση και 
αντιμετώπιση της ρύπανσης στη Σκουριώτισσα - Κατάθεση του τροποποιητικού νομοσχεδίου για τα 
νοητικά καθυστερημένα άτομα - Καταγραφή των αποθεμάτων των πρατηρίων πετρελαιοειδών - Το 
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σχέδιο δράσης για την ασφάλεια στα αεροδρόμια - Κλείσιμο επικίνδυνων χωματερών - Χρηματοδότηση 
από την ΕΕ για αντικατάσταση των σωλήνων από αμιαντοτσιμέντο για μεταφορά νερού - Η όδευση του 
παρακαμπτηρίου Σιας - Υλοτόμηση δέντρων κατά τη διαπλάτυνση της λεωφόρου Αμμοχώστου στη 
Λευκωσία - Κίνδυνος δυστυχημάτων από ελλιπή φωτισμό στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου - 
Στατικά προβλήματα Β΄ Δημοτικού Σχολείου Λατσιών - Αποστολή δείγματος γάλακτος στο εξωτερικό για 
έλεγχο μετά την έκρηξη στο Μαρί - Ενίσχυση του Γραφείου Σχεδιασμού για τα Άτομα με Αναπηρία - 
Παράδοση κατασχεθέντων αντικειμένων Ρώσου πράκτορα στις υπηρεσίες των ΗΠΑ - Διορισμός 
μεγάλου αριθμού πιστοποιούντων υπαλλήλων από τον πρώην Υπουργό Εσωτερικών - Δημιουργία 
βάσεων δεδομένων για τα εισοδήματα των γεωργών - Καθυστέρηση στην υποβολή προτάσεων για 
κρατικές ενισχύσεις για τους γεωργούς προς την ΕΕ - Στήριξη ατόμων με ψυχιατρικές παθήσεις - 
Καθυστέρηση στη διαδικασία απόκτησης άδειας οδήγησης - Επέκταση του δικτύου της Green Dot στην 
Ορεινή Λάρνακα και τη Λευκωσία - Η συμφωνία του κράτους με το ΧΥΤΥ στην Κόση - Εξέταση στις 
αρχές οικολογικής οδήγησης για την απόκτηση άδειας οδήγησης - Περιβαλλοντικές καταστροφές από 
στρατιωτικές ασκήσεις στη λίμνη Παραλιμνίου - Απαγόρευση ανεξέλεγκτης συσσώρευσης και καύσης 
ξύλων στις δημοτικές περιοχές - Μέτρα ενθάρρυνσης αγοράς ηλεκτρικών αυτοκινήτων - Οι επιπτώσεις 
στη δημόσια υγεία από τις υπερβάσεις στο όζον και τα αιωρούμενα σωματίδια - Στεγαστικό πρόβλημα 
κατοίκων και αποδήμων του Καμπιού Φαρμακά - Προβλήματα με το αποχετευτικό στην κοινότητα 
Αγκλεισίδων - Οι προειδοποιήσεις, αιτιολογημένες γνώμες και καταδίκες της Κύπρου από σώματα της 
ΕΕ - Χρηματική βοήθεια σε οικογένειες άπορων μαθητών - Χρέωση νερού στις βρετανικές βάσεις - Οι 
αυτοκτονίες ανά επαρχία και ανά έτος - Η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα για τις μισθώσεις 
βιοτεχνικών οικοπέδων κοινωνικού χαρακτήρα - Δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στους 
αγωνιστές κατά την τουρκική εισβολή - Αναγραφή της χώρας προέλευσης των χειροτεχνημάτων - 
Ενσωμάτωση του Δασικού Κολεγίου στο ΤΕΠΑΚ. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Επέκταση Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Το αίτημα επέκτασης του κοιμητηρίου της Παλόδειας - 
Επέκταση και στελέχωση του Τμήματος Πρώτων Βοηθειών του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Μέτρα 
στήριξης των οικογενειών των θυμάτων της τραγωδίας στο Μαρί - Εκτίμηση των κινδύνων και έλεγχος 
των μέτρων ασφαλείας στην περιοχή Βασιλικού - Ερωτήματα για τη λειτουργία του Τουβλοποιείου 
Παρασκευαΐδη στη Μια Μηλιά - Επέκταση του νοσοκομείου Λάρνακας - Υποχρεώσεις του κράτους για 
αποζημιώσεις σε απαλλοτριώσεις - Οι αποζημιώσεις προς δικαιούχους ακινήτων που έχουν 
απαλλοτριωθεί - Διαχωρισμός βιομηχανικών μονάδων με βάση τη ρύπανση που προκαλούν - Προσόντα 
των μελών της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών - Δημιουργία συμβουλίου ενεργειακής στρατηγικής - 
Μετακίνηση ξύλινων πασσάλων από τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Μονής - Εγκεκριμένα σχέδια 
ενίσχυσης της γυναικείας και νεανικής επιχειρηματικότητας - Πρόγραμμα χορηγιών για “πράσινες 
στέγες” - Εγκατάσταση αιολικού πάρκου εντός του ορίου ασφαλείας του πεδίου βολής Καλού Χωριού - 
Προειδοποιήσεις για τους κινδύνους από τη χρήση κινητού τηλεφώνου - Προδιαγραφές για τα κράνη των 
μοτοσικλετιστών - Ετοιμασία του νομοσχεδίου «Ο περί της Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας 
Νόμος» - Πορεία απαλλοτριώσεων στην περιοχή Τσερίου και Πέρα Χωριού Νήσου - Αρμοδιότητα 
έκδοσης αδειών λειτουργίας πρατηρίων καυσίμων - Έκθεση προόδου για την προώθηση ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας - Παραχώρηση δημόσιου βοηθήματος - Περιορισμός κρατικής βοήθειας για αυτούς 
που προσφεύγουν στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” - Αλλαγές στον τρόπο παροχής επιδόματος 
μονογονιού - Υλοποίηση αναπτυξιακών έργων στην Ορμίδεια - Μελέτη για παραγωγή ηλεκτρικής 
ενέργειας από τα φράγματα - Διαχωρισμός οικοπέδων για πρόσφυγες και οικογένειες με χαμηλά 
εισοδήματα στα Μαμώνια - Παραχώρηση οικοπέδων σε κατοίκους της κοινότητας Επισκοπής - 
Καθυστέρηση στην καταβολή αναδρομικών σε μεταλλωρύχους - Απαγόρευση εισόδου στα γήπεδα σε 
βίαιους οπαδούς - Η τιμή πώλησης του ηλεκτρικού ρεύματος - Ακατάλληλες πλοηγίδες στο λιμάνι 
Λεμεσού - Παραχώρηση των εγκαταστάσεων και κτιριακών υποδομών του ΑΤΙ στο Ινστιτούτο Κύπρου - 
Μετακίνηση του εργοταξίου του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων εκτός της κοινότητας Τίμης - Ένταξη των 
Κονιών στο σύστημα διανομής αλληλογραφίας του Επαρχιακού Ταχυδρομικού Γραφείου Πάφου - 
Βελτίωση του κύριου δρόμου από την Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς προς τον Πύργο - Οικονομική στήριξη 
ύδρευσης του Πομού από νέα διάτρηση - Βελτιωτικά έργα στον Πομό - Κατασκευή γέφυρας μεταξύ 
Βιομηχανικών Περιοχών Τρεμιθούσας και Πάφου - Κόψιμο δέντρων για το κτίσιμο καθολικού 
μοναστηριού στην περιοχή Κανναβιούς - Κατασκευή νέου νοσοκομείου Εθνικής Φρουράς - Απόσυρση 
της υπογραφής της Κυπριακής Δημοκρατίας για την ACTA - Επέκταση εμπορικών σχέσεων Κύπρου-
Αυστραλίας - Παραβάσεις της νομοθεσίας για την ασφάλεια και υγεία από εργοστάσια στο Πέρα Χωριό 
Νήσου - Μέτρα για μείωση των ατυχημάτων σε λεωφόρους της Λευκωσίας και της Λεμεσού - 
Αποζημιώσεις για προβλήματα υγείας μετά την έκρηξη στο Μαρί - Καθαρισμός της Βιομηχανικής 
Περιοχής Β΄ Αγίας Βαρβάρας στην επαρχία Πάφου - Νομοσχέδιο για απαλλαγή συνταξιούχων από το 
ΦΠΑ - Τα προβλήματα των δασοπυροσβεστών - Νομική αρωγή και παραβιάσεις νομοθεσιών για το 
περιβάλλον. 
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15. Αγορεύσεις (Γ. Περδίκης, Α. Πιτσιλλίδης, Α. Αδάμου, Σ. Φυττής, Ρ. Μαυρονικόλα, Δ. Συλλούρης), 
παρατηρήσεις του Προέδρου του σώματος για το θέμα «Το αίτημα των λαών της Μεσογείου για μια 
αποπυρηνικοποιημένη Μεσόγειο» και λήξη αυτού. 

16. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η ανάγκη εφαρμογής ενός αποτελεσματικού στρατηγικού 
σχεδιασμού για την αντιμετώπιση της φτώχιας», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, και 
συζήτηση (Σ. Φυττής, Πρόεδρος, Μ. Μαυρίδης, Στ. Ευαγόρου) για την εγγραφή θεμάτων στο Τέταρτο 
Κεφάλαιο. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


